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سكان اقتصاد دست كيست؟

يادداشت-4يادداشت-1

يادداشت-3 يادداشت-2

 بودجه
 و هزينه هاي بي دليل

وظيفه دولت بهبود محيط كسب 
وكار براي كاهش تورم است 

وعده هاي تكراري مسوولان ادامه دارد بورس فقط سهام شاخص ساز نيست

در دوران��ي ك��ه رقاب��ت 
اصلي ترين مولف��ه دولت ها 
در اقتصاد بين المللي اس��ت 
و كش��ورها تلاش مي كنند 
با ص��رف كمتري��ن هزينه، 
بيشترين موفقيت را به دست 
آورند، قطعا نحوه برنامه ريزي 
داخل��ي ب��راي رس��يدن به 

اهداف كلان اقتصادي اهميت فراواني خواهد داشت.
نگاهي به وضعيت اقتصاد جهاني نش��ان مي دهد كه 
امروز تعامل متقاب��ل و همكاري هاي تجاري اهميت 
فراواني دارند و ديگر كش��وري نمي تواند ادعا كند كه 
بدون حضور در عرصه ه��اي بين المللي و همكاري با 
ساير كش��ورها، توان برطرف كردن نيازهاي خود را 
دارد. در واقع ادبيات اقتصاد جهاني به اين سمت رفته 
كه به جاي تاكيد بر خودكفايي به سمت همكاري هاي 

سازنده حركت كنند.
در چنين فضاي��ي، نحوه به كارگيري از توان داخلي و 
استفاده از فرصت ها بيشترين اهميت را دارد. ما بايد 
بتوانيم هزينه هاي داخلي كشور را به حداقل برسانيم 
و با بالا بردن بهره وري، به سمت حضور در عرصه هاي 
بين المللي حركت كنيم. براي رسيدن به اين هدف، 
استفاده از تمام توان رقابتي كشور بسيار مهم خواهد 

بود و در اين حوزه نقش دولت بسيار كليدي است.
امروز در بس��ياري از كشورها، تصدي گري اقتصادي 
دولت به حداقل رسيده و بخش خصوصي نقش آفرين 
اصلي به ش��مار مي رود، در ايران اما همچنان بخش 
مهمي از اقتصاد در اختيار دولت است و با توجه نبود 
برنامه ريزي دقيق و ساختاري، اين مساله براي اقتصاد 
كش��ور مش��كلات فراواني ايجاد كرده است. امروز ما 
با ش��ركت ها و نهادهايي طرفيم كه از نظر اقتصادي 
سال هاي طولاني است كه زيانده هستند اما با توجه به 
دولتي بودن، همچنان بودجه دريافت مي كنند و به كار 
خود ادامه مي دهند. اين بودجه گيري باعث شده تا از 
سويي، اصلاحات اساسي در اين شركت ها انجام نشود 

و از سوي ديگر دولت همچنان براي آنها هزينه كند.
اگر اين پول ها را در كنار حمايت هاي سالانه دولت از 
اقشار و نهادهاي مختلفي قرار دهيم كه بسياري از آنها 
در رسيدن به اهدافشان ناكام هستند مي بينيم كه با ما 
با تصميمات غلط، عملا شانس حضور خود در اقتصاد 
بين المللي را كاهش داده ايم. اگر به اين مش��كلات، 
تحريم ها و محدوديت هاي بين المللي را نيز اضافه كنيم 
مشخص مي شود كه ما چه كار سختي در پيش داريم. 
براي عبور از اين مشكلات، بايد تصميمات غلط گذشته 
اصلاح ش��ده و راه براي اعمال تصميمات درست باز 
شود، در غير اين صورت ما همچنان با اقتصادي طرف 
خواهيم بود كه هم در داخل با معضل مواجه است و هم 
در فضاي جهاني و در عين حال هزينه كلان بي فايده اي 

را نيز بر خود تحميل كرده است.

اخي��را اظهاراتي ازي��ك وزير 
دولت در شبكه هاي اجتماعي 
منتشر ش��ده كه در آن مطرح 
مي كند كه »لطف��اً دولت تورم 
را هدف گذاري نكند چون تورم 
خود به خود كنترل مي ش��ود. 
دول��ت اگر بتوان��د يك هنري 
از خود نش��ان دهد بايد كاري 
كند كه تورم منفي شود.« اگر اين مطلب را از آخر بخوانيم 
مي گويد كه هنر دولت منفي كردن تورم است يعني با بهبود 
فضاي كسب وكار خود به خود شرايطي ايجاد مي شود كه 
هزينه هاي مبادله و توليد كاهش يافته و شرايط براي كاهش 
تورم فراهم مي شود. به عبارت ديگر وظيفه دولت عمدتا به 
بهبود فضاي كسب وكار و محيط كلان اقتصاد برمي گردد 
نه كنترل قيمت ها و برخ��ورد با دلال ها و نظارت بر بازار با 
ابزارهاي قانوني، بلكه بايد كاري كند كه در فضاي تجاري 
جهاني و داخلي، هزينه ها كاهش يابد و اين موضوع به عوامل 
مختلفي بستگي دارد.  اين س��خنان وزير با واكنش هاي 
مختلفي در شبكه هاي اجتماعي و رسانه ها مواجه شده 
است. برخي افراد و شبكه هاي اجتماعي اين اظهارات وزير 
را پرحاشيه و جنجال آفرين براي دولت معرفي كرده اند. 
ع��ده اي به اين اظهارات ايراد علمي و فني وارد كرده و اين 
پرسش را مطرح كرده اند كه اگر دولت تورم را كنترل نكند، 
پس تورم و رشد قيمت ها چگونه بايد مهار شود؟ زيرا دولت 
وظيفه دارد كه تورم را كنترل كند. اگر دولت اقدامي نكند و 
تصميمات و سياست هايي را براي كنترل نقدينگي، توليد، 
توزيع، دلالي، ب��ازار كالاها و خدم��ات اجرا نكند چگونه 
مي توان انتظار داش��ت كه تورم خود به خود كاهش يابد 

و كنترل شود؟
 اما عده اي ديگر نيز در مقابل معتقدند كه س��خنان وزير 
عملا واقعيت س��اختار اقتصاد ايران، ناكارآمدي دولت و 
بحران ناكارآمدي و ابرچالش ها، ضعف مديريتي و فضاي 
نامناسب كس��ب وكار و محيط نامناسب كلان اقتصاد را 
توضيح مي دهد.  در 5 دهه گذش��ته و از سال 1354 كه 
درآمد نفت يك باره بالا رفت و تورم بالاي 20 درصدي ايجاد 
شد تا سال هاي بعد كه تورم 50 درصد را نيز شاهد بوده ايم، 
دولت هاي مختلف تلاش كرده اند كه تورم كاهش يابد و 
قيمت ها تثبيت شود اما موفق نبوده زيرا روش برخورد با 
تورم و اقتصاد اشتباه بوده و به جاي اصلاح ساختار اقتصاد 
و ساختار سياسي و فرهنگي و اجتماعي، عملا برخوردهاي 
دستوري و كنترلي را مورد توجه قرار داده اند و خود دولت 
نيز عامل كسري بودجه و استقراض از بانك مركزي و رشد 
پايه پولي بوده اس��ت و امروز نيز بانك ها و بازار بين بانكي 
عامل رشد نقدينگي شده اند.   هيچ دولتي علاقه به تورم 
بالا ندارد اما اگر تورم براي چند دهه همچنان وجود دارد، 
نشان دهنده آن است كه دولت به بهبود فضاي كسب وكار، 
انتقال دانش فني، فناوري، بهبود شرايط عمومي و كلان 
اقتصاد بي توجه بوده است و به جاي بهبود فضاي عمومي 
ادامه در صفحه 3 اقتصاد و ... 

خب��ر ط��رح نظ��ام پرداخت 
همس��ان كاركن��ان دولت در 
س��ال آينده در حالي از سوي 
وزير آم��وزش و پرورش اعلام 
مي ش��ود كه طرح رتبه بندي 
معلمان، همچنان در پيچ و خم 
و اما و اگره��ا مانده و انگار قرار 
نيس��ت هيچ اتفاق جدي در 
اين زمينه رخ بدهد، اينكه وزير آموزش و پرورش اجرايي 
شدن طرح رتبه بندي معلمان را به تامين بودجه 25 هزار 
ميليارد توماني وابسته مي داند و مدعي است اين بودجه 
پيش بيني شده و قرار است در سال آينده براي اجرايي 

شدن اين طرح اختصاص يابد، در حالي اتفاق مي افتد كه 
طبق وعده هاي قبلي دولت قرار بود طرح رتبه بندي از دي 
ماه سال جاري اجرايي شود. در اين شرايط كه هيچ يك 
از بحران هاي اقتصادي كشور حل نشده، نه تنها معلمان 
كه بازنشستگان و كارگران و پرستاران ديگر اقشار حقوق 
بگير با مشكلات عمده معيشتي مواجه اند، وعده دادن و 
كار امروز را به فردا موك��ول كردن چه دردي مي تواند از 

مردم دوا كند.
همي��ن طرح نظ��ام پرداخت همس��ان كاركنان دولت 
مدت هاي مديدي اس��ت كه قرار است به مرحله اجرا در 
بيايد اما هر بار به دلايل مختلف از جمله عدم تخصيص 
ادامه در صفحه 8 بودجه كافي به تعويق افتاده است...  

بورس از عدم تعادل رنج مي برد 
و سياس��ت گذار فق��ط از چند 
س��هام شاخص س��از حمايت 
مي كند تا شاخص افت نكند. در 
اين شرايط، بقيه بازار رها شده 
و دوس��تان دغدغه ديگري جز 
حمايت از شاخص كل ندارند. 
به وضوح بر روي تابلو مشخص 
است كه كل بازار به خاطر چند سهم رها شده اند. اين كار هم 
نه به خاطر حمايت از اين سهام، بلكه حفظ شاخص كل انجام 
مي شود تا اوضاع را آرام جلوه بدهند. فاجعه اي كه در بازار در 

حال رخ دادن است، اجازه انعكاس اين موارد را نمي دهد.

اگر يك فرد در سهام كوچك كارهايي مانند انتشار فيش 
بانكي انجام بده��د، دودمانش را به ب��اد مي دهند و روي 
آن، عنوان »دس��تكاري معاملات« مي گذارند. اين اقدام، 
تبليغ يك سهم است، اما با سياست يك بام و دو هوا پيش 
مي رويم. قانون براي تمامي نمادها يكسان است. بازار فقط 
سه، چهار سهم خاص نيست. اگر نگاهي به نمودار فولاد و 
فملي بيندازيد، خواهيد ديد كه در 10 سال گذشته چنين 
چيزي بي سابقه بوده است. اين چه شيوه حمايت است؟ 
اگر حمايتي انجام مي شود، بايد با شيوه درست باشد. با اين 
كارها، همه را كلافه كرده اند. شاخص كل، واقعيت بازار را 
منعكس نمي كند. با رشد شاخص كل، چند نماد خاص رشد 
ادامه در صفحه 3 مي كنند، اما... 

محسن شمشيريعلي اكبر نيكواقبال

مريم شاهسمندي برزو حق شناس

گردشهمزماناميكرونودلتادركشور

وضعيتابتلايكودكانبحرانياست

 جزيياتعرضهزمين
بهخانوادههاي5يا6نفرهچيست؟

 پوتينپسازاعلامبازگشت
 نيروهايروسيازمرزاوكراين:

مسكوخواهانجنگنيست

جولان دوباره مرگ
صفحه 8     صفحه 5    

صفحه 2    

صفحه 7    

صفحه 7    

 فروش اقساطي 
200 مترمربع زمين به هر خانوار 

بازگشت از مانور جنگ 

وزيرامورخارجه:

 درسالروزولادت
اميرالمومنينعلي)ع(انجامشد

رويكرد منطقي 
 ايران دليل 

رسيدن به اين 
مرحله از مذاكرات

 سرمايه گذاري
 7 هزار ميليارد توماني 
ستاد در استان فارس

 برداشتازصندوقتوسعه
محدودشد،هزينهيارانههابالارفت

 »تعادل«نحوهوسودپرداخت
سودسهامعدالترابررسيميكند

با وجود آنكه لايحه بودجه سال 1401 هنوز به صحن 
علني مجلس نيامده و مشخص نيست كه نمايندگان 
در نهايت به بودجه چگونه تاييديه خواهند داد اما به 
نظر مي رسد برخي ابهام ها كه از ابتدا در مسير بودجه 
وجود داشت، هنوز نيز به سرانجام نرسيده و در عين 
حال مجلس تعهداتي را براي دولت در نظر گرفته كه 
به افزايش هزينه هاي بدون پشتوانه منجر خواهد شد. 
كسري تراز عملياتي يكي از اصلي ترين دغدغه هايي 
است كه مجلس و دولت از روزهاي ابتدايي آغاز بررسي 
صفحه 2را بخوانيد لايحه بودجه سال آينده با... 

مشمولان سهام عدالت كه هر س��ال در انتظار واريز 
سود سهام خود بودند و پيگيري هاي زيادي از سوي 
آنان در راس��تاي واريز اين سود انجام ش��ده بود، در 
نهايت انتظارش��ان در پنج سال گذشته به سر آمد و 
سود شركت هاي سهام عدالت از سال ۹5 به حساب 
دارندگان اين سهام پرداخت شد. سود سال ۹5 سهام 
عدالت كه به ازاي هر سهم يك ميليون توماني، 150 
هزار تومان بود، در سال 13۹۶ به حساب مشمولان 
اين سهام واريز شد. اين روند در سال هاي بعد با افزايش 
درصد سود ادامه دار بود و تاكنون تا سود سال ۹۸ به 
صفحه 4 را بخوانيد حساب اين...  

سرنوشت نامعلوم 
220 هزار ميليارد 

تومان

سود سهام عدالت 
پرداخت مي شود؟

تعادل|در حالي كه طي هفته ها و به ويژه روزهاي گذشته، 
طرف هاي اروپايي و آمريكايي، آغاز يك جنگ تمام عيار از 
سوي روسيه عليه اوكراين را پيش بيني مي كردند، ديروز 
مس��كو به نيروهاي زميني خود دس��تور عقب نشيني از 
مرز اوكراين را صادر كرد. ولاديميرپوتين، رييس جمهور 
روسيه همزمان با اجراي اين »تاكتيك« جنگي بر »عدم 
گسترش ناتو به شرق« تاكيد كرد و خواستار روشن شدن 
مساله عضويت اوكراين در سازمان پيمان آتلانتيك شمالي 
موسوم به ناتو شد.  به موجب ماده 5 پيمان ناتو، هريك از 30 
كشور عضو اين پيمان توافق كرده اند كه حمله نظامي عليه 
يك يا چند كشور عضو در اروپا يا آمريكاي شمالي را به عنوان 
حمله به تمامي كشورهاي عضو تلقي كنند و به مقابله آن 
برخيزند. همين مساله موجب نگراني روسيه شده است به 
گونه اي كه در سفر اخير پوتين به پكن در تاريخ 15 بهمن 
سال جاري كه »تعادل« آن را »نمايش اتحاد در برابر ناتو« 
ارزيابي كرد، او در بيانيه مشترك با  شي جي پينگ، همتاي 
چيني خود تاكيد كرد كه با گسترش ناتو و ذهنيت جنگ 

سرد مخالف است.

  پوتين: روسيه خواهان جنگ نيست
وزارت دفاع روسيه ديروز اعلام كرد كه تمرين هاي نظامي 
شماري از نيروهاي روس��يه در بلاروس به اتمام رسيده و 
روند بازگشت آنها آغاز شده است. وزارت دفاع روسيه ديروز 
اعلام كرد كه تمرين هاي نظامي شماري از نيروهاي روسيه 
در بلاروس به اتمام رسيده و روند بازگشت آنها آغاز شده 
است. ديروز نيز پوتين در نشست مطبوعاتي مشترك با 
اولاف شولتز، صدراعظم آلمان در كاخ كرملين، با اشاره به 
دستور عقب نشيني نيروهاي روسي از مرز اوكراين، گفت 
كه روس��يه خواهان جنگ نيس��ت و به همين دليل ايده 
تضمين هاي امنيتي را مطرح كرده است.  رييس جمهوري 
روسيه تصريح كرد: آنچه كه در منطقه دونباس )منطقه 
مناقش��ه در ش��رق اوكراين( مي گذرد، نسل كشي است.  
منطقه دونباس در ش��رق اوكراين از مناطق دونتسك و 
لوگانسك و نيز چند منطقه روس نشين ديگر تشكيل شده 
و اين دو استان در س��ال 2014 پس از تغيير حكومت در 
اوكراين به طور يكجانبه از كي يف اعلام استقلال كردند. 
پوتين درباره قطعنامه صادره ازس��وي دوماي روسيه كه 

از رييس جمهوري روسيه خواهان به رسميت شناختن 
استقلال مناطق خودخوانده دونتسك و لوگانسك شده 
است، گفت: آنها )نمايندگان دوماي روسيه( از خواسته هاي 
راي دهندگان خ��ود اطلاع دارند كه با س��اكنان منطقه 
دونباس ابراز همدردي مي كنند.  وي همچنين در مورد 
احتمال آغاز جن��گ در اروپا و چنين تهديدي گفت: يك 
جنگ در گذشته در اروپا رخ داده است كه ناتو آن را عليه 
بلگراد )حمله ناتو به يوگسلاوي سابق در سال 1۹۹۹( آغاز 
كرد.  پوتين تاكيد كرد: به تعويق افتادن عضويت اوكراين در 
ناتو، وضعيت را تغيير نمي دهد و ما خواهان حل اين مساله 

در زمان حاضر هستيم. 

  مانور روي گاز ارزان قيمت براي اروپا
رييس جمهوري روس��يه همچنين در بخش ديگري از 
س��خنانش از مردم آلمان خواس��ت تا از گرهارد شرودر 
صدراعظم اسبق آلمان كه از مقام هاي شركت گازپروم است 
به خاطر گاز ارزان قيمت روسيه براي اين كشور قدرداني 
كنند. بر اس��اس اين گزارش، از اوايل پاييز سال جاري به 
دليل افزايش درگيري ها ميان روسيه و اوكراين، آلمان از 
ارايه مجوز راه اندازي خط لوله نورداستريم2 طفره رفت و 
اين مساله سبب تشديد افزايش قيمت گاز طبيعي اروپا در 
روزهاي پاياني آذر سال جاري شد. البته رشد غيرمترقبه 
قيمت گاز در اروپا از اوايل سال 2021 بنا به دلايل مختلف از 

جمله رشد مصرف داخلي در روسيه، افت استخراج گاز نروژ 
و... آغاز شده است. روسيه دارنده بزرگ ترين ذخايرگازي 
جهان است و در حال حاضر، يكي از تامين كنندگان گاز اروپا 
به شمار مي رود. از همين رو، هرگونه جنگ ميان روسيه و 

اوكراين، مي توانست قيمت گاز در اروپا را گرانتر كند.

  آمادگي اروپا 
براي مذاكره درباره نگراني هاي روسيه 

در پي اظهارات رييس جمهور روسيه، جوسپ بورل مسوول 
سياست خارجي اتحاديه اروپا اعلام كرد كه اين اتحاديه 
آماده گفت وگو در مورد نگراني هاي امنيتي با روسيه است.

بورل به راديو بي بي سي4 گفت: براي توجه به نگراني 
همه طرف ه��ا، تنها راه حل بح��ران اوكراين صحبت 
كردن پاي ميز مذاكره و گفت وگو اس��ت. اگر جنگي 
بين روس��يه و اوكراين روي دهد، نورداس��تريم2 به 

بهره برداري نخواهد رسيد.
خط لوله نورداستريم2 براي انتقال گاز طبيعي از روسيه 
به آلمان از طريق بستر درياي بالتيك طراحي شده است. 
خط لوله نورداستريم2، خط لوله انتقال گاز طبيعي به طول 
يكهزار و 222 كيلومتر است كه از شهر ويبورگ روسيه آغاز 
مي شود و پس از عبور از درياي بالتيك در شهر گرايفسوالد 
آلمان پايان مي يابد. ظرفيت انتقال گاز طبيعي اين خط لوله 
روزانه معادل 150 ميليون مترمكعب است. مراحل احداث 

اين خط لوله سپتامبر گذشته )شهريور 1400( پايان يافت 
اما هنوز گاز به آن تزريق نشده است.

دور جديدي از تنش هاي روسيه با غرب از اواسط ماه دسامبر 
)آذر 1400( و وقتي آغاز شد كه مسكو از مقامات سازمان 
پيمان آتلانتيك شمالي )ناتو( و آمريكا خواست از گسترش 

اين سازمان در شرق اروپا به ويژه اوكراين خودداري كنند.
مخالفت واشنگتن و اتحاديه اروپا با اين خواسته  به استقرار 
نيروهاي نظامي دوطرف در مرزهاي اوكراين و احتمال بروز 

رويارويي مستقيم دوجانبه منجر شده است.

  مسكو: غرب بدون شليك گلوله شرمسار شد
در اين حال، ماري��ا زاخارووا، س��خنگوي وزارت خارجه 
روس��يه در يك نشست خبري روز سه ش��نبه با اشاره به 
جوسازي هاي كشورهاي غربي درباره احتمال وقوع جنگ 
در اوكراي��ن تصريح كرد: غرب بدون ش��ليك يك گلوله 
شرمسار و تخريب شده است. به گزارش فارس، همزمان با 
اعلام روسيه مبني بر بازگشت نظاميان اين كشور از مرز با 
اوكراين پس از اتمام تمرين هاي نظامي سخنگوي وزارت 
خارجه روس��يه تصريح كرد كه پروپاگانداي كشورهاي 
غربي درباره جنگ شكست خورده است. سخنگوي وزارت 
خارجه روسيه در نشست خبري گفت: »15 فوريه 2022 
در تاريخ به عنوان روزي ثبت خواهد شد كه پروپاگانداي 
غرب درباره جنگ شكست خورد. او گفت غرب بدون شليك 
يك گلوله شرمس��ار و تخريب شد.« اظهارات سخنگوي 
وزارت خارجه روسيه پس از آن بيان شده كه وبگاه شبكه 
خبري بلومبرگ روز شنبه با استناد به مقام هاي بدون نام 
آمريكايي گزارش داد كه حمله روسيه به اوكراين ممكن 
است از همين سه شنبه آغاز شود. بلومبرگ مدعي شده بود 
كه حمله احتمالي روسيه ممكن است پس از بروز يك اقدام 
تحريك آميز در منطقه »دونباس« يا »كي يف« آغاز شود. 
»جيك ساليوان«، مشاور امنيت ملي كاخ سفيد هم چند 
روز پيش به شبكه خبري سي ان ان گفته بود كه داده هاي 
اطلاعاتي نشان مي دهند كه عمليات نظامي ممكن است هر 
لحظه آغاز شود. او زمان آغاز حمله احتمالي را قبل از پايان 
بازي هاي المپيك اعلام كرده بود. مقام هاي كش��ورهاي 
غربي به ويژه مقام هاي آمريكايي در ماه هاي گذشته با بيان 
ادامه در صفحه 3 ادعاهاي اثبات  نشده مبني... 



با وجود آنكه لايحه بودجه سال 1401 هنوز به صحن 
علني مجلس نيامده و مشخص نيست كه نمايندگان 
در نهايت به بودجه چگونه تاييديه خواهند داد اما به 
نظر مي رسد برخي ابهام ها كه از ابتدا در مسير بودجه 
وجود داشت، هنوز نيز به سرانجام نرسيده و در عين 
حال مجلس تعهداتي را براي دولت در نظر گرفته كه 
به افزايش هزينه هاي بدون پشتوانه منجر خواهد شد.

كسري تراز عملياتي يكي از اصلي ترين دغدغه هايي 
است كه مجلس و دولت از روزهاي ابتدايي آغاز بررسي 
لايحه بودجه سال آينده با آن رو به رو بودند. اين نگراني 
كه براي دولت هزينه هايي در نظر گرفته شود كه در 
مقابلش درآمدي مشخص نباشد در سال هاي گذشته 
نيز به عنوان يك دغدغده جدي در بودجه مطرح بود. 
در سال هاي گذش��ته با وجود آنكه دولت پيش بيني 
مي كرد درآمدي از محل نفت به خزانه واريز شود اما در 
عمل با توجه محدوديت هايي كه تحريم هاي امريكا به 
وجود آورده بودند دسترسي به اين منابع دشوار شد و در 
مقابل، با توجه به فراهم نبودن زيرساخت هاي لازم براي 
افزايش درآمدهاي مالياتي، در اين حوزه نيز مشكلاتي 

در مسير درآمدي دولت به وجود آمد.
با وجود آنكه س��رانجام در دولت روحاني مش��خص 
نشد براي دس��تيابي به اهداف بودجه، از چه مسيري 
درآمدهاي لازم تامين شده و اختلاف نظر ميان بانك 
مركزي و س��ازمان برنامه و بودجه بر سر استقراض از 
اين بانك به جاي خود باقي ماند اما با توجه به مسدود 
ماندن برخي درآمدهاي ارزي و استفاده از منابع ريالي 
بانك مركزي، به نظر مي رسد لااقل بخشي از درآمدها 
از قبل مورد استفاده قرار گرفته و همين روند به افزايش 
سرعت رشد نقدينگي و بالا رفتن تورم منجر شده است.

دولت رييس��ي از روزهاي ابتدايي آغاز كار خود وعده 
داده كه به سمت كاهش نرخ تورم حركت خواهد كرد 
و قطعا يكي از اصلي ترين راه هايي كه براي رسيدن به 
اين هدف بايد مسدود شود، استقراض از بانك مركزي 
اس��ت. از اين رو دولت براي سال آينده بايد به سمت 
استفاده از منابعي حركت كند كه به افزايش پايه پولي 
منجر نخواهد شد و اين موضوع در بودجه نيز بايد مورد 
پيش بيني قرار گيرد. هرچند اين اميد وجود دارد كه 
با به نتيجه رس��يدن مذاكرات هس��ته اي، امكان لغو 
تحريم ها به وجود بيايد و در نهايت دولت امكان استفاده 
از منابع نفتي را پيدا كند اما هنوز سرنوشت مذاكرات 
به هيچ عنوان مشخص نيست و هرچند خبرهايي از 
كاهش اختلافات به گوش مي رس��د اما در عين حال 

برخي اختلاف ها نيز به قوت خود باقي است.
در چنين شرايطي تغييراتي در جريان بررسي بودجه 
در كميسيون تلفيق به وجود آمده كه شايد براي دولت 
گران تمام بشود. آنطور كه رييس كميسيون تلفيق 
گفته دولت موفق نش��د براي رقم ۲0 درصد برداشت 
از صندوق توسعه تاييديه بگيرد. در نتيجه اين اتفاق، 
1۳۷ هزار ميليارد تومان منابع دولت كاهش پيدا كرد 
و براي آن مصارف هم تعيين ش��ده بود. هشتاد هزار 
ميليارد تومان به مبلغ دولت براي يارانه اضافه كرديم 

كه به ۲۲0 هزار ميليارد تومان رسيد.
به اين ترتيب در صورتي كه در روزهاي آينده و در 

صحن علني تغييري در اي��ن حوزه به وجود نيايد، 
دولت بايد راهي جديد براي به دس��ت آوردن ۲۲0 
هزار ميليارد تومان درآمد پي��دا كند و در غير اين 

صورت با كسري تراز عملياتي مواجه خواهد شد.
در كنار آن مجلس تغييرات ديگري را نيز در مس��ير 
بررسي بودجه به وجود آورده كه يكي از آنها حكم به 
تداوم تخصيص ارز 4۲00 توماني است. در شرايطي 
كه در لايح��ه ابتدايي دولت، اين ارز از برنامه ها حذف 
شده بود اما مجلس اعلام كرده كه ارز ترجيحي در سال 
آينده نيز پرداخت مي شود. حاجي بابايي مي گويد در 
ماجراي حذف ارز ترجيحي، كميسيون تلفيق در كنار 
مردم قرار گرف��ت و ۹ ميليارد دلار ارز ترجيحي براي 
سال آينده مصوب كرد. در اين بين چهار ميليارد دلار 
ارز ترجيحي در جهت حمايت از صنعت كشاورزي به 
صورت ريالي براي كاشت گندم اختصاص داديم. براين 
اس��اس س��ال آينده نياز به واردات گندم نداريم، زيرا 
قيمت خريد تضميني گندم ۹ هزار و ۵00 تومان در 
نظر گرفته شده است. همچنين يارانه كالا هاي اساسي، 
دارو و گندم حدود ۲۵0 هزار ميليارد تومان خواهد بود. 
دولت رقم يارانه كالا هاي اساسي را 1۷۲ هزار ميليارد 

تومان پيش بيني كرده بود.
او به برخي ديگ��ر از مصوبات اين كميس��يون نيز 
اشاره كرده اس��ت. رييس كميسيون تلفيق لايحه 
بودجه 1401 تاكيد ك��رد ميزان ماليات حقوق در 
سال 1401 اعلام شد؛ ميزان پايين ترين حقوق ۵ 
ميلي��ون تومان، براي ش��اغلين ۵ ميليون و ۶00 و 
براي بازنشستگان ۵ ميليون در نظر گرفته شد. ۶0 
درصد افزايش حقوق داشتيم، حقوق تا ۵ ميليون از 

پرداخت ماليات معاف است. از ۵ تا 1۵ ميليون 10 
درصد مالي��ات مي پردازند، مازاد 1۵ تا ۲۵ ميليون 
1۵ درصد ماليات مي پردازند و مازاد ۲۵ ميليون تا 

سقف ۷ برابر ۲0 درصد ماليات مي پردازند.
حاجي بابايي با اشاره به مشاغل دولتي هم گفت ۵ هزار 
ميليارد تومان براي تعرفه پرس��تاري قرار داده ش��د. 
بودجه رتبه بندي معلمان را از ۲۵ به 40 هزار ميليارد 
تومان رس��انديم. 40 هزار ميليارد تومان براي بدهي 
و مطالبات جانبازان و ايثارگران به ويژه جانبازان ۷0 
درصد تعيين شد. بر اساس مصوبه كميسيون تلفيق 
براي اولين بار، پدر و مادر شهدا حداقل حقوق را دريافت 

خواهند كرد.
رييس كميسيون تلفيق بودجه گفت: براي اولين بار 
كميسيون تلفيق بودجه تصويب كرد يك صندوقي به 
نام صندوق بيماري هاي صعب العلاج ايجاد شود تا از 
بيماران كم برخوردار حمايت شود. ۲0 هزار ميليارد 
تومان وام 4 درصد و ۵ هزار ميليارد تومان وام بلاعوض 
در اي��ن صندوق در نظر گرفته ش��ده اس��ت و دولت 
متعهد مي شود كه يك ريال از صندوق بيماري هاي 

صعب العلاج را به افراد برخوردار ندهد.
حاجي بابايي در ادامه با بيان اينكه 1۲0 هزار ميليارد 
تومان براي اشتغال و توليد معين شده، بيان داشت: 
۲00 هزار ميليارد تومان براي اشتغال خرد در اختيار 
استان ها قرار داده مي شود و همچنين ۵ و نيم ميليارد 
يورو با تهاتر نفت براي پروژه هاي پيشران تعيين شد. 
حدود ۲۲ هزار ميليارد تومان براي مناطق محروم در 

تبصره 14 لايحه بودجه قرار داده شد.
حاجي بابايي با اش��اره به وضعيت اين روزهاي بورس 

تاكيد كرد در زمينه بورس دس��ت دولت باز گذاشته 
شد تا دولت بورس را تنظيم، كنترل و اداره كند تا افراد 
حقيقي در بورس بيمه ش��وند و م��ورد هجمه بزرگ 
سرمايه گذاران قرار نگيرند. تا امروز در كميسيون تلفيق 
هيچ تصميم شخصي در بودجه گرفته نشده است و 
بودجه سال آينده يك بودجه دقيق، شفاف و قابل دفاع 
است و همچنين در تبصره 14 بودجه بنده به عنوان 
رييس نظري نداده ام و همچنين يك سر سوزن ابهام 
در بودجه 1401 نيست و هيچ فشاري نمي تواند نظر 

كميسيون را تغيير دهد.
رييس كميسيون تلفيق بودجه با بيان اينكه بودجه 
دولت افزايش پيدا نكرده و بار اضافي بر دولت تحميل 
نشده است، تاكيد كرد: در سال 1401 و با مصوبات ما 
حقوق 100 و ۲00 ميليوني ديگر پرداخت نخواهد شد.
به گفته حاجي بابايي در صحن كميسيون تلفيق بعضا 
مصوبات و پيشنهاداتي داريم ولي بعدا حذف مي شود، 
خريد خدمت س��ربازي هم جزو همين مس��ائل بود. 
درباره س��ربازي مصوبات متفاوتي داده شد و اعضاي 
كميسيون براي خريد خدمت سربازي ايرانيان خارج 
از كشور مصوبه اي داشتند و ديگري هم خريد خدمت 

سربازي در داخل كشور بود.
اگر دول��ت بتوان��د در هفته هاي آين��ده مذاكرات 
هس��ته اي را به نقطه نهايي برس��اند و پس از آن در 
مدتي كوتاه مقدمات كنار رفت��ن تحريم ها فراهم 
ش��ود، مي توان انتظار داشت كه با استفاده از منابع 
ارزي جديد، امكان پوش��ش كمبود درآمدها ايجاد 
شود اما در غير اين صورت، پيش از آغاز سال 1401، 

معضلات دولت در اين زمينه آغاز خواهد شد.
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به داد صنعت خودروسازي 
برسيد

دادستان كل كش��ور خطاب به وزير صمت گفت: 
قبلا ه��م گفته ام كه صنعت خودروس��ازي گرفتار 
اختاپوس��ي ش��ده اس��ت كه نمي گذارد وضعيت 
آنگونه كه شايسته مردم است پيش برود. دادستان 
كل كش��ور خاطرنش��ان كرد: مقام معظم رهبري 
چندين سال است به اين مساله توجه و تاكيد دارند. 
اما متاس��فانه در اين سال ها كس��ي به اين منويات 
توجهي نداشته است. حتي مقام معظم رهبري به 
خاطر اهميت اين مساله، شوراي عالي اقتصادي را 
با حضور سران سه قوا تشكيل دادند و فرمودند براي 
اين موضوع هرجا كه لازم باشد بنده هم همراهي و 
كمك خواهم كرد. ايش��ان مسائل اقتصادي كشور 
را جنگ اقتصادي دانس��ته و براي آن قرارگاه ايجاد 
كردند.  منتظري يكي از موانع توليد را قاچاق دانسته 
و گفت: حضرت امام خامن��ه اي )مدظله العالي( بر 
مبارزه با قاچاق كالا تاكيد جدي داشته و دارند و حتي 
اعلام كردند كه بايد كالاي قاچاق لوكس را به آتش 
كشيد، دولت سيزدهم رويكرد تحقق اهداف انقلاب 
و منويات معظم رهب��ري را دارد، اما عملي كردن و 
حل كردن مسائل موجود زمانبر است و در اين مدت 
كوتاه امكان حل همه مسائل و گرفتاري ها نيست. وي 
افزود: بخش دولتي و بخش خصوصي بايد مكمل و 
همراه هم باشند تا بتوان به مشكلات فائق آمد. اخيرا 
هم مقام معظم رهبري جلس��ه با توليدكنندگان 
داشتند و به برخي مسائل اشاره و سرفصل هايي را 
هم براي برون رفت از مشكلات اعلام كردند. اكنون 
بايد بخش خصوصي با كمك دولت عزم خود را جزم 
كند و با تلاش خود به دنبال پيشرفت و رونق اقتصاد 
كشور باشد. منتظري بر همكاري و تعامل همه جانبه 
دستگاه قضايي با توليدكنندگان تاكيد كرد و گفت: 
همه مي دانيم كه قوه قضاييه در خصوص مس��ائل 
اقتصادي وظيفه و تكليفي ندارد، اما پس از دستور و 
منويات مقام معظم رهبري آماده هرگونه همكاري 
و كمك به توليدكنندگان اس��ت و هرجا كه نياز به 
همراهي باش��د حتما همراه و در كنار شما خواهد 
بود. منتظري در ادامه خطاب به وزير صمت كه در 
جمع مهمانان همايش حاضر بود اظهار كرد: شما 
مسوول صنعت كشور هستيد و بايد امانتدار مردم 
باش��يد. همان گونه كه مي دانيد اخيرا مقام معظم 
رهبري از وضعيت خودروس��ازي گلايه داشتند و 
شما بايد اين مساله را پيگيري كنيد. در دولت قبل 
ما هرچه تلاش كرديم و چندين جلسه با وزير صمت 
داشتيم و بسيار پيگيري كرديم، اما نتيجه اي نداشت 
و اقدامي انجام نشد. وي ادامه داد: بنده اولا به عنوان 
يك ش��هروند و ثانيا به عنوان مدعي العموم از شما 
درخواست و مطالبه جدي داشته و خواهم كرد كه 
به فرياد صنعت خودروسازي برسيد. قبلا هم گفته ام 
كه صنعت خودروسازي گرفتار اختاپوسي شده است 
كه نمي گذارد وضعيت آنگونه كه شايسته مردم است 
پيش برود. در اين راستا شما با تمام توان و با كمك 
نيروهاي سالم و توانمند و كاردان كار را دنبال كنيد 
و بدانيد كه ما هم در قوه قضاييه همراه و پش��تيبان 
ش��ما هس��تيم. از اين موضع كوتاه نياييد و صنعت 
خودروسازي كش��ور را از اين وضعيت نجات دهيد. 
قطعا مافيايي كه نمي گذارد صنعت خودرو آبرويي 
متناسب با شرايط كشور داشته باشد براي شما موانع 
ايجاد خواهد كرد، اما شما از موانع و مشكلات نهراسيد 
و هرجا كه نيازمند كمك بوديد بدانيد كه ما در كنار 
شما هستيم. دادستان كل كشور با بيان اينكه يكي از 
اصلي ترين گلايه هاي مردم همين وضعيت خودروها 
است گفت: بايد همه تلاش كنيم تا وضعيت اقتصادي 
كشور بهبود يابد و كارگران و كارفرمايان و نهايتا مردم 

از وضعيت توليد كشور رضايت داشته باشند.

مطالبه ايران رفع تحريم هاست
رييس پيشين س��ازمان انرژي اتمي كشور، تاكيد 
كرد: بر اساس مصوبه مجلس موضع ما در مذاكرات 
رفع تحريم ها است و تيم مذاكره كننده بايد در اين 
چهارچوب گام بردارد. فريدون عباسي در ارزيابي از 
روند مذاكرات هسته اي بيان كرد: ما بايد از جنبه هاي 
مختلف به بحث مذاكرات نگاه كنيم، بايد ديد كه ما 
در مذاك��رات چه مي گوييم و آنها ب��ه ما چه جوابي 
مي دهند. بر اساس اخبار منتشر شده مشخص است 
كه ما بر برداشته شدن تحريم ها پافشاري مي كنيم، 
طرف هاي مقابل نيز به تعهدات خود عمل نكردند و 
هيچ منطقي نيز ندارند كه چرا تعهدات خود را اجرايي 
نكرده اند. وي در ادامه با بيان اينكه تا زماني كه آنها 
به تعهدات خود عمل نكردند ما نيز نبايد به تعهدات 
برجامي خود پايبند باشيم، اظهار كرد: مصوبه مجلس 
نيز بر اين موضوع تاكيد داشته و دولت را ملزم مي كند 
تا اجراي تعهدات برجام��ي را تا زماني كه تحريم ها 
برداشته نشده كاهش دهد. موضع ما بر اساس مصوبه 
مجلس كاملا مشخص است و تيم مذاكره كننده بايد 
در همين چهارچوب گام بردارد تا تحريم ها برداشته 
ش��ود. نماينده م��ردم كازرون در مجلس ش��وراي 
اسلامي، تصريح كرد: زماني در جهت رفع تحريم ها 
موفق خواهيم شد كه توان دفاعي و اعتماد اجتماعي 
پش��توانه تيم مذاكره كننده باشد. زماني مي توانيم 
در اين مسير موفق ش��ويم كه قوي باشيم. توصيه 
بنده اين اس��ت كه قدرت دفاعي كشور را به نمايش 
بگذاريم و بايد اقداماتي را انجام دهيم كه نشان دهد 
ما مي توانيم از خودمان در مقابل تهديدات دفاع كنيم. 
وي ادامه داد: مساله غرب با ما بر سر مسائل هسته اي 
نيست بلكه بر سر موجوديت انقلاب اسلامي است، 
آنها مي خواهند بر ما سلطه داشته باشند. جمهوري 
اس��لامي علي رغم تمام فشارها امروز به يك قدرت 
جهاني تبديل شده و از حوزه ايدئولوژيك تاثيرگذار 
است. مذاكره به تنهايي كافي نيست، ما هرچه بيشتر 
بتوانيم توليدات داخلي را تقويت كنيم و س��رمايه 
اجتماعي خود يعني اعتماد مردم به نظام را تقويت 

كنيم دست برتر را در مذاكرات خواهيم داشت.

مصوبات مجلس
براي مبارزه با فساد

رييس كميته اشتغال جوانان و ازدواج و هوشمندسازي 
كميس��يون تلفيق بودج��ه 1401 از مصوب��ات اين 
كميس��يون براي مبارزه با فس��اد خبر داد و گفت كه 
با مصوبات كميس��يون مي توان وارد تاريكخانه هايي 
ش��د كه تاكنون در طول چهار دهه گذشته به آن ورود 
نشده است؛ اين قدم مهمي براي مبارزه با فساد است. 
مجتبي رضاخواه در نشست خبري در توضيح مصوبات 
كميسيون تلفيق در دو تبصره 1۶ و 1۸ بودجه، گفت: 
كميس��يون تلفيق در تبصره 1۶ وام ازدواج جوانان را 
تصويب كرد. بر اين اس��اس آقايان كمتر از ۲۵ سال و 
خانم ه��اي كمتر از ۲۳ س��ال وام ازدواج 1۵0 ميليون 
توماني گرفته و افراد بالاتر از اين سن وام 1۲0 ميليون 
تومان��ي دريافت مي كنن��د. علاوه بر آن تس��هيلات 
فرزندآوري در نظر گرفته شد. براي خانواده هاي داراي 
فرزند سوم و بيشتر وام ۲۲0 ميليون تومان، براي وديعه 
مسكن يا اجاره در نظر گرفته شده است. وي افزود: وام 
اشتغال خرد 1۸0 هزار ميليارد تومان تخصيص داده شد 
كه بخش قابل توجهي از آن به صورت استاني در اختيار 
شوراي برنامه ريزي اس��تان قرار مي گيرد، در بخشي 
ديگر به ارگان ها و دستگاه هاي ديگر مثل كميته امداد 
و بهزيستي داده مي شود. براي حمايت از بيماران فقير 
و معسر و صعب العلاج هم صندوقي در نظر گرفته شد، 
اگر كسي در بيمارستان بستري شد و امكان پرداخت 
هزينه بيمارستان را ندارد از اين صندوق استفاده مي كند. 
بيماران س��رطاني و صعب العلاج ه��م از اين صندوق 
مي توانند اس��تفاده كنند. اين عضو كميسيون تلفيق 
بودجه 1401 گفت: تبصره 1۸ حمايت از توليد و اشتغال 
كلان است كه براي آن دو نوع صندوق پيش بيني شد 
كه مجموعا نزديك ب��ه 1۲0 هزار ميليارد تومان براي 
اين صندوق ها در نظر گرفته ش��ده است. به گفته وي 
در بودجه سال آينده بحث مبارزه با فساد آمده كه براي 
اولين بار كميسيون تلفيق تصويب كرد، باب نظارت به 
تاريكخانه هايي باز شود كه قبل از آن اين اتفاق رخ نداده 
اس��ت. اين گامي براي مبارزه با فس��اد است. رضاخواه 
خاطرنشان كرد: كميسيون تلفيق تسهيلات بسيار خوبي 
براي جوانان در نظر گرفته است كه شامل سربازي، وام 
ازدواج و تس��هيلات خريد مسكن مي شود. در موضوع 
ماليات بر سيگار هم بيش��تر درآمدهاي حاصله براي 
جوانان هزينه مي شود. بنابراين تلاش كميسيون تلفيق 
اين بود كه توجه ويژه اي به جوانان داشته باشد. اميدواريم 
اين روندي كه از سال گذشته براي حمايت جوانان ايجاد 

شده، در چند سال آينده هم ادامه داشته باشد.

مي خواهند برنج داخلي 
كيلويي ۱۰۰ هزارتومان شود

رييس اتحاديه برنج فروشان بابل گفت: از ۶ ماه پيش روند 
افزايش قيمت برنج داخلي آغاز ش��د و هر هفته قيمت 
اين محصول روند صعودي به خود گرفت. پيش بيني ها 
حاكي از اين است كه در هفته هاي پاياني سال قيمت برنج 
داخلي به كيلويي 100 هزار تومان برسد. حسن تقي زاده 
در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به ادامه دار بودن روند افزايش 
قيمت برنج داخلي، گفت: قيمت برنج طارم و هاشمي 
بودار شده در بنكداري به كيلويي ۷۸ تا ۸0 هزار تومان 
رسيده است كه اين قيمت نسبت به هفته گذشته ۶ تا ۸ 
درصد افزايش داشته و همچنين قيمت برنج كشت دوم 
در بنكداري به كيلويي ۸۵ هزار تومان رسيده است.  وي با 
بيان اينكه برنامه اي براي ثبات قيمت برنج داخلي وجود 
ندارد، گفت: شنيده هاي من حاكي از اين است كه مافيا 
برنج داخلي و صاحبان فروشگاه هاي زنجيره اي كه برنج در 
حجم بالا خريداري و آن را دپو كرده اند مي خواهند قيمت 
برنج داخلي را تا پايان سال به كيلويي 100 هزار تومان 
هدايت كنند. اين فعال اقتصادي با اشاره به بالا رفتن نرخ 
برنج هاي پرمحصول فجر، تصريح كرد: قيمت فجر به 
كيلويي ۶0 هزار رسيده است. همچنين برنج شيرودي 
كيلويي 4۵ هزار تومان و ندا كيلويي 4۲ هزار تومان در 
بنكداري خريد و فروش مي شود. رييس اتحاديه برنج 
فروشان بابل توزيع هوشمند برنج را راهكار مناسب براي 
ثبات قيمت برنج داخلي ندانست و افزود: توزيع هوشمند 
تا به امروز نتوانست بازار را تنظيم كند و به نظر من اين 
طرح موفق نبوده است. تقي زاده كمبود برنج و كاهش 
توليد اين محصول در س��ال جاري را تاييد كرد و افزود: 
در سال هاي گذشته ما به كمبود توليد مواجه مي شديم 
اما شاهد افزايش نرخ چنداني نبوديم چراكه كشاورزان 
و برنج فروش��ان آن را دپو نمي كردند. در هفته گذشته 
صاحبان فروش��گاه هاي زنجيره اي همچنان برنج را از 
كشاورزان كيلويي ۷۵ خريداري مي كردند اين در حالي 
بود كه قيمت برنج در بازار زير ۷0 هزار تومان بود آنها با 
نرخ بالا خريداري مي كنند تا بتوانند گراني  در واحدهاي 

خود را توجيه كنند.

علت مخالفت مجلس
با حذف ارز ترجيحي

يك عضو هيات رييسه كميسيون تلفيق دليل مخالفت 
اين كميس��يون با حذف ارز ترجيحي را جلوگيري از 
تورم مضاعف و فش��ار به طبقات محروم جامعه عنوان 
كرد. رحمت الله نوروزي در نشست خبري با بيان اينكه 
كميس��يون تلفيق به موضوع امني��ت غذايي و حوزه 
كشاورزي توجه ويژه اي كرد، گفت: اعتقاد ما هم بر اين 
است كه ارز 4۲00 توماني رانت زا و فسادزا است منتهي 
در دو س��ال اخير مقام معظم رهبري بر لزوم توجه به 
طبقات ضعيف و كاهش فشار به آنها تاكيد كرد، به همين 
دليل ما براي جلوگيري از تورم مضاعف و فشار وارد نشدن 
مضاعف بر اقشار ضعيف موافقت نكرديم كه ارز ترجيحي 
حذف شود. وي افزود: ما به حوزه كشاورزي و نهاده هاي 
دامي توجه داشتيم. توجه ديگرمان بر روي خودكفايي 
گندم بود. لذا تصويب شد كه قيمت خريد تضميني 
گندم ۹۵00 تومان باشد. نوروزي با اشاره به صندوق 
توسعه بخش كش��اورزي گفت: توجهات ويژه اي به 
حوزه آبخيزداري، تنش آبي و موضوع حفاظت از محيط 

زيست و اشتغال روستاييان شده است.

برداشت از صندوق توسعه محدود شد، هزينه يارانه ها بالا رفت

وزير امور خارجه: 

سرنوشت نامعلوم 220 هزار ميليارد تومان

رويكرد منطقي ايران دليل رسيدن به اين مرحله از مذاكرات است
اميرعبداللهي��ان وزير امور خارجه كش��ورمان و ليز 
تراس وزير امور خارجه انگليس در خصوص آخرين 
وضعيت گفت وگوه��ا در وين، موضوعات دوجانبه و 
برخي مسائل مورد اهتمام مشترك از جمله اوضاع در 
افغانستان و يمن تلفني گفت وگو و تبادل نظر كردند.

تراس وزير ام��ور خارجه انگليس در اين گفت وگوي 
تلفني، ضمن مرور آخرين وضعيت مناسبات دوجانبه 
و گفت وگوه��ا در وي��ن نقطه نظرات لن��دن در اين 
خصوص را تش��ريح  نمود. وزير امورخارجه انگليس 
روابط رو به رشد ميان انگليس و جمهوري اسلامي 

ايران را تامين كننده منافع دو كشور دانست.
او ابراز اميدواري كرد تا در آينده نزديك اين كش��ور 
بتواند بدهي ه��اي معوق خود به اي��ران را پرداخت 
نمايد. وي همچنين به همكاري انگليس و سازمان 
ملل متحد براي كمك رس��اني به مردم افغانستان 
اش��اره نم��ود و از نقش و هم��كاري موث��ر ايران در 
اين راس��تا تقدير ك��رد.  حس��ين اميرعبداللهيان 
در اين گفت وگوي تلفني با اش��اره به س��فر معاون 
رييس جمهور كشورمان براي شركت در اجلاس آب 
و هوايي گلاسكو و وبينار مشترك گروه هاي دوستي 
پارلماني دو كشور و درخواست سفر هيات انگليس به 
تهران، روند مناسبات دو كشور را مثبت ارزيابي كرد.

وزير امور خارجه كشورمان با اشاره به نزديك شدن 
در مرحله حساس و مهم مذاكرات وين، لزوم جديت 
و مسووليت پذيري طرف هاي مذاكره كننده با ايران 
را م��ورد تاكيد قرار داد و رس��يدن ب��ه اين مرحله از 
گفت وگوها را بيش از هر چيز ناشي از رويكرد منطقي 
و نيز ابتكار عمل طرف ايراني دانست و بر لزوم توافق 
دسته جمعي ميان همه طرف هاي مذاكره كننده بر 
سر متن واحد و ضرورت لحاظ شدن مطالبات مشروع 

جمهوري اسلامي ايران تاكيد كرد.
امير عبداللهيان اوضاع انس��اني در يمن و افغانستان 
را بحران��ي خواند. وي ضمن تش��ريح موضع اصولي 
جمهوري اس��لامي در قبال افغانس��تان، تش��كيل 
دولت فراگير در افغانستان را حائز اهميت خواند و بر 
كمك رساني فوري جامعه جهاني به مردم اين كشور 
تاكيد ك��رد. وي در بخش ديگري از اين  گفت وگوي 

تلفني، با اشاره به وخامت ش��رايط انساني در يمن، 
ابراز اميدوار كرد كه انگليس ب��ه وظايف خود براي 
پايان دادن به فاجعه انس��اني ناشي از تداوم تجاوز و 
جنگ در يمن عمل كند. همچنين سرگئي لاوروف، 
وزير امور خارجه روس��يه در تماس تلفني با حسين 
اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه ايران در خصوص 
رون��د روابط دوجانبه و برخي مس��ائل مورد اهتمام 
مش��ترك در عرصه منطقه اي و بين المللي از جمله 
روند مذاكرات وين گفت وگو و تب��ادل نظر كرد. در 
اي��ن گفت وگوي تلفن��ي وزير امور خارجه روس��يه 
ضمن تقدير از ابتكارات و رويكرد سازنده جمهوري 
اس��لامي ايران در جريان مذاكرات وين، بر ضرورت 
تداوم  رايزني ها و گفت وگوها بين طرف هاي مختلف 
مذاكرات وين براي بررس��ي متون و پيش��نهادات و 

دستيابي به توافق تاكيد كرد.
وزير امور خارجه روسيه همچنين از ميزباني نشست 
آتي اج��لاس دوم ۳+۳ در خص��وص قفقاز جنوبي 
از سوي جمهوري اس��لامي ايران اس��تقبال و ابراز 
اميدواري كرد كه اين نشس��ت موجب تامين بيش 
از پيش منافع و مصالح كشورهاي منطقه و پايداري 

ثبات و امنيت در منطقه شود.

امير عبداللهي��ان نيز در اين گفت وگ��وي تلفني بر 
ض��رورت توجه به حقوق كامل جمهوري اس��لامي 
ايران در عم��ل طرف هاي مقابل ب��ه تعهدات خود 
در هرگون��ه توافق��ي تاكيد كرد. وزي��ر امور خارجه 
كش��ورمان همچنين نشس��ت آتي دومين اجلاس 
۳+۳ در خص��وص قفقاز جنوب��ي را فرصتي مغتنم  
براي همفكري و هم افزاي��ي براي تعميق همكاري 
منطقه اي در راس��تاي منافع كش��ورها و مردم اين 
منطقه دانست. امير عبداللهيان در خصوص بحران 
اوكراي��ن و بعد از اط��لاع از مواضع مس��كو در اين 
خصوص از سوي همتاي روس خود، به حضور بيش 
از ۵000 دانش��جو و هموطن��ان ايراني در اوكراين 
اشاره و خاطرنش��ان كرد: جمهوري اسلامي ايران 
با حساس��يت روند تحولات در اين  منطقه را دنبال 
مي كند و ضمن درك ديدگاه ها و نگراني هاي روسيه 
از دخالت هاي خارج��ي، اميدواريم وضعيت جاري 
از طريق مس��المت آميز و تعامل سازنده با پيگيري 

رويكرد ديپلماسي بين طرفين حل و فصل شود.

    تحريم ها به شكل واقعي برداشته شود
رييس جمهور روابط اي��ران و ايرلن��د را برادرانه و 

سازنده دانست و اظهار داش��ت: تهران - دوبلين از 
ظرفيت هاي گس��ترده اي براي تحكي��م و افزايش 
س��طح رواب��ط در حوزه ه��اي مختلف  تج��اري و 
اقتص��ادي برخوردار هس��تند كه اس��تفاده از اين 

ظرفيت ها به نفع توسعه و آباداني دو كشور است.
آيت الله س��يد ابراهيم رييس��ي در ديدار »سايمون 
كاووني« وزير خارجه ايرلند با اشاره به ظرفيت هاي 
همكاري دو كش��ور در بخش هاي مختلف از جمله 
انرژي،  عل��م و فناوري، صنعت و كش��اورزي، گفت: 
حجم رواب��ط و تبادلات تجاري دو كش��ور مي تواند 
بسيار بيشتر از سطح كنوني باشد. تهران مصمم است 
روابط خود با كش��ورهاي دوست و مستقل را هر چه 

بيشتر ارتقاء دهد.
رييس جمهور با اشاره به رويكرد ايرلند در مناسبات 
سياس��ي و اقتصادي جهان گفت: از استقلال ايرلند 
در مقابل امريكا و برخي كشورهاي اروپايي استقبال 
مي كنيم.  رييس��ي اولويت و محور اصلي سياس��ت 
خارجي جمهوري اس��لامي اي��ران در دوره جديد 
را حفظ مناف��ع ملت ها و احترام متقابل دانس��ت و 
خاطرنش��ان كرد: آنچه در مذاكرات جاري نيز بر آن 
تاكيد داريم اين اس��ت كه تحريم ه��ا بايد به صورت 
واقعي برداش��ته ش��ود و حقوق ملت ايران محترم 
شمرده شود. »سايمون كاووني« وزير خارجه ايرلند 
نيز در اي��ن ديدار با تاكيد بر اينكه اين كش��ور براي 
توسعه روابط با جمهوري اسلامي ايران ارزش ويژه اي 
قائل است، گفت: بر اين باور هستيم كه در روابط خود 
با ايران در مرحله استراتژيكي قرار داريم و خواستار 
توس��عه و ارتقاي س��طح روابط همه جانبه بوده و در 
همين راستا مصمم به بازگش��ايي سفارتخانه خود 
در تهران هس��تيم. وزير خارجه ايرلند با بيان اينكه 
دلسردي و نااميدي مردم ايران از اعتماد به مذاكرات 
هسته اي به خاطر بدعهدي امريكا قابل درك است، 
گفت: ايرلند معتقد است كه بايد در جريان مذاكرات 
جاري ضمانت هاي لازم به ايران داده ش��ود تا توافق 
دوباره برقرار ش��ود. پيش از اين ديدار خانم »سونيا 
مك گينس« سفير جديد آكروديته جمهوري ايرلند 

استوارنامه خود را به رييس جمهور تقديم كرد.



ادامه از صفحه اول |
آزاد گذاش��تن عوامل بازار و بخش خصوصي، عملا 
وارد بازار ش��ده و به عنوان فع��ال اقتصادي و تاجر، 
وارد شده و از بانكداري دولتي، شركت داري، صنعت 
نفت، كش��اورزي، تامين نان و گوش��ت تا بازار ارز 
و س��كه را تحت نظارت خود گرفته اس��ت و چون 
دولت هيچ وقت نمي تواند تاجر خوبي باش��د باعث 
خراب تر شدن اوضاع شده است. وقتي دولت قدرت 
سياس��ي، مالي، اقتصادي، مالكي��ت، بانكداري و 
پول، رسانه ها، دادگستري، اسلحه و قدرت نظامي، 
سياس��ت گذاري، تصميم گيري را در اختيار دارد، 
طبيعي اس��ت كه جمع آنها به معناي ناكارآمدي، 
ايج��اد ران��ت و مناف��ع ب��راي ع��ده اي و مداخله، 
ناكارآمدي، بهره وري و كاراي��ي پايين در اقتصاد، 
تهديد حقوق مالكيت و امنيت س��رمايه گذاري و... 

خواهد شد. 
لذا دولت بايد به وظايف خود بازگردد و كار اقتصاد 
را به م��ردم واگذار كن��د. كار دولت باي��د امنيت، 
سياست گذاري، حقوق مالكيت، بهبود فضاي كسب 
وكار، آموزش، شرايط مسكن ارزان قيمت، كاهش 
هزينه هاي كلان اقتصاد باش��د نه اينكه به توليد و 
توزي��ع و فروش، واردات، نرخ گ��ذاري، بانكداري و 

شركت داري مشغول باشد.
اظهارات وزي��ر مصداق اي��ن گفت��ه اقتصاددانان 
اس��ت كه سال هاس��ت مطرح مي كنند و خواستار 
آن هس��تند كه دولت به جاي كت��ك زدن تورم، با 
بهبود فضاي كسب وكار، هزينه هاي اقتصاد كلان 

را كاهش دهد. 
زيرا اگر دولت هنر بهبود فضاي كسب وكار و محيط 
كلان اقتصاد را داش��ته باش��د، تورم خ��ود به خود 
كاهش خواهد يافت لذا دولت به جاي هدف گذاري 
تورم و كنت��رل عوامل آن و كت��ك زدن تورم، بايد 
تلاش كند كه ت��ورم را از طريق كاهش هزينه هاي 
محيط عمومي اقتصاد، منف��ي كند. وظيفه دولت 
ايجاد محيط كسب وكار مناسب، كاهش ريسك ها 
و خط��رات، كاهش هزين��ه بيمه و حم��ل و نقل، 
ارايه عوارض و ماليات هاي مناس��ب، بهبود روابط 
خارج��ي ب��ا همس��ايه ها و جهان، كاه��ش هزينه 
انتقال ارز و هزين��ه واردات و صادرات، ايجاد روابط 
بانكي و بانكداري اس��تاندارد، بهبود شاخص هاي 
اس��تاندارد براي بخش ه��اي اقتص��ادي و توليد و 
خدمات مختلف است تا سرمايه گذار و فعالان بخش 
خصوصي بتوانند خوب فعاليت كنند و رقابت كنند 
و هزينه هاي خود را كاه��ش دهند و قيمت كالاها 
و خدم��ات خود را كاهش داده يا ب��ا ثابت كنند. در 
مقابل بخش خصوصي به دولت بابت ايجاد امنيت و 
ثبات و بهبود فضاي كسب وكار، ماليات مي پردازد. 
كشور ثروتمندتر شده و مردم و دولت نيز با درآمد 

بيشتري مواجه مي شوند. 
به عب��ارت ديگر، تورم بالا به معني رش��د ش��ديد 
قيمت ه��ا، كاهش قدرت خريد مردم و مش��كلات 
معيش��تي، كاهش ارزش پول ملي و كوچك شدن 
س��فره مردم و رش��د هزينه ها براي توليد و كسب 
وكارهاس��ت و دولت ها نمي خواهند ك��ه تورم بالا 
باشد اما سياست آنها براي كنترل تورم اشتباه است 
و به جاي آنكه محيط كلان و فضاي كس��ب وكار را 
درست كنند تا هزينه هاي توليد و فعاليت اجتماعي 
و اقتص��ادي كاهش يابد، عملا با دخالت خود باعث 
ايجاد دخالت، كمبود كالا و خدمات، رشد قيمت ها، 
قاچاق، دلالي، بازار س��ياه، كاهش كيفيت، رش��د 

نقدينگي، رانت و تورم بيشتر خواهند شد. 
دولت حتي اگر نيت خوبي داش��ته باشد و كاهش 
تورم را هدف بگيرد و اعلام كند كه مي خواهد تورم 

را مهار كند، به دليل ناكارآمدي ها، نبود اثرگذاري 
مناس��ب، نبود نهادها و امكانات مناس��ب و ضعف 
مديريتي، در طول چند ده��ه اخير قادر به كنترل 
تورم نبوده و نخواهد بود. دولت با هدفگذاري تورم، 
س��عي كرده كه چند درصد ت��ورم را كاهش بدهد 
اما مدتي بعد به دليل مش��كلات س��اختاري، رشد 
نقدينگي و تورم بيشتر را شاهد بوده است. دولت با 
دخالت بيشتر خود عملا هزينه هاي خود را افزايش 
داده و هزينه فضاي عموم��ي اقتصاد را نيز افزايش 
مي دهد و در نتيجه كس��ري بودجه بيشتر مي شود 
و منجر به رش��د پايه پولي و نقدينگي و تورم بيشتر 

مي شود. 
هزينه ه��اي توليد براي بخش ه��اي اقتصادي نيز 
بيش��تر مي ش��ود و نياز آنها به تس��هيلات بانكي و 
نقدينگي بيشتر باعث تورم بيشتر مي شود. لذا عملا 
دولت توان كنترل تورم را نداش��ته و تنها با كنترل 
قيمت ها، برخ��ورد با عده اي دلال در ب��ازار، تنبيه 
كردن عده اي و به اصطلاح كتك زدن تورم، س��عي 
كرده كه رشد قيمت ها را مهار كند. اما پس از مدتي 
باز هم قيمت ها رشد بيشتري كرده و تورم بيشتري 
را شاهد بوده ايم و حتي كسري بودجه خود دولت، 

عامل تورم بالاتر بوده است. 
در نتيجه دولت اگر هنري دارد بايد در جهت منفي 
ش��دن تورم به كار بگيرد و با بهبود فضاي كس��ب 
وكار، اصلاح س��اختار اقتص��اد، كاهش هزينه هاي 
كلان اقتصاد مانند مذاك��رات احياي برجام و رفع 
تحريم ها، كاه��ش هزينه هاي بانكي، امكان انتقال 
ارز از طريق بانك ها و رفع تحريم هاي ارزي و بانكي، 
كاه��ش هزينه هاي بيمه و حمل و نقل، نرخ س��ود 
بانكي، ماليات ها، هزينه هاي مبادله، دوره بازگشت 
سرمايه گذاري، سرعت دادن به ارايه مجوزها، ارايه 
خدم��ات زيربنايي تولي��د مانند زمي��ن، آب، برق 
وگاز و تس��هيلات بانكي، حق��وق مالكيت و امنيت 
س��رمايه گذاري و جلوگيري از مص��ادره و... عملا 
هزينه هاي تولي��د و توزيع كالا و خدمات را كاهش 
داده و به منفي شدن تورم يعني كاهش هزينه هاي 
توليد و قيمت تمام ش��ده كالاه��ا و خدمات كمك 

كند. 

بر اين اساس، دولت به جاي اينكه از طريق كنترل 
قيمت ه��ا، توزيع كالا، اختص��اص ارز براي واردات 
كالاهاي معيش��تي، جريمه، بگي��ر و ببند و صرف 
هزينه هاي بس��يار ب��ه دنبال كاهش تورم باش��د و 
هدف كاهش نرخ ت��ورم را اعلام كند، بايد به دنبال 
كاهش كس��ري بودجه خود، كنت��رل پايه پولي و 
رش��د نقدينگي و تورم از طري��ق پديده هاي پولي 
باش��د. همچنين جلوي خلق پول بي رويه در بازار 
بين بانكي و انحصارها، رانت ه��ا و تخصيص مبالغ 
س��نگين چند هزار ميليارد تومان��ي در بانك ها را 
بگيرد و از اين طريق عملا جلوي تورم يعني رش��د 

قيمت ها را بگيرد. 
بايد توجه داش��ت كه موضوع خلق پول و نقدينگي 
در اختي��ار و اراده دولت و بان��ك مركزي و مقامات 
اقتصادي كش��ور نيس��ت و به نوعي حاصل شرايط 
اقتصاد كش��ور، ب��ازار بين بانكي و ني��از واحدهاي 

اقتصادي به نقدينگي، بهره وري پايين و... است. 
آمارها نش��ان مي دهد كه با تداوم ناكارآمدي هاي 
اقتصاد، دول��ت و بانك مركزي ديگر قادر به كنترل 
نقدينگي و تورم نيس��تند. زي��را خلق پول عملا در 
بازار بين بانكي رخ مي دهد و واحدهاي اقتصادي به 
حدي به نقدينگي و پول بيشتر نياز دارند كه ادامه 
حيات آنها بدون تسهيلات بانكي و رشد نقدينگي 
ممكن نيس��ت و اين به معناي رش��د بيش��تر تورم 
اس��ت و لذا كنترل تورم از اختي��ار دولت نيز خارج 
شده اس��ت و راهي جز اصلاح ساختار اقتصاد باقي 

نمانده است. 
 ميزان نقدينگي از 3476 همت در اس��فند 99 به 
3921 همت در مرداد 1400 رسيده و در اين مدت 
5 م��اه 445 همت و روزانه مع��ادل 2870 ميليارد 

تومان بيشتر شده است.
در فاصله مرداد تا آذر نيز نقدينگي از 3921 همت 
به 4427 همت رسيده و در اين چهار ماه شهريور و 
مهر و آبان و آذر 1400 معادل 506 همت و روزانه 
معادل 4182 ميليارد تومان افزايش داشته است. به 
عبارت ديگر، افزايش نقدينگي در چهار ماهه دولت 
رييس��ي از افزايش نقدينگي در 5 ماه آخر روحاني 
بيشتر بوده اس��ت و اين موضوع نشان مي دهد كه 

ن��ه تنها تغيير دولت اثرگذار نيس��ت بلكه به خاطر 
شرايط س��اختاري اقتصاد ايران، نياز به نقديگي و 
خلق پول و رشد نقدنيگي دائم در حال افزايش است 
و در هر سال نس��بت به سال بعد و حتي در يك ماه 
نسبت به ماه قبل، نقدينگي بيشتر خلق شده است.

يعن��ي در پنج ماه آخ��ر دولت روحان��ي نقدينگي 
روزان��ه 2870 ميلي��ارد تومان و در چه��ار ماه اول 
دولت رييس��ي نقدينگ��ي روزان��ه 4182 ميليارد 
تومان رشد كرده است و رش��د ميانگين نقدينگي 
در اين چهار ماه دولت رييس��ي 45 درصد بيشتر از 
ميانگين رشد روزانه نقدينگي در 5 ماه آخر دولت 

روحاني بوده است.
حجم نقدينگ��ي از 3921 همت در مرداد 1400 و 
م��اه پاياني دولت روحاني به رق��م 4427 همت در 
آذر ماه 1400 رس��يده و در فاصله 4 ماه اول دولت 
رييس��ي معادل 12.9 درصد رش��د كرده است كه 
حكايت از آن دارد نه تنها ميزان رشد نقدينگي در 
اين مدت مهار نشده بلكه همچنان بر شتاب و رشد 
روزافزون آن اضافه شده است. به  طوري كه در اين 
دوره 121 روز يا 4 ماه ش��هريور ت��ا آذر 1400 در 
مجموع 506 هزار ميليارد تومان به حجم نقدينگي 
اضافه شده و روزانه به  طور ميانگين 4182 ميليارد 

تومان به نقدينگي اضافه شده است.
به عبارت ديگ��ر، حتي تصميم دولت ه��ا مبني بر 
كاهش اس��تقراض و برداش��ت از بانك ه��ا و بانك 
مركزي، نتوانس��ته بر ميزان خلق پول، نقدينگي، 
س��پرده هاي بانكي و تسهيلات بانكي اثر گذاشته و 

از رشد آن بكاهد. 
لذا به نظر مي رس��د كه واقعيت هاي اقتصاد ايران، 
شرايط اقتصادي، مش��كلات ساختاري، بهره وري، 
ني��از واحدهاي اقتص��ادي به س��رمايه در گردش، 
عمليات ب��ازار بين بانكي، عملكرد بانك ها و... فراتر 
از اراده دولت براي كنترل نقدينگي و تورم اثر گذار 
بوده و رش��د نقدينگي و همچنين رشد تورم ادامه 
دارد. شاخص تورم نيز در آذرماه نسبت به اسفند 99 
معادل 28.6 درصد رشد كرده است و نشان مي دهد 
كه همچنان تورم س��اختاري و مزمن اقتصاد ايران 

را آزار مي دهد.

نگاهرويداد

خبر
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۶۵ هزار نفر
وام  بدون ضامن گرفتند

احسان خاندوزي وزير امور اقتصادي و دارايي اعلام 
كرد كه براس��اس گزارش بانك ه��اي دولتي طي 
س��ه هفته اخير بيش از 65 هزار نفر بدون ضامن از 
وام هاي خرد استفاده كرده اند. به گفته وزير اقتصاد، 
در كنار دستورالعمل تشويقي و با همكاري مديران 
عامل بانك ها با متخلفان نيز برخورد شد و تسهيل 
ش��رايط وام خرد برمبناي اعتبارسنجي با جديت 
ادامه خواهد داشت.  اجراي طرح حذف ضامن براي 
دريافت وام هاي زير 100 ميليون تومان از ماه جاري 
پس از دستور رييس جمهور براي تسهيل دريافت 
وام توس��ط مردم و با پيگيري هاي وزارت اقتصاد و 
بانك مركزي شروع ش��د. در مرحله اول اين طرح، 
بانك هاي دولتي اقدام به حذف ضامن براي دريافت 

وام هاي زير 100 ميليون تومان كردند.

رمز دوم پويا هك شدني نيست
محمد بيگي، مدير اداره نظام هاي پرداخت بانك 
مركزي گفت: بحث هك شدن رمز دوم پويا عملا 
امكان پذير نيس��ت مگر اينكه كاربر بدافزارهايي 
را روي گوش��ي نصب كرده باشد كه به پيامك ها 
دسترسي داشته باشد. طي روزهاي اخير اخباري 
مبني بر افزايش دوباره برداشت هاي غيرمجاز از 
حس��اب هاي كاربران به رغم فعال بودن رمز پويا 
در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده است. مدير 
اداره نظام هاي پرداخت بانك مركزي در واكنش 
به انتشار شايعاتي در خصوص هك شدن رمز دوم 
پويا در ش��بكه هاي اجتماعي، گفت: مردم حتما 
بايد در خصوص نصب نرم افزارهاي ناشناس روي 
گوشي موبايل مراقب باش��ند.وي افزود: بخشي 
از م��ردم به محتواي پيامك ارس��الي و بدافزارها 
دقت نمي كنند و بخش��ي نيز از طريق مهندسي 
اجتماعي، خود مشتري رمز خود و اطلاعات كارت 
خود را در اختيار ديگ��ران قرار مي دهد و موجب 
هك ش��دن مي شود.اين مس��وول بانك مركزي 
تاكيد كرد: 15 درصد مربوط به مراقبت خود مردم 
در اين حوزه است و آمار دقيق را پليس فتا دارد.

به گفته وي، رمز دوم پويا عملا در بانك ها براي هر 
تراكنش ب��ه ازاي مبلغ و دريافت كننده تراكنش 
مجددا ساخته مي شود و براي دو دقيقه انقضا دارد 
و اگر مشتريان خودشان دقت لازم را داشته باشند 

بعيد است اين رمزها هك شود.

كاهش 8۵ درصدي جرايم 
فيشينگ با استفاده از رمز دوم پويا

امكان سوءاس��تفاده از رمز دوم پويا ب��ا رعايت موارد 
امنيتي از بين مي رود. پيرو انتشار شايعاتي در خصوص 
هك شدن رمز دوم پويا در شبكه هاي اجتماعي، بانك 
مركزي ضم��ن رد اين ادعا تاكيد كرد، ضريب امنيت 
رمز دوم پويا، ب��ا آگاهي هموطنان ارتق��ا مي يابد.به 
گزارش روابط عمومي بانك مركزي، طي روزهاي اخير 
اخباري مبني بر افزايش دوباره برداشت هاي غيرمجاز 
از حساب هاي كاربران به رغم فعال بودن رمز پويا در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شده است. در مورد اين 
اخبار و امكان سوءاس��تفاده از رمزهاي پويا توجه به 
چند نكته مهم، ضروري است:  تدابير انديشيده شده 
براي جلوگيري از سوءاستفاده مجرمان و متخلفان بر 
بستر خدمات بانكداري و پرداخت الكترونيكي از سوي 
نهادهاي مس��وول از جمله بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران، امكان و احتمال سوءاستفاده از هموطنان 
و ضرر و زيان ها را كاهش مي دهد ولي هيچ كدام از اين 
اقدامات احتمال سوءاستفاده متخلفان را به طور مطلق 
از بين نمي برد. به همين خاطر ضروري است هموطنان 
عزيز نيز مراقبت هاي لازم را هنگام استفاده از اين ابزارها 
به عمل آورند.  بررس��ي دقيق مواردي كه از كاربران 
ابزارهاي بانكداري و پرداخت الكترونيكي كه با وجود 
استفاده از رمز پويا، طعمه متخلفان قرار گرفته اند نشان 
مي دهد سوءاستفاده  شوندگان، كنترل كامل گوشي 
تلفن همراه خود را در اختي��ار مجرمان قرار داده اند و 
امكان سوءاستفاده را براي افراد سودجو فراهم كرده اند، 
بنابراين در صورتي كه كاربران شيوه ها و پروتكل هاي 
امنيتي اعلام ش��ده از س��وي نهادهاي مس��وول به 
خصوص بانك مركزي را رعايت كنند، احتمال موفقيت 
مجرمان به حداقل ممكن مي رسد. استفاده از رمز دوم 
يك بار مصرف OTP براي انجام تراكنش هاي بانكي 
و اس��تفاده از خدمات بانك��داري الكترونيك ضريب 
امنيتي بسيار بالايي براي مشتريان و كاربران در انجام 
تراكنش هاي بانكي ايجاد مي كن��د و در حال حاضر 
تمامي سرويس دهندگان اين خدمت در شبكه بانكي، 
از مكانيزم هاي قوي براي احراز هويت و همچنين توليد 
و ارسال رمز استفاده مي كنند. مجددا تاكيد مي شود 
هموطنان نسبت به رعايت امنيت در استفاده از نرم 
افزارهاي مختلف و مراجعه به لينك هايي كه از طريق 
پيامك از س��وي افراد ناش��ناخته و با عناوين جعلي 
ارسال مي ش��ود دقت كافي داش��ته باشند، چرا كه 
بسياري از بدافزارهايي كه منجر به فيشينگ حساب 
افراد مي شود به صورت اتوماتيك و بدون اطلاع كاربر، 
اقدام به دريافت و ارس��ال پيامك هاي رمز پويا براي 
سوءاستفاده كنندگان مي كنند. بديهي است توجه 
به متن ارس��الي پيام كوتاه از جمله كنترل دقيق 
مبلغ و عنوان پذيرنده در پيام ارسالي از سوي بانك 
توس��ط دارندگان حس��اب ضروري است، اگرچه 
شبكه بانكي كنترل هاي دقيقي در مبدا نسبت به 
درخواست ارس��الي بابت دريافت رمز پويا صورت 
مي دهد اما دق��ت در اين موارد از س��وي كاربران 
مي تواند احتمال سوءاس��تفاده از حساب ايشان را 
تا حد قابل توجهي كاهش دهد.بررسي هاي دقيق 
آماري نشان مي دهد فراگيري استفاده از رمز دوم 
پويا تا 85 درصد كاهش جرايم فيشينگ را در كشور 
به دنبال داش��ته است و اين مهم با آگاهي و اطلاع 
دقيق هموطنان مي تواند به طور كامل محقق شود. 

سهم نامناسب بخش هاي 
مختلف اقتصادي از اعتبارات

اص��لاح س��هم بخش هاي 
مختلف اقتصادي از اعتبارات 
بانكي، يك ضرورت اس��ت 
و هدايت اعتبار به س��متي 
اس��ت كه ضريب توليدي و 
اشتغال زايي بالاتري داشته 
باشد.درباره راه هاي هدايت 
اعتبارات به س��مت توليد 
در نظ��ام پولي و مالي كش��ور بايد توجه داش��ت كه 
تسهيلات دهي از حيث بخش��ي و رقمي خوب بوده 
است، اما يك مساله تاريخي در كش��ور وجود دارد و 
آن هم اين است كه اعتبارات مورد نظر موفق به ايجاد 
پايداري رشد اقتصادي نشده است، حتي در زمان هايي 
هم كه كش��ور دچار تحريم نبود و اين تكانه ها وجود 
نداشت، اين سبك از اعتباردهي موفقيت مورد انتظار 
را به ثبت نرس��اند و مشكل در جايي رقم خورد كه در 
زمان هاي مختلف س��بد اعتبارات مورد اشاره بدون 
تغيير باق��ي ماند. معناي جمله بالا اين اس��ت كه در 
دوران جنگ، تحريم يا صلح قس��متي از اعتبارات كه 
به بخش هاي مختلف اختصاص داشت، خيلي تغيير 
نكرد و اين مساله در بخش صنعت، ساختمان، خدمات، 
بازرگاني و كشاورزي در مقاطع مختلف زماني بدون 
تغيير باقي ماند. بنابراين مساله نخست اين است كه 
س��هم بخش هاي اقتصادي برحسب شرايط روز بايد 
مورد چينش قرار گيرد.ش��يوه هاي س��نتي همراه با 
محافظه كاري مايل نيست كه در اين زمينه تغييري 
به وج��ود آورد، اما بايد پذيرفت ك��ه اقتصاد ايران در 
مقاطعي از زمان نياز دارد تا در اين سهم ها دگرگوني 
به وجود آورد. از دولت آقاي رييسي خواهش مي كنم 
در منجلاب دولت هاي سابق گرفتار نشود و مانند آنها 
عمل نكند.تمام دولت هاي پس از جنگ تحت عناوين 
و نام هاي گوناگون درصدد برآمدند تا با تزريق منابع 
بانكي شغل و رشد اقتصادي ايجاد كنند، امروز روشن 
اس��ت كه اين دولت ها در بحث مطرح شده شكست 
خورده اند. طرح ساماندهي اقتصاد در دولت خاتمي، 
بنگاه هاي زودبازده در دولت احمدي نژاد و رونق توليد 
در دولت روحاني از جمله طرح هاي شكست خورده در 
اقتصاد ايران به حساب مي آيد، بنابراين وقت آن رسيده 
كه دولت آقاي رييس��ي اين راه به خطا رفته را دوباره 
تكرار نكند زيرا اقتصاد ديگر توان آزمون و خطا را ندارد. 
راه حل آن هدايت اعتبار به س��متي است كه ضريب 
توليدي و اشتغال زايي بالاتري داشته باشد. به معناي 
ديگر راهي كه دو ويژگي توليد و اشتغال بيشتر ايجاد 
كند، بايد مورد توجه قرار گيرد. مساله ديگر اين است 
كه پاسخ داده شود تا چه زماني يكسري كارخانجات 
چند سال يك بار بنا است شارژ مالي شده و در مديريت 
غلط خود غرق شوند. بر اين تصور هستم درصورتي كه 
دولت آقاي رييسي مايل است هدايت اعتبار بانكي را 
در اختيار داشته باشد، بايد از بنگاه ها بخواهد خودشان 
را توانمند سازند و با گرفتن اين منابع بانكي اشتغال را 
گرو نگيرند. بنگاه اقتصادي كه به دنبال توانمند شدن 
است بايد در ابتدا خود را چابك سازد، مقياس پذيري را 
مورد توجه قرار داده و انعطاف پذيري را پرورش دهد. 
تقويت اين س��ه مورد با تزريق منابع مالي توانمندي 
واقعي حاصل خواهد كرد. هيچ جاي دنيا مادام العمر به 

شركت هاي توليدي و بنگاه ها وام نمي دهند.

شرايط و مصاديق اجرايي
ارايه خدمات غيرحضوري توسط 

شبكه بانكي و موسسات مالي
سيد عباس حسيني معاون امور بانكي وزارت اقتصاد، 
شرايط و مصاديق اجرايي مصوبه شوراي عالي مبارزه 
با پولشويي در خصوص ارايه غيرحضوري خدمات 
پايه بانكي در موسسات اعتباري و موسسات پولي 
غير بانكي را تش��ريح كرد.س��يدعباس حس��يني 
با بي��ان اينكه، ام��روزه صنعت بانك��داري، دامنه 
وسيعي از فعاليت هاي اقتصادي را شامل مي شود، 
گفت: نيازهاي نس��ل امروز و علاقه نسل جديد در 
به كارگيري ابزارها و شيوه هاي نوين و الكترونيك 
ايجاب مي كند كه بانك ه��ا گام هاي بزرگ تري در 
جهت توس��عه ابزارهاي الكترونيك خود بردارند و 
در اين راستا، شيوع بيماري كرونا با همه مصائب و 
اثرات مخرب موجب شد تا ارايه خدمات غيرحضوري 
به مش��تريان آهنگ رشد بهتري پيدا كند.با وجود 
گرفتاري ها و سختي ها، با پيگيري وزير اقتصاد، شش 
وزير، س��ه مقام عالي قضايي، رييس بانك مركزي 
و جمعي از نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي 
با تشكيل جلسه ش��وراي عالي مبارزه با پولشويي 
گردهم آمدند تا پس از يك سال وقفه، اين مشكل 
عمومي مردم و شبكه بانكي را مرتفع سازند.مصوبه 
اخير شوراي عالي مبارزه با پولشويي، يك اقدام موثر 
درجهت تحقق در بانكداري الكترونيك بود و سهولت 
در انجام خدمت دهي به مشتريان را به مراتب بيش 
از گذشته تسهيل كرده است.از مهم ترين مواردي 
كه در دس��تورالعمل و مصوبه جدي��د مورد توجه 
قرارگرفته، مي توان به موضوعاتي چون »شناسايي 
غيرحض��وري ارباب رج��وع يا اراي��ه غيرحضوري 
خدمات پايه« اش��اره كرد كه منوط به احراز هويت 
الكترونيك ارباب رجوع است. هر موسسه اعتباري 
يا موسس��ه پولي غيربانكي مكلف است به منظور 
انجام رويه هاي احراز هوي��ت الكترونيكي با انجام 
اقداماتي چون »تكميل فيلدهاي اقلام اطلاعاتي 
هويتي ضروري«، »راستي آزمايي اطلاعات هويتي 
متقاضي خدمات پايه از طريق سامانه ها و پايگاه هاي 
اطلاعاتي مربوط« و »بررسي ويژگي هاي هويتي 
متقاضي با استفاده از ابزارهاي تشخيص مانند به 
كارگيري ابزارهاي زيست س��نجي )بيومتريك(« 

درخصوص ارباب رجوع اطمينان حاصل كند. 

وظيفه دولت بهبود محيط كسب وكار براي كاهش تورم است 

بازگشت از مانور جنگ

بورس فقط سهام شاخص ساز نيست

 بر اينكه نظاميان روس��يه ممكن است هر لحظه به 
اوكراين حمله كنند مس��كو را به تحريم و واكنش 
تهديد كرده اند. با اين ح��ال، روايت هاي مقام هاي 
غربي هم در خصوص اين ادعاها منسجم و يكدست 
نبوده  اس��ت. به عنوان مثال، »ژان اي��و لودريان«، 
وزير امور خارجه فرانسه دوشنبه  شب در حالي  كه 
رسانه هاي آمريكايي مشغول مانور روي قرار گرفتن 
نظاميان روس��يه در موضع تهاجم��ي و گمانه زني 
درباره زمان آغاز حمله بودن��د، گفته بود كه هنوز 
هيچ علامتي در تاييد اينك��ه »ولاديمير پوتين«، 
رييس جمهور روسيه دس��تور حمله را صادر كرده 

وجود ندارد.
در عين حال، س��رگئي لاوروف، وزير امور خارجه 
روس��يه روز دوشنبه گفت كه پاس��خ ناتو و آمريكا 

به درخواس��ت روس��يه براي دريافت ضمانت هاي 
امنيتي، مس��كو را ماي��وس كرده، ام��ا هنوز براي 

رسيدن به راه حل ديپلماتيك اميد وجود دارد. 

  تروريسم خبري
لاوروف دي��روز نيز بع��د از اظهارات زاخ��ارووا در 
نشس��ت خبري گفت كه گزارش هاي كش��ورهاي 
غرب��ي درباره احتمال حمل��ه قريب الوقوع مصداق 

»تروريسم خبري« است.
تنش ه��اي مي��ان اوكراي��ن و كش��ورهاي غربي 
در س��ال هاي گذش��ته به خصوص بع��د از الحاق 
شبه جزيره كريمه به روسيه در سال 2014 به شدت 
افزايش پيدا كرده اس��ت. اين ش��به جزيره پس از 
سقوط دولت مركزي اوكراين توسط گروه هاي مورد 

حمايت غرب و قدرت گرفتن گروه هاي متمايل به 
روسيه در ش��رق اوكراين پس از يك همه پرسي از 

اوكراين جدا شد و به روسيه پيوست.

  آمريكا: ادعاي روس�يه را راستي آزمايي 
مي كنيم

در تحولي ديگر، نماينده آمريكا از بررس��ي صحت 
خبر عقب نش��يني بخشي از نيروهاي روسيه از مرز 
اوكراين خب��ر داد، دبيركل ناتو اما با لحني پركنايه 
از خوش��بيني محتاطانه نسبت به اين اقدام سخن 

گفت.
به گ��زارش مهر به نق��ل از اس��پوتنيك، »جوليان 
اس��ميت« نماين��ده آمريكا در ناتو مدعي ش��د كه 
واشنگتن به دنبال راستي آزمايي اظهارات روسيه 

مبني بر عقب نشيني بخش��ي از نيروهايش از مرز 
اوكراين اس��ت. اس��ميت همچنين ابراز اميدواري 
كرد كه اظه��ارات س��رگئي لاوروف، وزير خارجه 
روسيه مبني بر آمادگي براي انجام دور جديدي از 

گفت وگوها معتبر باشد.
رويترز نيز به نقل از »ينس استولتنبرگ« دبيركل 
ناتو نوشت: نش��انه هايي مبني بر تداوم ديپلماسي 
از س��وي روس��يه دريافت مي كنيم. اين زمينه ساز 
خوش بيني محتاطانه اس��ت. ام��ا تاكنون از جانب 
روس��يه نش��انه اي مبني بر كاهش تن��ش ميداني 
نديده ايم. روس��يه اغل��ب بعد از پاي��ان رزمايش، 
تجهيزات خ��ود را در محل باقي مي گ��ذارد كه به 
گمانه زن��ي درباره احتم��ال بازگش��ت آنها منجر 

مي شود.

 اين اتفاق در بقيه بازار رخ نمي دهد. هنگام افت بازار 
نيز چند نماد را در محدوده هاي مثبت نگه مي دارند 
و سپس شعار مي دهند كه شاخص مثبت ماند. بازار 
سرمايه از 700 سهم تشكيل يافته و با اين اقدامات، 
عدم تعادل ايجاد مي ش��ود. مگر مي شود يك سهم 
90 درصد افت كند، اما به يك سهم ديگر اجازه افت 
بيش از 30، 40 درصدي ندهيد؟ اين اقدام، مصداق 
بارز دس��تكاري بازار است. تا زماني كه فعالان بازار 
حمايت واقعي از سوي بازارساز را نبينند و حمايت 
از بازار صرفاً به خاطر شاخص سازي باشد، وضعيت 

كنوني ادامه خواهد يافت.
اگر رفتارها بهتر شود و وضعيت بازار به صورت كلي 

بهبود يابد، مي توانيم انتظار رش��د بورس را داشته 
باش��يم. براي اين اتف��اق هم بايد مقداري دس��ت 
بازيگران س��هام كوچك را باز بگذارند و با سهولت 
با آنها برخورد كنند تا در كليت بازار ش��اهد شرايط 

بهتري باشيم. 
اينكه براي سهام كوچك »بگير و ببند« راه انداخته 
و اجازه فعاليت به بازيگران اين س��هم ها نمي دهيم 
يا با عناويني از جمله »سفته باز« و »سهم بنداز« به 
افراد اته��ام مي زنيم، نتيجه اي جز خروج نقدينگي 
از بازار نخواهيم ديد. متأس��فانه افراد مختلف را به 

بهانه هاي مختلف از بازار رانده ايم.
بح��ث من، ارزنده بودن يا نبودن س��هام نيس��ت و 

هميشه هم بر روي نمادهايي از جمله فولاد و فملي 
نظر مثبتي داش��تم. با اين حال، بازارس��از بايد به 
ماهيت بازار احترام بگذارد. تا وقتي بازارساز اجازه 
برق��راري تعادل در بازار را ندهد، وضعيت درس��ت 
نخواهد شد. متأسفانه بازارس��از، بازار را نامتعادل 

كرده است. 
بازار سرمايه، يك پيكره واحد است و اگر به آن اجازه 
رشد و ريزش همگام داده نشود، پيكره دچار مشكل 
خواهد ش��د. در اين ش��رايط، يا بايد سهام بزرگ با 
اصلاح مواجه شوند و مانند سهام كوچك افت كنند 
يا بقيه بازار رش��د كند و به نمادهاي بزرگ برس��د. 
كاهش نرخ به��ره بين بانكي اگر خلف وعده نكنند، 

در بلندمدت قطعاً بر روي بازار س��رمايه تأثيرگذار 
خواهد بود. 

در ح��ال حاض��ر، بانك هاي مرتكب يك س��ري از 
تخلفات ش��ده و به برخي از س��پرده ها نزديك 24 
درصد سود پرداخت مي كنند كه بايد كنترل شود. 
صرفاً كاهش ن��رخ بهره بين بانك��ي در ظاهر، مهم 
نبوده و وقتي بي انضباط��ي انجام مي گيرد، تخلف 
است. طرح ماليات بر سپرده اشخاص حقوقي نيز به 
نفع بازار سرمايه است و اميدوارم اجرايي شود. همه 
اين مس��ائل در بلندمدت بر روي بورس تأثيرگذار 
هستند و در اين مقطع، بازار نيازمند اعتماد و توجه 

يكسان به تمامي سهام است.

عباس علوي راد

ادامه از صفحه اول



مشمولان سهام عدالت كه هر سال در انتظار واريز سود 
س��هام خود بودند و پيگيري هاي زيادي از سوي آنان 
در راس��تاي واريز اين سود انجام ش��ده بود، در نهايت 
انتظارش��ان در پنج س��ال گذشته به س��ر آمد و سود 
شركت هاي سهام عدالت از سال ۹۵ به حساب دارندگان 
اين سهام پرداخت شد. سود سال ۹۵ سهام عدالت كه به 
ازاي هر سهم يك ميليون توماني، ۱۵۰ هزار تومان بود، 
در سال ۱۳۹۶ به حساب مشمولان اين سهام واريز شد. 
اين روند در سال هاي بعد با افزايش درصد سود ادامه دار 
بود و تاكنون تا س��ود سال ۹۸ به حساب اين افراد واريز 
شده است. براساس آمار منتشر شده، سود پرداختي 
سال ۹۶ براي مشمولان سهام عدالت مبلغ ۱۷۵ هزار 
تومان و سود س��ال ۹۷ رقمي حدود ۲۰۵ هزار تومان 
بود كه به حس��اب بيش از ۴۱ ميليون نفر واريز شد و 
اين موضوع حاكي از افزايش بيش از ۱۶ درصدي سود 
نسبت به سال ۹۶ است. سود سهام عدالت سال هاي 
۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ در يك مرحله به حس��اب مشمولان 
سهام عدالت واريز شد، اما سود سال ۱۳۹۸ با سرنوشت 
ديگري همراه بود و مس��وولان تصميم گرفتند سود 
سهام عدالت را در ۲ مرحله به حساب سهامداران واريز 
كنند. نخستين مرحله از واريز سود سهام عدالت براي 
سهامداران دو روش مستقيم و غيرمستقيم در تاريخ 
٢٨ اسفند ماه سال ٩٩ انجام شد و دارندگان سهام ۵۰۰ 
هزار توماني، رقمي ح��دود ۲۰۰ هزار تومان دريافت 
كردند، همچنين براي دارندگان س��هام يك ميليون 
توماني ۲ برابر سود سهام ۵٠٠ هزار توماني پرداخت 
شد كه رقم آن ۴۰۰ هزار تومان بود. به دنبال واريز اين 
سود، سازمان بورس و اوراق بهادار با انتشار اطلاعيه اي 
توضيحاتي را درباره پرداخت سود سال سهام عدالت 
ارايه داد و در متن اين اطلاعيه سازمان بورس و اوراق 
بهادار آمده بود: مرحله نخست توزيع سود سهام عدالت 
به ميزان ۵۰ درصد از سود متعلق به هر سهام دار در هر 
۲ روش مستقيم و غيرمستقيم به ۴۳ ميليون و ۶۵۰ 
هزار و ۶۱۸ نفر از س��هام داران كه اطلاعات خود را در 

سامانه سجام ثبت كرده بودند، انجام شد.

     افزايش سود سهام عدالت
در اين راستا، پس از مرحله نخست واريز سود سال ۹۸ كه 
در ۲۸ اسفند سال گذشته انجام شد و مشمولان ۵۰ درصد 
سود سهام خود را دريافت كردند، وعده هاي مختلفي براي 
واريز بخش دوم س��ود از سوي مسوولان داده  شد. به اين 
ترتيب كه مرحله دوم سود سهام عدالت بابت عملكرد سال 
مالي منتهي به ۲۹ اسفند ۹۸ شركت هاي سرمايه پذير 
شامل ۴۰ درصد و در مجموع به مبلغ بيش از سه هزار و 
۴۰۰ ميليارد تومان به حساب ۴۳ ميليون و ۸۳۷ هزار و 
۴۱۳ سهامداري كه شماره حساب بانكي معتبر در قالب 
شماره شباي بانكي كه پيشتر به سازمان خصوصي سازي يا 
شركت سپرده گذاري مركزي اعلام كرده بودند، واريز شد.

بخش اندكي از واريز سود سهام عدالت سال ۹۸ به حساب 

دارندگان اين سهام پرداخت نشد و همچنان زمان واريز آن 
در هاله اي از ابهام قرار دارد. در اين زمينه حسين قربان زاده، 
رييس سازمان خصوصي سازي به زمان واريز باقي مانده 
سود سال ٩٨ سهام عدالت به حساب مشمولان پرداخت 
اشاره كرده و مي گويد: برخي از شركت هاي بزرگ مانند 
دخانيات، مخابرات و غيره سود سال هاي گذشته خود را 
به طور كامل پرداخت نكردند، سازمان خصوصي سازي 
مكلف به پيگيري از اين شركت ها است و موارد حقوقي 
لازم در مورد آنها را اعمال كرده است تا اين شركت ها هر 

چه زودتر باقي مانده سود سال گذشته را پرداخت كنند.
قربان زاده اظهار مي كن��د: اقدام حقوقي مربوط به اين 
شركت ها انجام شده است و ماده ۴۸ قانون محاسبات 
عمومي را بر اين شركت ها اعمال كرديم، براين اساس 
ديگر امكان ثبت صورت جلسات براي آنها وجود ندارد 
و اين ش��ركت ها بايد هر چه زودتر معوقات را پرداخت 
كنند. اكنون در حال مذاكره با هيات مديره اين ۲ شركت 
بزرگ هستيم تا بتوانند سود معوقه را در قالب دريافت 
تسهيلات از بانك پرداخت كنند، اما تاكنون زمان دقيقي 

براي پرداخت اين سود اعلام نشده است.

    واريز سود سال ۹۹ سهام عدالت
 تا پايان سال ۱۴۰۰

اكنون و به رسم پرداخت سالانه س��ود سهام عدالت در 
روزهاي پاياني س��ال، زمان و مبلغ واريزي سود سال ۹۹ 

سهام عدالت به مس��اله اي مهم در ميان مشمولان اين 
سهام تبديل شده است كه رييس سازمان خصوصي سازي 
از مدت ها قبل و در گفت وگو با خبرنگار ايرنا اطلاع ساني 
كرد و وعده واريزي سود اين سهام را تا پايان سال جاري 
به دارندگان اين س��هام داد. در ادامه مطرح شدن چنين 
صحبتي از سوي رييس سازمان خصوصي سازي، شوراي 
عالي بورس در ۲ هفته گذش��ته جلس��ه اي را به منظور 
تعيين تكليف سود پرداختي سهام عدالت و نيز زمان واريز 

برگزار و تصميماتي را درخصوص آن اتخاذ كرد.

    تعيين تكليف پرداخت سود سال ۹۹ 
سهام عدالت

در ادامه تصميمات اتخاذ شده در اين جلسه سيد احسان 
خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي اطلاع رساني و اعلام 
كرد: مجامع عمده شركت ها در نيمه نخست سال ١۴٠٠ 
برگزار شد، اما سود دارندگان سهام عدالت به روش مستقيم 
و غيرمستقيم تاكنون پرداخت نشده است كه بر اين اساس 
مقرر شد با تعاملي كه ميان شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني و كانون سهام عدالت انجام مي شود، به سرعت و تا 
قبل از پايان اسفند ماه امسال سود سهام عدالت سال ٩٩ 

به همه دارندگان اين سهام پرداخت شود.
وي به رقم واريزي سود سهام عدالت اشاره كرد و گفت: 
برآورد دبيرخانه شوراي عالي بورس اين است كه حدود 
۵۵٠ هزار تومان سود به ازاي هر يك از دارندگان سهام 

عدالت و تا قبل از پايان س��ال ١۴٠٠ پرداخت ش��ود. 
خاندوزي تاكيد مي كند كه س��ود س��هام عدالت براي 
س��هامداراني كه داراي س��هام يك ميليوني هستند، 
نزديك به يك ميليون تومان اس��ت اما براي مشمولان 
داراي سهام ۵٣٠ هزار تومان حدود ۵۵٠ هزار تومان سود 
پرداخت مي شود. آمار ارايه شده از پرداختي هاي سود 
س��هام عدالت در دولت دوازدهم و مقايسه آن با رقمي 
كه قرار است در دولت سيزدهم به عنوان سود سال ۹۹ 
سهام عدالت به حساب مشمولان واريز شود، حاكي از 
رشد غافلگيركننده سود اين سهام دارد و براساس ارقام 
ارايه شده، سود س��هام عدالت يك ميليون توماني در 
سال ۹۹ با افزايش ۸۵۰ هزار توماني نسبت به سال ۹۵ 
همراه بوده اس��ت. رقم اعلام شده براي واريز سود سال 
۹۹ س��هام عدالت يك ميليون توماني نشان دهنده آن 
است كه هر خانواده چهار نفره از اقشار كم درآمد جامعه 
مي توانند رقمي حدود چهار ميليون تومان را در روزهاي 
پاياني س��ال دريافت كنند كه مي توان آن را به عنوان 
عيدي بزرگ دولت سيزدهم براي اين افراد به شمار آورد. 
بدين ترتيب سهامي كه در دولت احمدي نژاد و به منظور 
حمايت از اين قشر در نظر گرفته شده بود اكنون اثرات 
مثبت خود را به اين سهامداران نشان داده است. براساس 
آمار موجود ارزش سهام عدالت يك ميليون توماني در 
پنج سال اخير ۶.۵ برابر و سود سهام عدالت ۵۳۲ هزار 

توماني تا هفت برابر افزايش پيدا كرده است.
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قيمت گذاري دستوري
زيان سهامداران

ب�ورس نيوز|س��امان منتظري، كارشناس بازار 
س��رمايه گفت: در حال حاضر يكي از معضل هاي 
اصل��ي بورس مرب��وط به مكاني��زم قيمت گذاري 
دستوري بوده كه موجب رانت در بازار سرمايه شده 
است. در واقع اين نوع نرخ گذاري به گونه اي بوده كه 
مي توان گفت در نهايت سودآوري شركت ها را تهديد 
مي كند. همچنين به نظر مي رسد اين اتفاق براي 
همه به جز سهامداران منفعت دارد؛ بنابراين مكانيزم 
بازار سرمايه بايد بر اساس عرضه و تقاضا تعيين شود.

منتظري با اش��اره به لزوم ايجاد هيجان در بورس 
اظهار كرد: سازمان بورس بايد در بازار هيجان ايجاد 
كند چرا كه اعتماد مردم و سرمايه گذاران از بين رفته 
و به راحتي نمي توان آن را به بازار سرمايه برگرداند. 
همچنين به نظر مي رسد دليل وضعيت نامناسب 
شاخص و خروج نقدينگي توسط حقيقي ها به دليل 
عدم اعتماد صورت گرفته؛ بنابراين مهم ترين اصل 
در اين راس��تا برگشت اعتماد س��هامداران به بازار 

سرمايه است.
وي در ادامه اف��زود: از طرفي كاهش نرخ بهره بين 
بانكي نيز مي تواند در حل كردن مش��كل عرضه و 
تقاضا در بازار س��رمايه كمك كند و در صورتي كه 
اين مقدار به زير ۲۰ يعني حدود ۱۸.۵ درصد برسد، 

مي تواند تأثير مثبتي در بازار سرمايه داشته باشد.
رييس هيات مدي��ره رادم��ان س��رمايه در پايان 
خاطرنشان كرد: در حال حاضر اقتصاد در وضعيتي 
قرار گرفته ك��ه تمامي بازاره��ا داراي ركود بوده و 
مي توان گفت اين ركود در تمامي بازارها به نفع دولت 
است. چرا كه دولت قصد دارد بازار را در حالت ثبات 
نگه دارد تا تورم ايجاد نشود. البته با توجه به وضعيت 
نقدينگي، اين امكان تا مدتي تأثيرگذار خواهد بود. 
بنابراين به نظر مي رس��د دولت تا يك سال آينده 

تمامي بازارها را در حالت ركود قرار دهد. 

پذيريش محصولات جديد
در بورس كالا

مديريت پذيرش و بازارياب��ي بورس كالاي ايران 
با ص��دور اطلاعيه هاي جداگانه از پذيرش ۹۵۸۰ 
تن دي اكتيل فت��الات )DOP( و ۱۰۵۶ تن دي 
اكتيل ترفتالات )DOTP( پنج ش��ركت در بازار 
فرعي بورس خبر داد. براس��اس اين اطلاعيه ها، 
پذي��رش DOP اين ش��ركت ها پس از بررس��ي 
مدارك و مس��تندات در سيصد و بيست و نهمين 
جلس��ه كميته عرضه در تاري��خ ۲۳ بهمن ماه به 

تصويب رسيد.
به اين ترتيب شركت شيميايي فخر آباده ۳۱۰۰ 
تن، ش��ركت مولدان صنايع ش��يمي ۲۸۸۰ تن، 
ش��ركت روانگرد گرمس��ار ۱۹۲۰ تن و ش��ركت 
فرآيند ش��يمي س��منان ۱۶۸۰ ت��ن دي اكتيل 
فت��الات )DOP( خ��ود را در ب��ورس پذي��رش 
كردند. همچنين ۱۰۵۶ تن دي اكتيل ترفتالات 
)DOTP( شركت فرا تاو صنعت ورتا نيز با تصميم 
در جلسه اخير كميته عرضه در بازارفرعي بورس 

پذيرش شد.
گفتني است، در جلس��ه روز پنجم بهمن ماه نيز 
 )DOP( ۱۸ هزار و ۱۵۴ ت��ن دي اكتيل فتالات
۱۲ شركت شامل شركت هاي توسعه صنايع رضا، 
پوشش نگين گلستان، ش��يمي گستران منفرد، 
ش��فاف فرآيند ش��كوهيه، واحد توليدي آقايان 
حسن و محسن مس��بح، روانكار صنعت پويا مهر 
نوين، ظفر شيمي پويان، هاني شيمي كارا پلاست، 
كيميا بس��پار سبز كوير، فيدار س��پند رايكا، راما 
فيدار راد شيمي و ش��ركت ظفر شيمي كيمياگر 
در ب��ازار فرعي پذيرش ش��ده ب��ود. همچنين در 
جلسه روز ۱۲ بهمن ماه جاري نيز ۳ هزار و ۳۵۱ 
تن دي اكتيل فتالات )DOP( ۶ ش��ركت شامل 
شركت هاي پيشرو پلاست صنعت سبلان، ارتقا 
صنعت كوير يزد، روغن فخر شكوهيه، سهند سپيد 
سبلان تن، نارون نرم پلاست پويا و واحد توليدي 
خانم صديقه توكلي محصول خود را براي عرضه 
در بورس پذيرش كردند. علاوه بر اين در جلس��ه 
 )DOTP( مذكور ۱۰۵۶ تن دي اكتيل ترفتالات
شركت هاي توليدي و شيميايي كولاك شهركرد 
و ظفر شيمي كيمياگر نيز از سوي كميته عرضه 

در بازار فرعي پذيرش شده بود.
مديريت پذيرش و بازارياب��ي بورس كالاي ايران 
با صدور اطلاعيه هاي جداگانه اي از پذيرش قير، 
شمش و ميلگرد فولادي ۴ شركت در بازار اصلي 
اي��ن بورس خبر داد. براس��اس اي��ن اطلاعيه ها، 
پذيرش محصولات مذكور پس از بررسي مدارك 
و مستندات در س��يصد و بيست و نهمين جلسه 
كميته عرضه در تاري��خ ۲۳ بهمن ماه به تصويب 

رسيد.
به اين ترتيب قير شركت پالايش قير پارس صنعت 
خاورميانه و ش��مش فولادي شركت هاي تعاوني 
ذوب و ريخته گري فولاد س��پيد دشت و صبا راد 
محور در ب��ازار اصلي پذيرش ش��دند و به زودي 
روي تابلوي بورس كالاي ايران مي روند. ميلگرد 
فولادي شركت فولاد كاوه اروند كه عرضه كننده آن 
گسترش خدمات فولاد فراطرح است نيز در جلسه 

اخير كميته عرضه پذيرش شد.
مديريت پذيرش و بازارياب��ي بورس كالاي ايران 
با ص��دور اطلاعيه ه��اي جداگان��ه اي از پذيرش 
كنسانتره سرب و روي شركت فرآوري موادمعدني 
كيان بروج��ن در ب��ازار فرعي بورس خب��ر داد. 
براس��اس اي��ن اطلاعيه ها، پذي��رش محصولات 
مذكور پس از بررس��ي مدارك و مس��تندات در 
سيصد و بيست و نهمين جلسه كميته عرضه در 
تاريخ ۲۳ بهمن ماه به تصويب رسيد. به اين ترتيب 
۱۵۰۰ تن كنسانتره سرب و ۳۰۰۰ تن كنسانتره 
روي ش��ركت فرآوري موادمعدني كيان بروجن 

راهي بازار فرعي بورس كالاي ايران مي شود.

تلاش براي بهبود بازار
ايرنا| شاهين چراغي، عضو سابق شوراي عالي بورس 
روند معاملات بورس در چند وقت اخير را ارزيابي كرد 
و گفت: بايد اين واقعيت را پذيرفت كه دولت سيزدهم 
از زمان روي كار آمدن، به دليل كسري بودجه هايي كه 
از دولت هاي قبلي به اي��ن دولت انتقال پيدا كرده بود، 
كار خود را با خزانه خالي آغاز كرد. وي با اش��اره به وعده 
آيت الله رييسي در حمايت از بورس، گفت: هميشه و در 
دولت هاي قبل هم با اين مشكل مواجه بوديم كه دولت ها 
به چند ماه نياز داشتند تا بتوانند خود را با وضعيت كشور 
هماهن��گ كرده و تيم اقتصادي همس��و با يكديگر به 
همكاري بپردازند و مشكلات موجود بر سر راه فعاليت 
خود را برطرف كنند. عضو س��ابق شوراي عالي بورس 
ادامه داد: در دولت سيزدهم، وزير صمت، وزير نفت، وزير 
اقتصاد و رييس كل بانك مركزي كاملا متحد با يكديگر 
در حال هدايت كشور هس��تند. وي اظهار داشت: بايد 
بپذيريم فشارهايي كه بر معاملات بازار سرمايه وارد شده 
است، ناشي از خالي بودن خزانه دولت است كه اين اتفاق 
تحت تاثير اقدامات دولت سيزدهم رخ نداده است، براي 
رفع اين مشكل راهكارهاي مختلفي از سوي مسوولان 
دنبال شده است تا بتوانند اقدام به رفع اين مشكل كنند. 
چراغي بيان داش��ت: بهترين اقدامي كه از سوي وزير 
اقتصاد انجام شد، اين بود كه نامه اي را به رييس سازمان 
مديريت برنامه و بودجه نوشت و نسبت به اين موضوع 
اطلاع رساني كرد كه تامين مالي از طريق بازار سرمايه 
با بالا بردن قيمت حامل هاي انرژي مي تواند باعث ايجاد 
تخريب هاي جدي در اقتصاد كشور شود كه خوشبختانه 
وزير اقتصاد به موقع دست به اين كار زد و توانست مانع از 
ايجاد بحران جدي در كشور شود. عضو سابق شوراي عالي 
بورس با تاكيد بر اينكه وزير امور اقتصادي و دارايي با توجه 
به سوابق خوبي كه از خود بر جا گذاشته است، توانست 
دغدغه هاي بازار را به صورت درست به رييس جمهوري 
انتقال دهد، گفت: خاندوزي در اين زمينه به موقع عمل 
كرد و به دنبال فعاليت هاي خود توانست حمايت هاي 
خوبي را از سهامداران داشته باشد. وي با تاكيد بر اينكه 
رييس س��ازمان بورس و وزير اقتصاد به ش��دت پيگير 
وضع حاكم در بازار هستند و از هيچ اقدامي براي بهبود 
وضعيت بازار كوتاهي نكردند، افزود: اكنون اقتصاد كشور 
تحت تاثير عدم فروش نفت و تحريم ها با وضعيت خوبي 
همراه نيس��ت؛ بنابراين وزير اقتصاد و رييس سازمان 
بورس در تلاشند تا بتوانند زمينه س��از ايجاد رونق در 
بازار باشند. چراغي خاطرنشان كرد: تنها گزينه اي كه 
مي تواند باعث ايجاد رونق بازار شود، ايجاد نوعي توافق 
است تا كسري بودجه از محل فروش نفت جبران شود 
و دولت از اين محل قادر به كسب درآمدي بيشتر باشد. 
عضو س��ابق ش��وراي عالي بورس خاطرنشان كرد: هر 
چه به سمت جلو پيش مي رويم با توجه به تدابير وزير 
اقتصاد، وزير صمت، وزير نفت و رييس كل بانك مركزي 
مي توان اميدوار به رفع مشكلات حاكم در كشور باشيم 
كه اميدواريم مصوبات خوبي هم از شوراي عالي بورس 
به بيرون منتقل شود. وي به مصوبه اخير ستاد اقتصادي 
دولت اشاره كرد و گفت: تلاش زيادي از سوي مسوولان 
براي آن مصوب��ه ١٠ بندي انجام ش��د و وزير اقتصاد و 
رييس س��ازمان بورس توانستند با پيگيري هاي مكرر 
خود از حق سهامداران دفاع كنند و مطالبات سهامداران 
از دولت را به گوش آيت الله رييسي برسانند كه افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي و نرخ گاز با چه اثرات تخريبي 
براي اقتصاد كشور و بازار سرمايه مي تواند همراه باشد. 
چراغي با بيان اينكه بايد اين موضوع را سرلوحه فعاليت 
خود قرار دهيم كه راه نجات اقتصاد كشور، توسعه بازار 
سرمايه است، ابراز اميدواري كرد كه بتوانيم از اشتباهات 
گذش��ته درس بگيريم و با توجه به وضعيت نقدينگي 
كشور، بازار اوليه را راه اندازي كنيم عضو سابق شوراي 
عالي بورس با بيان اينكه وزير اقتصاد تلاش خود را براي 
بهبود وضعيت بازار كرده است و اين مصوبه ١٠ بندي 
نتيجه تلاش وي و نيز ديگر اعضاي تيم اقتصادي دولت 
بوده است، گفت: اميدواريم با همين وضعيت حمايت از 
بازار سرمايه را ادامه دهند و با بازگشت آرامش به بازار، 
ضرر و زيان سهامداران جبران شود. وي اظهار داشت: 
اميدواريم پيام هاي اقتصادي از سوي وزير اقتصاد به بازار 
منتقل شود، زيرا وي متولي بازار سرمايه است و همچنان 
مي تواند ب��ازار را مورد حمايت قرار دهد. چراغي با بيان 
اينكه بهتر است از بدنه دولت يك صدا بيرون آيد، چراكه 
اختلاف نظرها موجب ايجاد سردرگمي در بازار مي شود، 
گفت: بازار سرمايه حساس اس��ت و درخواست ما اين 
است تا مجلس و نيز ديگر مسوولان حاضر در دولت از 
اظهارنظرات غيركارشناسي جلوگيري كنند. عضو سابق 
شوراي عالي بورس تاكيد كرد: مصوبه اي را كه خاندوزي 
در چند وقت گذشته پيگيري كرد، بسيار مثبت بود و 

توانست تصميماتي را به نفع بازار سرمايه اتخاذ كند.

روند كاهش توليد فولادي ها 
ادامه دارد

آمار توليد فولادي ها نش��ان مي دهد كه از ابتداي سال 
جاري تا پايان دي ماه، تمامي فرآورده هاي فولادي اعم 
از شمش، محصولات و همچنين مقاطع تخت و طويل 
فولادي با افت توليد سه تا هشت درصدي نسبت به ۱۰ 
ماهه سال گذشته روبرو شده اند؛ در اين بين تنها ميزان 
توليد آهن اس��فنجي آن هم تنها ۲۵۴ تن معادل يك 
درصد بيشتر شده است. به گزارش ايسنا، طبق آماري كه 
توسط انجمن توليدكنندگان فولاد ايران در اختيار ايسنا 
قرار گرفت، در ۱۰ ماهه امسال ميزان توليد كل مقاطع 
تخت فولادي )ورق گرم، ورق سرد و ورق پوششدار( و 
شمش فولاد بيشترين ميزان كاهش توليد را داشته اند. 
توليد مقاطع تخت فولادي از هفت ميليون و ۵۸۷ هزار 
تن در مجموع ۱۰ ماهه ۱۳۹۹ به شش ميليون و ۹۹۸ 
هزار تن در مدت مشابه سال جاري رسيده و بدين ترتيب 
هشت درصد كاهش توليد را ثبت كرده است. همچنين 
ميزان توليد فولاد مياني )شمش فولاد( نيز در مجموع 
۱۰ ماهه س��ال جاري به همين ميزان )هشت درصد( 
افت توليد را نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه 
كرده است. توليد اين ماده معدني از ۲۵ ميليون و ۳۶۲ 
هزار تن به ۲۳ ميليون و ۲۰۹ هزار تن تقليل يافته است.

»تعادل« نحوه و سود پرداخت سود سهام عدالت را بررسي مي كند

سودسهامعدالتپرداختميشود؟

شفافيت سرخابي ها با ورود آنها به بورس

صدور مجوز صندوق سرمايه گذاري در املاك و مستغلات

حسين قربان زاده رييس سازمان خصوصي سازي  با حضور 
در برنامه شب هاي فوتبالي در مورد روند واگذاري سهام 
دوباشگاه استقلال و پرسپوليس، اظهار كرد: مطابق اصل 
۴۴ قانون اساسي هر شركتي كه توسط دولت مديريت 
مي شود و مربوط به حاكميت نيست، به منظور كاهش 
بار مالي و مديريتي الزاماً بايد سهام آن به بخش خصوصي 
واگذار شود.او بيان كرد: بخش خصوصي كه از آن صحبت 
به عمل مي آيد مي بايس��ت صلاحيت هاي لازم را براي 
اداره يك شركت يا باشگاه را داشته باشد. با هدف آگاهي 
مردم از نحوه واگذاري س��هام اين دو باشگاه سعي داريم 
تا اطلاع رس��اني دقيقي در اختيار ه��واداران قراردهيم. 
قربان زاده تصريح كرد: در شرايط فعلي تمام تلاش مان 
اين است تا نحوه مديريت و عملكرد اين دو باشگاه را پس 
از واگذاري به بخش خصوصي بهبود بخشيم. از آنجايي 
كه اكنون مديريت اين دو باشگاه زيرنظر دولت و وزارت 
ورزش است آنها را در مسائل مالي باچالش هاي متعددي 
مواجه كرده است. رييس سازمان خصوصي سازي گفت: در 
تركيب سهامداران دو باشگاه استقلال و پرسپوليس بايد 
جمعي از مردم حضور يابند، به گونه اي كه اكنون حداقل 
۱۰ درصد از سهام دوباش��گاه را براي آنها لحاظ كرديم.  
عرضه سهام باشگاه استقلال و پرسپوليس نيز همانند 

س��اير عرضه هاي اوليه مي ماند به طوري كه سهامداران 
خرد مي توانند تا س��قف ارزش درنظر گرفته شده اقدام 
به خريد سهام كنند. او افزود: مجموع ارزشي كه اكنون 
براي عرضه سهام بين سهامداران خرد درنظر گرفته شده 
حدود ۳۰۰ تا ۳۵۰ ميليارد تومان براي هر باشگاه است 
به همين خاطر ما يك س��قفي براي سهامداران خرد در 
جهت خريد سهام مشخص خواهيم كرد. رييس سازمان 
خصوصي سازي در ادامه درخصوص اقداماتي كه تاكنون 
در خصوص عرضه س��هام اين دوشركت صورت گرفته، 
بيان كرد: در حال حاضر اصلاحات ساختاري، شفافيت 
صورت هاي مالي، تجديد ارزيابي و افزوده شدن سرمايه 
ثبتي در خصوص سهام اين دوباشگاه صورت گرفته است. 
قربان زاده تاكيدكرد: تاكنون مجموع ارزش سرمايه ثبتي 
باشگاه استقلال ۷۱۹ ميليارد تومان و پرسپوليس ۷۰۱ 
ميليارد تومان در نظر گرفته شده كه به كمك سهامداران 
اين دوباشگاه به مرور زمان افزايش خواهد يافت، از سوي 
ديگر نيز بدهي مالياتي غيرقابل بخش��ش پرسپوليس 
۱۲۰ ميليارد تومان و براي اس��تقلال ۷۰ ميليارد تومان 
است. اوبيان كرد: پارامترهاي ارزش گذاري برندها صرفاً 
تعداد قهرماني باش��گاه ها و افتخارات آنها نيست، بلكه 
توانايي توليد درآمد و ارزش نيز در نظر گرفته مي ش��ود. 

گزارش مفصل ارزش گذاري استقلال و پرسپوليس بعد از 
تعطيلات در سايت سازمان خصوصي سازي منتشر خواهد 
شد. قربان زاده بيان كرد: براي هواداران دو باشگاه نيز ما يك 
بسته در نظر گرفتيم كه قرار شد پنج درصد از سهام هر دو 
باشگاه را مطابق قوانين در اختيار آنها قرار دهيم كه هفته 
آينده به طوردقيق تر در هيات واگذاري نتيجه آن براساس 
تصميمات اعضاء مشخص خواهد شد. مجموع بلوك هاي 
مديريتي سهام اين دوباشگاه نيز دردست شركت هايي 
قرار خواهد گرفت كه بتوانند چش��م انداز مثبتي را براي 
تامين مالي آينده اين دوباشگاه رقم زنند. او تصريح كرد: 
بيشترين حجم از سهام اين دوباشگاه قرار است در قالب 
پذيره نويسي افزايش سرمايه از محل صرف سهام صورت 
پذيرد، به معناي آنكه ريالي از وجود حاصله به حس��اب 
دولت واريز نخواهد شد بلكه تمام مبالغ به صورت شفاف 
در اختيار دو باشگاه قرار خواهد گرفت. همچنين اعضاء 
كانون هواداران نيز بايد به طور مشخص از سوي باشگاه ها 
تعيين شوند، تا بتوان آن پنج درصد را با اطمينان كامل 
در اختيار اين اش��خاص قرار داد. قرب��ان زاده تاكيدكرد: 
پنج درصد ديگر از سهام اين دو باشگاه به اشخاصي تعلق 
خواهد يافت كه تاكنون با اين دو باشگاه قرارداد داشته اند 
به گونه اي كه در اين رابطه مي توان به مربيان، كادر فني و 

ساير افراد اشاره كرد. او گفت: علاوه بر ۲۰ درصدي كه بنا 
به شرايط مذكور در اختيار سهامداران قرار خواهد گرفت 
براي مابقي سهام موجود اين دو باشگاه درحال رايزني با 
شركت هايي هستيم كه امكان مديريت مناسب و تامين 
مالي را دارند، اميد مي رود تا پايان شهريور يا مرداد ۱۴۰۱ 
اين مس��اله به پايان برسد. متاسفانه علي رغم همكاري 
لازم وزارت ورزش، س��ازمان بورس و ش��ركت فرابورس 
فدراسيون فوتبال چندان تمايلي به همكاري در راستاي 
واگذاري سهام اين دوباش��گاه نداشت.  قربان زاده گفت: 
هيات واگذاري مي بايست مطابق سياست اصل ۴۴ قانون 
اساسي نحوه واگذاري، ارزش گذاري و ساير موارد را به طور 
واضح مشخص كند، كه ارزش گذاري آن انجام شده است. 
با ورود اين دو باشگاه به بازار سرمايه شفافيت آنها افزايش 
خواهد يافت، زيرا اطلاعات به طور كامل در دست هواداران 
قرار مي گيرد.  رييس سازمان خصوصي سازي بيان كرد: 
همچنين مطابق رايزني هاي ص��ورت گرفته مبلغي از 
درآمدهاي عملياتي اين دو باشگاه در قالب سود به حساب 
سهامداران واريز خواهد شد. مطالبات ارزي اين دو باشگاه 
را نيز در قالب يك نامه به آقاي صالح آبادي رييس بانك 
مركزي ارسال كرديم تا هرچه سريع تر تكليف اين موضوع 

نيز به منظور شفافيت بيشتر صورت پذيرد.

عليرضا ناصرپور، معاون نظارت بر نهادهاي مالي سازمان 
بورس با بيان اينكه در راستاي تنوع بخشي به ابزارهاي 
بازار سرمايه و در حمايت از سرمايه گذاري غيرمستقيم 
مجوز موافقت اصولي اولين صندوق س��رمايه گذاري در 
املاك و مستغلات صادر شد گفت: هدف از راه اندازي اين 
صندوق، تنوع بخشي به پرتفوي سرمايه گذاري فعالان 
بازار س��رمايه و افزايش سهم مس��كن در پرتفوي آنان 
است. عليرضا ناصرپور افزود: مجوز پذيره نويسي اولين 
صندوق سهامي اهرمي نيز در آذر ماه صادر شد. همچنين 
پذيره نويسي اولين صندوق در صندوق كه در صندوق هاي 
سرمايه گذاري، س��رمايه گذاري خواهد كرد در دي ماه 
سال جاري انجام شد. به گفته معاون نظارت بر نهادهاي 
مالي سازمان بورس؛ در ۴ ماه گذشته نيز مجوز فعاليت 
۲۲ صندوق سرمايه گذاري و مجوز تاسيس ۱۱ صندوق 
سرمايه گذاري در انواع مختلف صادر شد و با درخواست 
موافقت اصولي ۱۷ صندوق جديد هم موافقت شده است. 
از بين اين صندوق ها بيش از ۳۰ صندوق از نوع سهامي، 
مختلط يا بازارگرداني هستند. سازمان بورس هيچ گونه 

محدوديتي در اعطاي مجوز به نهاده��اي مالي ندارد و 
تمامي درخواست ها به سرعت مورد بررسي قرار مي گيرد.

    مزيت صندوق هاي املاك و مستغلات
سرمايه گذاري در صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات 
بازدهي خوبي در شرايط تورمي براي سهامداران دارد و در 
عين حال با ريسك كمي همراه است. بنابر اين گزارش؛ در 
اين نوع از س��رمايه گذاري نياز به وجود سرمايه كلان است 
كه اين موضوع موجب مي شود تعدادي از سرمايه گذاران از 
آن دور بمانند. بنابراين، هدف صندوق هاي سرمايه گذاري 
املاك و مستغلات حفظ ارزش پول متناسب با ميزان رشد 
نرخ مسكن براي سرمايه گذاران است. صندوق سرمايه گذاري 
املاك و مس��تغلات، ابزار مالي اس��ت كه مال��ك، اداره يا 
تامين كننده املاك درآمدزا است. صندوق سرمايه گذاري 
املاك و مستغلات كه بر اساس صندوق هاي سرمايه گذاري 
مشترك طراحي شده اند، سرمايه سرمايه گذاران متعددي 
را جمع آوري مي كنند. اين امر به سرمايه گذاران خرد امكان 
مي دهد از سرمايه گذاري در املاك سود ببرند، بدون آنكه 

مجبور باشند ملك را خريداري، مديريت يا تامين مالي كنند. 
اين صندوق از نوع با س��رمايه گذاري محدود بوده و صدور 
يا ابطال واحدها مطابق با نظر مدير صندوق و طي شرايط 
خاص كه در اميدنامه و اساس��نامه صندوق ذكر مي شود، 
امكان پذير اس��ت. واحدهاي تجاري يا سرمايه گذاري اين 
صندوق، سبدهايي با دارايي مبتني بر املاك و مستغلات 
را خريداري، ايجاد و اداره مي كنند. بيشتر پرتفوي صندوق 
املاك و مستغلات متمركز بر سرمايه گذاري در دارايي هاي 
غيرمنقول است.سودي كه از نتيجه اين نوع سرمايه گذاري 
به دس��ت مي آيد، بين سهامداران صندوق سرمايه گذاري 
املاك و مس��تغلات توزيع و تقسيم مي شود. بنابراين نوع 
س��رمايه گذاري در اين صندوق ها از نوع غيرمستقيم بوده 
و با ريسك بسيار اندكي مواجه است.با استفاده از صندوق 
املاك و مس��تغلات مي توان س��رمايه افراد را جمع آوري 
كرده و به عنوان ابزاري براي پوشش ريسك افزايش قيمت 
مسكن از آن بهره  برد. همچنين مي توان با كمك صندوق 
س��رمايه گذاري املاك و مستغلات از س��رمايه گذاري در 
اين حوزه كسب درآمد غير مستقيم داشت. فعاليت اصلي 

صندوق هاي س��رمايه گذاري املاك و مستغلات، خريد و 
فروش املاك و مستغلات اس��ت. اين صندوق ها با خريد 
املاك و اجاره آنها و تقسيم عوايد ناشي از اجاره به دارندگان 
واحد به كسب سود در بازار ملك مي پردازند. اين صندوق ها 
مجموعه اي از دارايي ها كه شامل زمين، فروشگاه، برج و موارد 
بس��يار ديگري از اين دست مي شوند را مديريت مي كنند. 
شركت هاي س��رمايه گذاري املاك و مستغلات، سود به 
دست آمده را بين سرمايه گذاران تقسيم مي كنند. دوره هاي 
تقسيم سود مي تواند ماهانه، فصلي يا به صورت سالانه درنظر 
گرفته شود. بر اساس مقررات، حداقل ۹۰ درصد از درآمدهاي 
دريافتي حاصل از اجاره دارايي هاي غيرمنقول و نيز س��ود 
دريافتي ناشي از سرمايه گذاري در اوراق بهادار تحت تملك 
صندوق پس از كسر هزينه هاي صندوق بين سرمايه گذاران 
تقسيم مي شود. مزاياي س��رمايه گذاري در صندوق هاي 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات، شامل مزاياي مالياتي، 
نقد شوندگي، تنوع سرمايه گذاري و مديريت حرفه اي است. 
صندوق هاي سرمايه گذاري املاك و مستغلات به سه دسته 

سهامي، رهني و تركيبي طبقه بندي مي شوند.



گروه راه و شهرسازي|
به نظر مي رسد، اظهارنظر روز يكشنبه رستم قاسمي، 
وزير راه و شهرسازي درباره اعطاي زمين به خانواده هاي 
داراي چهار فرزند در راستاي تكليفي است كه مجلس 
در قالب قانون حمايت از خان��واده و جواني جمعيت 
مصوب مهر ماه س��ال 1400 بر عهده دولت قرار داده 
اس��ت. در اين صورت، هر قطعه زمين اعطايي به هر 
خانوار مشمول بر اساس قانون مزبور، 200 مترمربع 
خواهد بود. اين در حالي است كه كارشناسان نزديك 
به دولت بر اين باورند كه زمين ايده آل براي ساخت يك 
واحد مسكوني يك طبقه، 275 متر مربع است. افزون 
 براين، در شرايطي كه حدود 20 ميليون حاشيه نشين 
در كش��ور وجود دارد، طرف��داران عرضه زمين براي 
س��اخت واحدهاي مس��كوني يك طبق��ه، قايل به 
گسترش حريم شهرها هستند و كمبود زمين را نوعي 
توهم قلمداد مي كنند. فارغ از اين تناقض، تجربه هاي 
انجام شده در كشور نشان مي دهد كه با ساخت وساز 
در خارج از ش��هرها، ولو در حاش��يه شهرها، ساخت 
زيرس��اخت هاي ش��هري نيز اجتناب ناپذير اس��ت. 
مس��اله اي كه هزينه زيادي روي دس��ت دولت باقي 
خواهد گذاشت. ضمن اينكه گسترش شهرها بدون 
توجه به علت اصلي پديداري ش��هرها و در واقع بدون 
توجه به نياز س��اكنان جديد به اشتغال، اساسا بدون 
معنا تعبير مي شود و پيامدهاي اقتصادي و اجتماعي 

متعددي را ايجاد خواهد كرد.

   ٢٠ ميليون نفر حاشيه نشين داريم
در همين رابطه، مجتبي يوس��في، عضو كميسيون 
عمران مجلس اظهار كرد: 20 ميليون نفر در كش��ور 
حاشيه نشين شدند و تقريبا يك چهارم جمعيت ايران 
در حاشيه زندگي مي كند كه اين ميزان به دليل اتخاذ 

سياست هاي غلط بخشي نگري بوده است.
يوس��في در گفت وگو با ايلن��ا، با اش��اره به جمعيت 
مس��تاجران اي��ران گف��ت: در حالي كه طب��ق آمار 
سرشماري سال 95 شش و نيم ميليون خانوار مستاجر 
داريم سالانه 800 هزار ازدواج جديد صورت مي گيرد 
يعني پي در پي به جمعيت مس��تاجران كش��ورمان 

اضافه مي شود.
يوسفي تاكيد كرد: امروز جمعيت جوان در كشورمان 
بالا است و اين جمعيت نياز به مسكن دارند اما عرضه 
از تقاضا بسيار فاصله گرفته است و ما با كاهش شديد 
عرضه مواجه هستيم. در تمام اين سال ها ميزان توليد 
مسكن بسيار كاهش يافته؛ به طوري كه از آمار ساخت 
900 هزار واحد مسكوني در دهه 80 به كمتر از 200 

هزار واحد شهري و روستايي رسيده ايم.
وي با اش��اره به افزايش حاشيه نشيني ناشي از اتخاذ 
سياس��ت هاي غلط اقتصادي و سياست گذاري هاي 
نادرست در حوزه مسكن گفت: امروز 20 ميليون نفر در 
كشور حاشيه نشين شدند و تقريبا يك چهارم جمعيت 
ايران در حاشيه زندگي مي كند كه اين ميزان حاشيه 
نشيني به دليل اتخاذ سياست هاي غلط بخشي نگري 
بوده اس��ت. اگر نگاه متوازن در توزيع اعتبارات وجود 
داشت امروز جمعيت حاشيه نش��ين به 20 ميليون 

نفر نمي رسيد.
وي با اش��اره به نظارت ها براي اجراي بخش��نامه ها 
براي رعايت س��قف اجاره بها در كلانش��هرها گفت: 
در شرايطي كه ما با اين مولفه هاي اقتصادي و رشد 
نرخ تورم مواجه هس��تيم و قواني��ن مالياتي به اجرا 
نمي رس��د مي د انيم كه بخشنامه هايي مانند رعايت 
سقف اجاره بها شعار است و كسي به آن توجه نكرده 
و خودمان مي دانيم اين بخشنامه ها هيچ تاثيري در 

بازار اجاره نداشتند.

    زمين 200 متري 
براي خانوارهاي 5 يا 6 نفره

در اين ح��ال، به نظر مي رس��د، اظه��ارات وزير راه و 
شهرس��ازي در رابطه با عرضه زمين ب��ه خانوارهاي 
داراي فرزند چهارم، در راستاي عمل به قانون حمايت 
از خانواده و فرزندآوري بوده و حداكثر مس��احت اين 
زمين ها 200 مترمربع اس��ت. به گ��زارش فارس، بر 
اساس مس��تندات ماده يك آيين نامه اجرايي ماده 4 
قان��ون حمايت از خانواده و جوان��ي جمعيت، وزارت 
راه و شهرسازي مكلف است، نسبت به تامين مسكن 
خانوارها پس از تولد فرزند س��وم و بيشتر، در صورت 
عدم استفاده از امكانات دولتي تامين مسكن )فرم ج 

سبز( اقدام كند.
بر اين اساس، تامين مسكن خانوار با اعطاي يك قطعه 
زمين حداكثر به مساحت 200 متر منطبق با ضوابط 
حد نصاب تفكيك به صور مش��ترك و بالمناصفه به 
پدر و مادر در شهر محل سكونت فقط براي يك بار بر 
اساس قيمت كارشناسي روز زمان واگذاري به صورت 
فروش اقساطي و با بازپرداخت 10 ساله بدون اعمال 
تخفيف و سود واگذار نمايد. همچنين بر اساس تبصره 
1 ماده 1، واگذاري اراضي موضوع اين ماده مشروط به 
ساخت واحد مسكوني است و در صورت عدم احداث 
مسكن، پس از 2 سال اراضي مورد واگذاري بر اساس 
ضوابط مورد عمل در وزارت راه و شهرس��ازي مسترد 

خواهد شد.
بر اس��اس ماده 2 ايين نامه مذكور، اس��تفاده مجدد 
خانوارها )فرم ج قرمز(، از امكانات دولتي مسكن پس از 

تولد فرزند سوم مشروط به شرايط زير است: 
1- حداقل 5 س��ال از زمان استفاده خانوار از امكانات 
دولتي مربوط به تامين مس��كن براي بار اول گذشته 

باشد.
2- خان��واده در زمان درخواس��ت اس��تفاده مجدد 
از امكان��ات دولت��ي تامي��ن مس��كن باي��د مطابق 
دستورالعمل هاي ابلاغي وزارت راه و شهرسازي فاقد 

واحد مسكوني شناخته شود.
3- خانوار بايد سابقه س��كونت در شهر محل تقاضا 
را بر اس��اس دس��تورالعمل هاي ابلاغي وزارت راه و 

شهرسازي داشته باش��د. به گزارش فارس، با توجه 
به ش��رايط عنوان شده در قانون حمايت از خانواده و 
جواني جمعيت به نظر مي رسد، جزييات ارايه زمين 
 به خانواده هاي داراي فرزند چهارم نيز در راس��تاي 
آيي��ن نامه قانون مذك��ور و با جزييات مورد اش��اره 
انجام شود. با توجه به اهميت مسكن در سبد هزينه 
خانواده ها به نظر مي رس��د، طرح مذكور در راستاي 
كاهش هزينه خانواده هاي فاقد مسكن مي تواند تاثير 
مطلوبي بر معيشت مردم و به خصوص خانواده هاي 
پر جمعيت ايفا كند. از س��وي ديگر عرضه زمين در 
شرايط كنوني بر ساماندهي بازار مسكن تاثير مثبتي 
دارد و كاهش قيمت زمين ني��ز مي تواند جزو ديگر 

دستاوردهاي طرح مد نظر دولت باشد.

    مزاياي ساخت خانه يك طبقه 
در نهضت ملي مسكن

 در اين حال، وزير راه و شهرسازي چندي پيش در يك 
برنامه تلويزيوني از برنامه دولت براي ساخت واحدهاي 
مسكوني يك طبقه ويلايي در قالب برنامه نهضت ملي 

مسكن سخن به ميان آورد.
قاسمي با تاكيد بر ساخت واحدهاي مسكوني ويلايي 
در نهضت ملي مس��كن، اظهار كرد: »در ش��هر هايي 
كه مش��كل زمين وجود ندارد، نبايد به س��مت بلند 
مرتبه سازي برويم و به عنوان نمونه در بم، چون مشكل 
زمين نداشتيم، به متقاضيان 200 متر زمين داديم.«

تاكيد وزير راه و شهرس��ازي ب��ر حركت نكردن به 
سوي بلند مرتبه سازي مس��اله اي است كه تجربه 
توليد انبوه مسكن در سال هاي گذشته صحت آن را 
تاييد مي كند. براي مثال در ابر پروژه مسكن مهر كه 
 ساخت 4 ميليون واحد مسكوني را نشانه رفته بود، 
با كيفيت ترين واحدهاي مسكوني، خانه هايي بود 
كه به طور ويلايي در ش��هرهاي جديدي نظير شهر 

جديد اميركبير ساخته شد.

    محدوديت زمين توهم است
محمد حميدزاده، كارش��ناس حوزه مسكن در اين 
باره عنوان ك��رد: »توهم محدودي��ت زمين به دليل 

سياس��ت غلط تعيين خط حريم شهري ايجاد شد و 
اگر به مستندات دولتي رجوع كنيم متوجه خواهيم 
شد، حجم بالايي از زمين هاي موجود در همين خط 
حريم شهري در اختيار دستگاه هاي دولتي قرار دارد.«

اين كارش��ناس حوزه مس��كن در گفت وگو با فارس 
ادامه داد: »ظرفيت قانوني استفاده از زمين هاي دولتي 
براي ساخت مس��كن در قانون جهش توليد و تامين 
مس��كن وجود دارد و وزارت راه باي��د از اين ظرفيت 
استفاده حداكثري كند.« در همين راستا، زمين مورد 
نياز توليد انبوه مسكن به شيوه ياد شده براي زيربناي 
هر واحد مسكوني با در نظر گرفتن الزامات معماري و 
شهرسازي 50 متر براي هر نفر بوده و با در نظر گرفتن 
بعد خانوار 3.3 به طور ميانگين در كشور زيربناي هر 

واحد مسكوني بايد 165 متر در نظر گرفته شود.

    متراژ مناسب 275 متر است نه 200 متر!
با توجه به اينكه نس��بت مج��از زيربنا به كل زمين 
هر واحد مس��كوني مطابق قانون بايد 60 درصد در 
نظر گرفته ش��ود، لذا بر اين مبنا هر واحد مسكوني 
يك طبقه با متراژ متناس��ب با بعد خانوار در كشور 
بايد 275 متر زمين در نظر گرفته شود. با توجه به 
محاسبات انجام شده، زمين خالص مورد نياز براي 
ساخت يك ميليون واحد مسكوني در هر سال 27 
هزار 500 هكتار اس��ت. ميزان زمين مذكور به طور 
خالص براي ساخت مسكن مورد نياز است و نسبت 
مساحت معابر و مكان هاي عمومي مطابق با ضوابط 
شهرس��ازي بايد به ميزان زمين تامين شده اضافه 
شود. در همين راستا با نگاه حداقلي نسبت مساحت 
واحدهاي مس��كوني به معابر بايد معادل 40 تا 55 
درصد در نظر گرفته شود. در چنين شرايطي نهضت 
ملي مس��كن در هر سال با هدف گيري ساخت يك 
ميليون واحد مس��كوني به حداقل 50 هزار هكتار 
زمين نياز دارد. بنابر اطلاعات موثق تاكنون تنها 30 
درصد از زمين مورد نياز براي س��اخت يك ميليون 
واحد مسكوني در سال اول دولت تامين شده است 
و وزارت راه و شهرسازي بايد سرعت تامين زمين را 

بيشتر از گذشته افزايش دهد.
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دستور حمايت ويژه
از شهرداري ها در دولت

علي بهادري جهرمي، سخنگوي دولت از دستور 
رييس جمهور براي حمايت ويژه از ش��هرداري ها 
در دول��ت خب��ر داد و گفت: فاصل��ه اي كه ميان 
بخش هاي مختلف با دول��ت در ادوار مختلف رخ 
داده، باعث ش��ده كه مردم متضرر شوند. بهادري 
جهرمي در حاش��يه بازديد از خبرگزاري مهر در پاسخ 
به س��والي مبني بر اينك��ه اهتمام دول��ت در توجه به 
ش��هرداري ها در حوزه بودجه چه ميزان است، گفت: 
متأسفانه اين فاصله اي كه ميان بخش هاي مختلف با 
دول��ت در ادوار مختلف رخ داده، باعث ش��ده كه مردم 
متضرر شوند و در حوزه شهري نيز از همين جنس و قِسم 
است. س��خنگوي دولت خاطرنشان كرد: در دوره هاي 
مختلف سياسي بعضاً ميان شهرداري هاي كلانشهرها 
به وي��ژه تهران كه ب��ه نوعي نماينده ش��هرداري هاي 
كلان ش��هرها و مدافع حقوق ش��هرداري ها در هيات 
دولت است، فاصله ايجاد مي ش��د و علاوه بر اينكه در 
جلسات هيات دولت دعوت نمي شدند، از آنها حمايت 
نيز نمي شد. وي نمودارهايي كه توسط شهردار تهران 
در جلسه هيات دولت ارايه شده است را ناراحت كننده 
توصيف و بيان كرد: كاهش جدي سهم دولت در حمايت 
از حوزه هاي مختلف از جمله حمل و نقل درون شهري و 
هواي پاك از جمله موضوعاتي بود كه در گزارشات ارايه 
شده توسط شهردار تهران به آن اشاره شده بود. بهادري 
جهرمي با اشاره به دستور رييس جمهور براي حمايت 
ويژه از ش��هرداري ها در دولت اظهار كرد: آقاي زاكاني 
صرفاً پيگير امور شهرداري تهران نبودند و من به عنوان 
كسي كه در جلسات هيات دولت بوده عرض مي كنم 
كه آق��اي زاكاني پيگير امور عمومي ش��هرداري ها در 
حوزه هاي مختلف هستند. سخنگوي دولت اظهار كرد: 
پيرو همين موضوع، معاون اول رييس جمهور جلسه اي 
با شهرداران كلانشهرها داشتند كه از جمله محورهاي 
آن جلسه تأمين ناوگان حمل و نقل درون شهري، سهم 
دولت در قانون هواي پاك، تقسيم خانه ها به حوزه هاي 
درون و برون شهري و حمايت هاي مختلفي كه دولت 

و وزارت كشور بايد از شهرداري ها داشته باشند، بود.

ايجاد اولين مسير ويژه
تردد موتورسواران در تهران

ش��هردار منطق��ه 12 از ايج��اد مس��ير وي��ژه تردد 
موتورس��واران در تونل اميركبير واقع در اين منطقه 
خبر داد و گفت: اين مس��ير از اولين مس��يرهاي ويژه 
تردد موتورسيكلت در شهر تهران به شمار مي رود.  به 
گزارش ايسنا، امير يزدي گفت: تردد موتورسيكلت ها 
در مناطق مركزي شهر كه داراي طرح ترافيك است، 
افزايش چش��مگيري پيدا مي كن��د و به همين دليل 
توجه به حفظ ايمني و جلوگيري از حوادث ناش��ي از 
تصادف موتورسواران با استفاده از راه حل هاي ترافيكي 
از اهميت بس��زايي برخوردار اس��ت. وي با اشاره تردد 
موتورس��يكلت ها در تونل اميركبير توضي��ح داد: در 
سه راه امين حضور دو دهانه تونل وجود دارد كه حركت 
وس��ايل نقليه از تونل جنوبي آن به سمت خيابان 17 
شهريور و از تونل شمالي به س��مت بزرگراه امام علي 
)عليه السلام( شمال صورت مي گيرد. متأسفانه موتورها 
به دليل تقاضايي كه از خيابان 17 شهريور به سمت بازار 
تهران وجود دارد، از تونل جنوبي، حركت خلاف انجام 
مي دادند و به ص��ورت خلاف جهت حركت از خيابان 
17 شهريور وارد تونل جنوبي مي شدند يعني در تونل 
جنوبي كه مسير حركت، غرب به شرق است، موتورها 
از ش��رق به غرب وارد اين تونل مي شدند تا بتوانند به 
خيابان امين حضور دسترسي پيدا كنند. شهردار منطقه 
12 ضمن بيان اين مطلب كه اين اتفاق سبب روي  دادن 
حوادث تلخي نظير تصادفات منجر به فوت در اين تونل 
مي شد، افزود: اين مسير از خيابان 17 شهريور به سمت 
سه راه امين حضور در حدود يك كيلومتر، جداسازي و 
ايمن سازي شد و به عنوان مسيري ايمن كه مختص 
موتورس��واران اس��ت، به بهره برداري رسيد بنابراين 
موتورسواراني كه از خيابان 17 شهريور قصد دسترسي 
به س��ه راه امين حضور را دارند و قب��لًا از تونل جنوبي 
به صورت خ��لاف جهت اس��تفاده مي كردند، اكنون 
مي توانند از تونل شمالي از مسير ويژه تردد موتورسواران 

كه در آنجا تعبيه شده به صورت ايمن استفاده كنند.

 وجود 2۸0 هزار پلاك 
بافت فرسوده در پايتخت

كاوه حاجي علي اكبري، مديرعامل سازمان نوسازي 
ش��هر تهران اعلام كرد: امروز حدود 4500 هكتار از 
محدوده تهران كه حدود 7 درصد مس��احت شهر را 
ش��امل مي ش��ود به خود اختصاص داده و 21 درصد 
جمعيت ش��هر در اين محدوده ها ساكن شده اند. وي 
تاكيد كرد: نوع مشكلات در اين محدوده ها مختلف 
اس��ت و تنها به كم دوام بودن س��اختمان ها خلاصه 
نمي ش��ود، لذا مجموعه اي از مش��كلات اقتصادي، 
اجتماع��ي، حقوق��ي و... و ه��م افزاي��ي آنها موجب 
ش��كل گيري بافت هاي فرسوده مي شود . حل مساله 
فرسودگي در اختيار هيچ دستگاهي به تنهايي نيست. 
قطعا مشكلات پيچيده راه حل هاي پيچيده و زمان بر 
خواهند داشت. وي ادامه داد: برآوردها نشان مي دهد 
براي ارتقاء كيفيت زندگي در بافت هاي فرس��وده تا 
به متوس��ط شهر برس��ند در هر هكتار بافت فرسوده 
حداقل نياز به سرمايه گذاري 100 ميليارد توماني از 
طرف بخش عمومي يعني دولت و ش��هرداري وجود 
دارد. حاجي علي اكبري تصريح كرد: ساخت مدرسه، 
بوس��تان و درمانگاه خود به خ��ود و از طريق بخش 
خصوصي اتفاق نمي افتد؛ اين موارد كالاهاي عمومي 
هستند كه بايد بخش خصوصي در آن سرمايه گذاري 
عمومي كند. امروز فاصله زي��ادي بين آنچه كه بايد 
انجام شود و آنچه وجود دارد قابل مشاهده است.  وي 
تاكيد كرد: در بافت فرسوده نزديك به 280 هزار پلاك 
داريم كه 40 هزار پلاك فاقد اس��ناد رسمي مالكيت 

هستند و مردم در آنها مشغول زندگي هستند.

رصد نقاط حادثه خيز
 به صورت آنلاين

رضا اكبري، معاون س��ازمان راه��داري و حمل و 
نقل ج��اده اي از تصويب دس��تورالعمل بازنگري 
شده شناس��ايي و اولويت بندي نقاط پرتصادف در 

كميسيون ايمني راه هاي كشور خبر داد.
به گفته وي، بر اساس برنامه ريزي انجام شده، اين 
دستورالعمل در قالب يك سامانه برخط، ضمن به 
روز رس��اني و ثبت به روز تصادفات جاده اي كشور، 
كليه نقاط پرتصادف را بر اساس شاخص مربوطه به 
روز رساني مي كند و مبناي تعريف كليه پروژه هاي 
سطح كشور براي رفع نقاط حادثه خيز خواهد بود.

رضا اكب��ري در گفت وگو با تس��نيم، تاكيد كرد: 
تركيب دستورالعمل جديد و سامانه مذكور، گام 
بسيار مهمي براي اولويت بندي درست و تعريف 
دقيق پروژه هاي اجرايي و بهينه س��ازي منابع با 
هدف كاهش تصادفات جاده اي كشور خواهد بود.

خرم از سازمان نظام مهندسي 
رفت

طي حكمي از س��وي رس��تم قاس��مي وزير راه و 
شهرس��ازي، حمزه ش��كيب به عنوان سرپرست 
سازمان نظام مهندسي ساختمان كشور جايگزين 

احمد خرم شد.
خرم دي ماه سال 98 طي حكمي از سوي حسن 
روحاني رييس جمهور سابق به مدت سه سال به 
عنوان رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
منصوب ش��ده بود. حدود يك سال ديگر از دوره 
رياست، وزير دولت اصلاحات باقي مانده بود. به 
گزارش تس��نيم، در حكم رستم قاسمي وزير راه 
و شهرسازي خطاب به ش��كيب تاكيد شده وي 
شوراي مركزي دوره نهم را تشكيل دهد. به اين 
ترتيب به زودي مقدمات برگزاري جلسه هيات 
عمومي ش��وراي مرك��زي و به تب��ع آن انتخاب 
رييس جديد سازمان نظام مهندسي ساختمان 

كشور برگزار خواهد شد.

جزييات شرايط جديد كرونايي 
براي سفرهاي جاده اي

داريوش باقر جوان، مديركل دفترحمل و نقل مسافر 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي اعلام كرد: 
تنها كساني كه كارت واكسن داشته باشند يا تست 
منفي كروناي خود را با مهلت كمتر 72 ساعت ارايه 
كنند مي توانند با وسايل حمل ونقل عمومي به سفر 
بروند و نظارت ها در شرايط كرونايي كنوني تشديد 
شده است. باقر جوان در گفت وگو با ايسنا اظهار 
كرد: در حال حاضر اتصال سامانه اميد براي همه 
ش��ركت هاي حمل و نقل جاده اي از اين نظر كه 
بتوانند از طريق كد ملي اطلاعات كرونايي مانند 
وضعيت واكسيناس��يون و تست PCR مسافران 
چك ش��ود، انجام ش��ده و براي برخي جزييات 

بيشتر زير ساخت ها نيز تكميل شده اند.

 فروش آنلاين بليت اتوبوس 
از مبدا تهران محدود شد

برخ��ي از ش��ركت هاي آنلاي��ن فروش س��فر در 
اعتراض به تصميم اخير انجمن صنفي شركت هاي 
مسافربري اس��تان تهران مبني بر كاهش كارمزد 
بليت س��فر، فروش اينترنتي بليت اتوبوس را قطع 

كردند.
به گزارش ايرنا از صبح دوش��نبه 25 بهمن فروش 
بليت اتوبوس آنلاين از مبدا تهران از س��وي برخي 
 ش��ركت هاي آنلاين س��فر كه تا 70 درصد تامين 
بليت فروش��ي آنلاين را بر عهده دارند قطع ش��ده 
است و مسافران بسياري از ش��هرها از مبدا تهران 
براي خريد بليت بايد به صورت حضوري و سنتي 
به ترمينال هاي مسافري شهر خود مراجعه كنند. 

مدي��ر روابط عمومي يكي از ش��ركت هاي فروش 
آنلاين سفر در اين باره گفت: اخيرا انجمن صنفي 
شركت هاي مسافربري اس��تان تهران، به يك باره 
ابلاغيه اي را خطاب به شركت هاي آنلاين فعال در 
فروش بليت اتوبوس كشور ارسال كرده كه طي آن، 
بدون تش��ريح و توجيهي كارمزد فروش بايد بيش 
از 50 درصد كاهش يابد.اين تصميم دس��توري و 
كارشناسي نشده موجب اعتراض بازيگران صنعت 
شده و مراتب به استحضار مسوولان براي بررسي 
بيشتر نيز رسيده است.  وي ادامه داد: در همين راستا 
»كسب وكارهاي آنلاين سفر« طي چند روز گذشته 
فروش آنلاين بليت اتوبوس از مبدا تهران را محدود 
كردند و از نيز تصميم گرفتند تا رفع مشكل ايجاد 
شده از فروش آنلاين بليت اتوبوس )از مبدا تهران( 
در پلتفرم هاي خود تا اطلاع ثانوي صرف نظر كنند.

در همي��ن ح��ال، احمد ن��وذري، ريي��س كانون 
انجمن هاي صنفي شركت هاي حمل و نقل مسافر 
كش��ور گفت: با هدف كاهش فشار از شركت هاي 
حمل و نقلي، انجمن كارگروه ترمينال ها تصميم 
گرفته است كه ش��ركت هاي فروش آنلاين بليت 
اتوبوس فقط مي توانند با كارمزد 2 درصدي بليت 

فروشي آنلاين داشته باشند.
نوذري درب��اره چراي��ي تصميم اتحادي��ه براي 
كاهش كارمزد فروش آنلاي��ن بليت اتوبوس از5 
درصد به 2 درصد افزود: در ش��رايطي كه قيمت 
اتوبوس تا 10 ميليارد تومان افزايش يافته اس��ت 
و هزينه هاي ش��ركت هاي حمل و نقلي به شدت 
زياد شده، شركت هاي آنلاين فروش بليت هم تا 5 
درصد كارمزد از محل فروش بليت از شركت هاي 
حمل و نقلي دريافت مي كنند كه فشار زيادي را 
به ش��ركت هاي حمل و نقلي وارد مي كند و بر اين 
اس��اس در ابلاغيه جديد، تصميم بر آن شد تا اين 

كارمزد به 2 درصد كاهش پيدا كند.

جزييات عرضه زمين به خانواده هاي 5 يا 6 نفره چيست؟

يك مقام مسوول مالياتي: 

فروش اقساطي 200 مترمربع زمين به هر خانوار 

570 هزار خانه خالي مشمول ماليات شدند
مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي 
سازمان امور مالياتي از شناسايي و محاسبه ماليات 
بيش از 570 هزار واحد مسكوني خالي از سكنه خبر 
داد. او همچنين گف��ت، از اين تعداد، 3500 واحد 

مسكوني به اشخاص حقوقي تعلق دارد.
جهانگي��ر رحيمي مديركل دفت��ر طراحي و تحليل 
فرآيندهاي مالياتي سازمان امور مالياتي در گفت وگو 
با مهر درباره ماليات بر خانه هاي خالي اظهار كرد: در 
دو قسمت تاكنون از وزارت راه و شهرسازي اطلاعات 
خانه هاي خالي را دريافت كرده ايم در قسمت اول كه 
در تاريخ 18 دي ماه 1400 ب��ود اطلاعات 12 هزار و 
102 واحد خالي از س��كنه به سازمان مالياتي ارسال 
شد كه محاس��بات مالياتي آنها انجام شده و در درگاه 
خدمات سازمان مالياتي قرار گرفته است؛ به مالكان اين 
واحدها هم اعلام كرده ايم كه نسبت به پرداخت ماليات 

اين خانه ها اقدام كنند.
وي افزود: در قسمت دوم اطلاعات دريافتي، نزديك 
به 568 هزار واحد خالي از س��كنه معرفي ش��د كه 
محاس��بات مالياتي اين خانه ها هم انجام ش��ده و 
در وبس��ايت س��ازمان امور مالياتي بارگذاري شده 
اس��ت؛ مالكان اين خانه هاي مي توانند از وبسايت 
سازمان مالياتي نسبت به پرداخت ماليات متعلقه 

اقدام كنند.
مديركل دفت��ر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي 
س��ازمان امور مالياتي يادآور ش��د: از 12 هزار و 102 
رك��وردي كه در قس��مت اول دريافت كرديم، بخش 
زيادي از آنها مشمول ماليات نشدند چون هم در بازه 
زير 120 روزه خالي از سكنه بودند و هم اينكه اين پايه 

مالياتي به ش��هرهاي بالاي 100 هزار نفر اختصاص 
دارد در حالي كه اطلاعات ارسالي تعدادي از خانه هاي 
خالي به سازمان مالياتي از سوي وزارت راه، مربوط به 

شهرهاي زير 100 هزار نفر جمعيت بود.
رحيمي تصريح كرد: اطلاعات از سامانه هاي وزارت راه 
به سامانه سازمان امور مالياتي ارسال مي شود؛ سپس 
اين اطلاعات در نرم افزارهاي س��ازمان امور مالياتي 
بررسي شده و بازه زماني 120 روزه كه در قانون آمده، 
مورد محاسبه قرار مي گيرد و نسبت به محاسبه ماليات 

نيز همزمان اقدام صورت مي گيرد.
وي خاطرنش��ان كرد: اما در قس��مت دوم اطلاعات، 
بخش زيادي از واحدهاي معرفي شده به عنوان خانه 
خالي، بيش از 120 روز خالي بودند و مشمول ماليات 
مي شوند. اين مقام مس��وول در سازمان امور مالياتي 
درباره خانه هاي خالي اشخاص حقوقي با بيان اينكه 
نرخ مالياتي اين واحدها با واحدهاي خالي از س��كنه 
اش��خاص حقيقي متفاوت بوده و با ن��رخ 25 درصد 
محاسبه مي شود ولي اشخاص حقيقي مشمول نرخ 

15 درصد مي شوند.

    خانه هاي خالي اشخاص حقوقي
۳500 واحد

وي ادامه داد: نزديك ب��ه 3 هزار و 500 خانه خالي به 
اشخاص حقوقي اختصاص دارد و مابقي به اشخاص 
حقيقي تعلق دارد. سهم خانه هاي خالي تهران بيشتر 

از ساير شهرها بوده است.
رحيمي درباره تحقق درآمد ماليات از خانه هاي خالي 
گفت: رسيدگي و حسابرسي آنها سالانه است از آغاز تا 

پايان سال جاري رصد خانه هاي خالي انجام مي شود 
و سپس تا پايان تير ماه سال آينده فرصت رسيدگي 
به آنها را داريم؛ اما در جزو 2 بند »ط« تبصره 6 قانون 
بودجه 1400 تكليفي بر عهده سازمان امور مالياتي 
گذاشته شده كه بعد از دي ماه، اين سازمان نسبت به 
محاس��به و مطالبه اطلاعاتي كه از وزارت راه مي آيد، 
اقدام كن��د؛ در پايان س��ال وزارت راه و شهرس��ازي 
اطلاعات تكميلي را مي دهد و ما هم نسبت به محاسبه 
آنها اقدام كرده و تا پايان تير ماه س��ال آينده فرصت 

داريم اين محاسبات را تكميل كنيم.
مديركل دفت��ر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي 
سازمان امور مالياتي بيان كرد: بعد از محاسبات، فرصت 
يك ماهه براي پرداخت آنها وجود دارد و اگر پرداخت 
نشد، وارد فرآيندهاي عملياتي سازمان براي وصول 

آنها خواهد شد.

    فرمول محاسبه ماليات خانه هاي خالي
وي نرخ ماليات خانه هاي خالي را به اس��تناد ماده 54 
مكرر قانون ماليات هاي مستقيم تأكيد كرد: بر اساس 
ارزش اجاره ماهيانه واحد مسكوني خالي و سپس كسر 
25 درصد استهلاك سالانه ساختمان از رقم به دست 
آمده، براي محاسبه ماليات اشخاص حقيقي در 15 و 
حقوقي در 25 درصد ضرب مي شود. سپس اين رقم در 

تعداد ماه هاي خالي مانده ضرب مي شود.
رحيم��ي ادامه داد: بر اس��اس م��اده 54 مكرر قانون 
ماليات هاي مستقيم، در سال اول خالي بودن، رقم به 
دس��ت آمده در 6 در س��ال دوم در 12 و در سال سوم 
به بعد در 18 ضرب مي شود؛ حال اگر مالك اين واحد 

مس��كوني خالي اگر بيش از 5 واحد مسكوني خالي 
داشته باشد، عدد به دست آمده در 2 ضرب مي شود.

وي در خصوص نحوه شناسايي خالي بودن 120 روزه 
يك واحد مس��كوني تأكيد كرد: متصدي شناسايي 
بودن خانه ه��اي خالي، وزارت راه و شهرس��ازي و بر 
اساس سامانه ملي املاك و اسكان كشور است كه نحوه 
شناس��ايي اين خانه ها را بايد وزارت راه و شهرسازي 

توضيح بدهد.
اين مقام مس��وول در دس��تگاه مالياتي كشور درباره 
تفاوت آمار 1 ميلي��ون و 300 هزار واحد خالي وزارت 
راه با آمار 568 هزار واحدي جديد كه در سامانه سازمان 
مالياتي بارگذاري شده، گفت: آن اطلاعاتي كه دريافت 
كرده ايم، همان 568 هزار واحد خالي اس��ت ولي هر 
اطلاعات��ي كه وزارت راه به ما بدهد بررس��ي و اعمال 

خواهيم كرد.

   ۱2 هزار خانه لوكس مشمول ماليات شد
مدي��ركل دفت��ر طراح��ي و تحلي��ل فرآيندهاي 
مالياتي سازمان امور مالياتي در خصوص ماليات بر 
خانه هاي لوكس نيز گفت: وزارت راه و شهرسازي 6 
هزار و 292 واحد مسكوني گران قيمت را در مناطق 
22 گانه تهران شناسايي و معرفي كرده است؛ خود 
سازمان مالياتي هم اطلاعات دريافتي از وزارت راه 
را با اطلاعاتي كه از محل ماليات نقل و انتقال املاك 
در اختيار داشته، تجميع كرده و به شناسايي 5 هزار 
و 250 واحد لوكس ديگر اقدام كرده اس��ت. طبق 
قانون تا آخر بهمن ماه، موارد شناسايي شده را بايد 

معرفي و نسبت به ماليات ستاني آنها اقدام كنيم.



بازار ارزهاي ديجيتال روز گذش��ته با رشد مواجه شد و 
قيمت   بيت كوين تا ۴۴,۱۸۰ دلار بالا رفت. اتريوم نيز از 
سد ۳,۰۰۰ دلار عبور كرد و ساير آلت   كوين ها نيز بين ۳ 
تا ۱۰ درصد رشد كردند. اين در حالي است كه در روزهاي 
گذشته، بيت كوين روندي نزولي پيش گرفته بود كه البته 
اين روند به كاهش قيمت پايين تر از ۴۲ هزار دلار منجر 
نشد. هرچند علي رغم عملكرد نامناسب بيت كوين، منبع 
تحليل داده هاي درون زنجيره اي ايكوينومتريكس بر اين 

باور است كه نهنگ ها در حال انباشت هستند.
اگرچه در روزهاي گذشته عملكرد قيمت   بيت كوين 
نااميدكننده بوده اس��ت؛ اما معامله گ��ران اميدوارند 
كه جهش از حمايت ۴۲,۰۰۰ دلاري، الگوي تحليل 
تكنيكال صعودي را تكميل كند و باعث افزايش قيمت 
  بيت كوين و آلت   كوين ها شود. اين در حالي است كه 
بازار ارزهاي ديجيتال روز گذشته با رشد مواجه شد و 
قيمت   بيت كوين تا ۴۴,۱۸۰ دلار بالا رفت. اتريوم نيز 
از س��د ۳,۰۰۰ دلار عبور كرد و ساير آلت   كوين ها نيز 
بين ۳ تا ۱۰ درصد رشد كردند. قيمت ها در بازار سهام 
ايالات متحده هم با رش��د مواجه ش��دند كه از دلايل 
اين رشد قيمتي اخير مي توان به بازدهي پايين اوراق 
خزانه داري امريكا اشاره كرد. علي رغم عملكرد نامناسب 
بيت كوين، منبع تحليل داده ه��اي درون زنجيره اي 
ايكوينومتريكس بر اين باور است كه نهنگ ها در حال 
انباشت هستند و قيمت از ديدگاه بلندمدت جذاب تر 
است. در حالت بدبينانه، ويلي وو، تحليلگر بازار ارزهاي 
ديجيتال معتقد اس��ت كه ۳۳,۰۰۰ دلار پايين ترين 
سطح براي   بيت كوين اس��ت. همچنين تريدر فعال 
در توييتر، كرِديبل كريپتو نيز با اس��تناد به داده هاي 
پلن سي گفت احتمال كاهش قيمت   بيت كوين به زير 
۳۰,۰۰۰ دلار ضعيف است. كريس كويپر، سرپرست 
بخش تحقيقات شركت مديريت دارايي هاي ديجيتال 
فيدليتي نيز معتقد است كه احتمال نزولي بودن قيمت 
  بيت كوين در مقايسه با س��اير دارايي هاي ديجيتال 
مي تواند بسيار كم باش��د؛ اما اگر   بيت كوين بتواند به 
عنوان محل ذخيره ارزشي جايگزين طلا شود، آنگاه 
قيمت آن به ميزان قابل توجهي افزايش مي يابد. با توجه 
به تمام اين موارد و براي اينكه بتوان ديد روشن تري از 

ادامه روند قيمتي   بيت كوين داشت. 

پيشبينيقيمتروزهايآيندهبيتكوين
اگر قيمت از سطح فعلي بازگردد، گاوها سعي خواهند 
كرد جف��ت ارز بيت   كوي��ن/ تتر را به بالاي س��طح 

۴۵,۴۵۶ دلار برسانند. بسته ش��دن قيمت بالاتر از 
اين سطح يك الگوي معكوس سروشانه صعودي را 
تكميل مي كن��د. اين جفت ارز پس از آن مي تواند تا 
سطح ۵۲,۰۸۸ دلار افزايش يابد، جايي كه خرس ها 
احتم��الًا معامله گ��ران را با چالش بزرگ��ي مواجه 
خواهند كرد. اگر گاوها قيمت را به بالاتر از اين سطح 
برس��انند، اين جفت ارز مي توان��د حركت صعودي 
خود را به س��مت هدف الگوي شكل گرفته در سطح 
۵۶,۹۰۴ دلار آغ��از كند. با اي��ن حال اگر قيمت زير 
سطح ۳۹,۶۰۰ دلار شكسته و بسته شود، اين ديدگاه 
مثبت، نفي خواهد ش��د. چنين حركت��ي مي  تواند 
دره��ا را براي كاهش احتمال��ي قيمت   بيت كوين تا 
۳۶,۲۵۰ دلار ب��از كند. جف��ت ارز بيت   كوين/ تتر از 
س��طح ۴۵,۴۵۶ دلار كاهش يافت و به زير محدوده 
ميانگين هاي متحرك شكس��ته شد. گاوها در حال 
حاضر براي دفاع از سطح حمايتي ۴۱,۶۸۸.۸۸ دلار 
تلاش مي كنند؛ اما در محدوده ميانگين هاي متحرك 
با مقاومت س��ختي روبرو هستند. حال اگر قيمت از 
س��طح فعلي پايين بيايد و به زير ۴۱,۶۸۸.۸۸ دلار 
برسد، اين جفت ارز ممكن است به زير سطح ۳۹,۶۰۰ 
دلار كاهش يابد. اگر قيمت از اين س��طح بازگردد، 
آنگاه جفت ارز بيت   كوين/ تتر مي تواند براي چند روز 
آتي در محدوده ۳۹,۶۰۰ تا ۴۵,۴۵۶ دلار باقي بماند. 
از س��وي ديگر شكست و بسته ش��دن قيمت بالاي 
ميانگين هاي متحرك مي تواند به عنوان اولين نشانه 

براي سلطه مجدد گاوها در بازار معاملاتي   بيت كوين 
باش��د كه پس از آن حركت قيمت به سمت سطوح 

۴۳,۹۲۰ دلار و ۴۵,۴۵۶ دلار محتمل خواهد بود.

چشماندازارزهايديجيتالدرجهان
وزير دارايي هند اعلام كرد كه اين دولت با بانك مركزي 
درباره سياست هاي بخش ارزهاي ديجيتال مشورت 
مي كند. نيرمالا سيتارامان، وزير دارايي هند فاش كرد 
كه دولت در حال گفت وگو بانك مركزي اين كش��ور 
درباره سياس��ت هاي بخش ارزهاي ديجيتال است. 
در پايان جلسه هيات مديره بانك مركزي هند، وزير 
دارايي به خبرن��گاران گفت كه دولت و بانك مركزي 
در مورد ارزهاي ديجيتال و ساير موضوعات هماهنگي 
كامل دارند. وي همچنين اظهار داشت كه دولت هر 
كاري كه بخواهد انجام دهد، با بانك مركزي مشورت 
و بحث مي كند. گفتني اس��ت كه بانك مركزي هند 
همواره در مورد ارزهاي ديجيتال ابراز نگراني كرده و 
اين دارايي ها را تهديد براي اقتصاد و ثبات مالي هند 
مي داند. اين بانك در سال گذشته گفت كه ممنوعيت 
جزئي ارزهاي ديجيتال كارساز نيست و اين دارايي ها 
بايد كاملًا ممنوع ش��وند. در عين حال بانك مشهور 
سنگاپوري قصد دارد ارزهاي ديجيتال را در دسترس 
همه مردم قرار دهد. پي��وش گوپتا، مديرعامل بانك 
مش��هور دي بي اس )DBS( كه يك��ي از بزرگ ترين 
بانك ها در جنوب ش��رقي آسيا محس��وب مي شود، 

اعلام كرده است كه اين بانك قصد دارد تا پايان سال 
۲۰۲۲ خدمات خريدوفروش دارايي هاي ديجيتال را 
به مشتريان خرد نيز ارايه دهد. گفتني است دي  بي اس 
در سال ۲۰۲۰ يك صرافي ارز ديجيتال براي مشتريان 
نهادي خود راه اندازي كرده بود. پيوش گوپتا همچنين 
خبر از تلاش براي گسترش صرافي ارز ديجيتال خود 
داده است. به گفته گوپتا، بانك DBS روي گسترش 
بيشتر عمليات صرافي خود در سال ۲۰۲۲ تمركز كرده 
است و قصد دارد در آينده، اين صرافي را در دسترس 
س��رمايه گذاران خ��رد نيز قرار ده��د. در حال حاضر 
خدمات اين صرافي تنها براي سرمايه گذاران حرفه اي 
ارايه مي ش��ود. گوپتا افزود يك��ي از اولين اقدام هاي 
ما، آس��ان تر كردن كار با صرافي اس��ت و قصد داريم 
پرداخت هاي آنلاين لحظه اي و مس��تقل از سيستم 
بانكي اراي��ه كنيم. بانك DBS يك��ي از پيش گامان 
صنعت ارزهاي ديجيتال است و در ماه مه )ارديبهشت( 

نيز يك صندوق سرمايه گذاري راه اندازي كرده بود.

مشاورهدربارهيوروديجيتال
دركميسيوناروپاآغازميشود

اين در حالي است كه كميس��يون اروپا در ماه مارس 
مشاوره عمومي درباره يورو ديجيتال را آغاز مي كند. 
طبق گزارش پوليتيكو، ب��ازوي اجرايي اتحاديه اروپا 
در حال آماده شدن براي ش��روع مشاوره عمومي در 
مورد پروژه يورو ديجيت��ال و مقررات گذاري آن طي 
ماه آينده )ماه مارس( است. كميسيون اروپا همچنين 
قوانين جديدي را در جهت ايجاد مبناي قانوني براي 
نسخه ديجيتال يورو آماده خواهد كرد. پيش نويس 
اين قوانين جديد قرار است در اوايل سال ۲۰۲۳ ارايه 
ش��وند و بانك مركزي اروپا اميدوار است كه بتواند تا 
پايان سال ۲۰۲۳ كار بر روي نسخه اوليه يورو ديجيتال 
را آغاز كند. همچنين اس��تخراج   بيت كوين در برخي 
از مناطق روسيه قانوني مي ش��ود. همزمان با تلاش 
دولت روس��يه براي تدوين ي��ك چهارچوب قانوني 
براي ارزهاي ديجيتال، وزارت توسعه اقتصادي اين 
كشور به ايده قانون گذاري ارزهاي ديجيتال در اين 
كشور چراغ سبز نشان داده و پيشنهاد كرده است تا 
عمليات استخراج ارزهاي ديجيتال در مناطق داراي 
انرژي الكتريكي مازاد مجاز ش��ود. اين وزارتخانه در 
طرح خود پيش��نهاد داده است تا در مناطق خاصي 
از روس��يه هزينه دريافتي از مزارع استخراج و مراكز 
داده و همچنين هزينه انرژي اين مراكز كاهش يابد. 
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ايلانماسك:استارلينكدرحال
حاضربيشاز250هزاركاربردارد

براساس توييت منتشر ش��ده از سوي ايلان ماسك، 
تعداد كاربران ماهواره اينترنتي اس��تارلينك رش��د 
چشمگيري داشته و به ۲۵۰ هزار كاربر رسيده است. 
هرچند در چند روز اخير، اسپيس ايكس تعدادي از 
ماهواره هاي اينترنتي اس��تارلينك خود را از دست 
داده، اما به نظر مي رسد سرويس اينترنت ماهواره اي 
اين شركت در ماه هاي گذشته ۱۵۰ هزار كاربر جديد 
اضاف��ه كرده و تع��داد كل آنها اكنون ب��ه ۲۵۰ هزار 
رسيده باشد. ايلان ماسك رييس اسپيس ايكس در 
توييت كوتاه و جديد خود نوشت: »بيش از ۲۵۰ هزار 
پايانه كاربري استارلينك« كه نسبت به گزارش قبلي 
تعداد كاربران اين س��رويس، ۱۰۰ هزار نفر بيش��تر 
است. البته مشخص نيس��ت ماسك در توييت خود 
به تعداد مشتريان مشترك اين سرويس اشاره دارد 
يا تعداد پايانه هاي س��اخته شده، اما تعداد مشتريان 
محتمل تر به نظر مي رسد. استارلينك از مجموعه اي 
از ماهواره هاي مدار پايين زمين براي ارسال باندپهن 
به مشتريان روي زمين استفاده مي كند. هدف اصلي 
اين س��رويس ارايه خدمات به مكان هايي اس��ت كه 
به اينترنت دسترسي ندارند يا خدمات اينترنت آنها 
ضعيف است و هم اكنون كاربران تعدادي از كشورها 
)تاكنون ۲۵ كش��ور( مي توانند براي اين س��رويس 
ثبت نام كنند. س��رويس اس��تاندارد استارلينك در 
اكتبر ۲۰۲۰ راه اندازي شد و مشتريان با پرداخت ۹۹ 
دلار وديعه، ۴۹۹ دلار براي س��خت افزار آنكه شامل 
ديش دريافت كننده مي شود و هزينه خدمات ماهانه 
۹۹ دلاري به سرعت دانلود تا ۲۰۰ مگابيت در ثانيه 
دسترسي پيدا مي كردند. اسپيس ايكس همچنين 
هفته ها قبل از س��رويس »اس��تارلينك پريميوم« 
رونمايي كرد كه قرار اس��ت در نيمه اول سال جاري 
راه اندازي ش��ود. اين سرويس س��رعت دانلودي در 
محدوده ۱۵۰ تا ۵۰۰ مگابيت بر ثانيه را ارايه مي كند 
و البته مشتريان بايد هزينه بيشتري را پرداخت كنند 
كه شامل ۵۰۰ دلار سپرده، ۲۵۰۰ دلار هزينه ديش 
و سخت افزارهايش و هزينه ماهانه ۵۰۰ دلار مي شود. 
توييت ماسك تنها چند روز پس از آن منتشر شد كه 
يك توفان ژئومغناطيسي حدود ۴۰ ماهواره تازه پرتاب 
شده سرويس استارلينك اسپيس ايكس را نابود كرد.

هشدارناسادربارهخطر
ماهوارههاياسپيسايكس

برايفضانوردانوساكنانزمين
ناس��ا با انتش��ار نامه اي در مورد پروژه نس��ل دوم 
اس��تارلينك و ماهواره هاي اس��پيس ايكس ابراز 
نگراني كرد. در اين نامه به اين موضوع اشاره شده 
كه اين پروژه حتي ممكن اس��ت جان فضانوردان 
را به خطر بيندازد و براي انس��ان هاي روي زمين 
نيز خطراتي را به دنبال داش��ته باش��د. ش��ركت 
خدمات فضايي ايلان ماسك، در اوايل سال ۲۰۲۲ 
برنامه هاي جديدي را ب��راي پرتاب ماهواره هاي 
نسل دوم استارلينك اعلام كرد كه به موجب آن ۳۰ 
هزار ماهواره ديگر به فضا ارسال خواهند شد. با اين 
حال، ناسا در نامه جديد خود به خطرات احتمالي 
آن براي ماموريت هاي فضايي در حال انجام و حتي 
زندگي انسان ها اشاره كرده است. يكي از نگراني ها 
اصلي ناسا، شلوغ شدن بيش از اندازه مدار نزديك 
زمين اس��ت. طبق توضيحات اي��ن نامه، در حال 
حاضر بيش از ۲۵ هزار ج��رم در اين مدار رديابي 
ش��ده اس��ت كه از اين تعداد حدود ۶۱۰۰ مورد 
داراي حضيض زير ۶۰۰ كيلومتر هستند. حضيض 
جس��م، به نزديك ترين فاصل��ه آن در مدارش به 
زمين گفته مي شود. ناسا ادعا دارد افزايش تعداد 
ماهواره هاي اسپيس ايكس، تعداد جرم هاي با اين 
نوع حضيض را با سرعت زيادي افزايش مي دهد. 
با اي��ن وجود، ناس��ا و آژانس هاي ديگ��ر احتمالا 
مجبور خواهند ش��د تا براي جلوگيري از برخورد 
با ماهواره هاي اين ش��ركت مسير ماموريت هاي 
خود را تغيير دهند. كاملا مش��خص است كه اين 
امر مي تواند مشكل س��از باش��د، به خصوص اگر 
يكي از آن صورت هاي فلكي وارد مس��ير برخورد 
با چيزي مانند ايس��تگاه فضايي بين المللي شود 
كه اين ام��ر فضان��وردان را به خط��ر مي اندازد. 
نگراني بزرگ ديگر اين اس��ت ك��ه ماهواره هاي 
اس��پيس ايكس بيش��تر مي توانند سيستم هاي 
دفاعي س��ياركي موجود را مختل كنند. ناسا در 
نامه خود نوشت: ناس��ا تخمين مي زند كه در هر 
تصوير بررسي سياركي كه براي دفاع سياره اي در 
برابر برخوردهاي خطرناك گرفته مي شود، يك 
ماهواره استارلينك وجود خواهد داشت كه اين امر 
با غير قابل استفاده كردن بخش هايي از تصاوير، 

اثربخشي بررسي سيارك ها را كاهش مي دهد. 

اپلبرايچهارمينباردرهلند
جريمهشد

ديده ب��ان ضد انحصارطلبي هلند اپ��ل را به دليل 
عدم فراهم كردن امكان استفاده طراحان نرم افزار 
اين كشور از سيس��تم هاي پرداخت غيراپل براي 
اپليكيشن هاي دوست يابي در فروشگاه اپ استور، 
براي چهارمين بار پنج ميليون يورو )۵.۷ ميليون 
دلار( جريم��ه كرد. به گزارش ايس��نا، س��ازمان 
مصرف كنن��دگان و بازارهاي هلن��د پس از اينكه 
اپ��ل مهلت ۱۵ ژانويه را ب��راي انجام تغييراتي كه 
اين ديده بان دس��تور داده بود، از دس��ت داد، يك 
جريمه هفتگي پن��ج ميليون يوروي��ي عليه اين 
ش��ركت تعيين كرده اس��ت. اپل در پستهايي در 
وب سايت هايش اعلام كرده كه به دستور دسامبر 
رگولاتور هلند كه تنها مربوط به اپليكيش��ن هاي 
دوست يابي   مي ش��ود، عمل كرده است. ديده بان 
هلن��د مي گويد امتي��ازات ظاهري اپل، ش��رايط 
غيرضروري و غيرمعقولي براي طراحان اپليكيشن 
دوست يابي تعيين كرده است. اين شركت طراحان 
اپليكيش��ن كه مي خواهند از روش هاي پرداخت 
غيراپل استفاده كنند را ملزم كرده است اپليكيشن 
جديدي به اپ استور معرفي كنند و سپس مشتريان 
را متقاعد كنند به اپليكيشن جديد مراجعه كند كه 
شرط مشكل سازي بوده است. اپل اعلام كرده كه 
سيستم هاي پرداخت غيراپل، ريسك امنيتي براي 
كاربران ايجاد مي كنند. اين شركت نخستين بار در 
۱۵ ژانويه اعلام كرد به دس��تور دسامبر رگولاتور 
هلند عمل كرده اس��ت اما اين رگولاتور پاسخ داد 
اپل در واقع هنوز تغييري صورت نداده و تنها اعلام 
كرده كه اين كار را انجام   مي دهد. سپس اپل سوم 
فوري��ه در وبلاگ خود بيانيه اي منتش��ر كرد و در 
آن ش��رح داد چگونه طراحان برنامه مي توانند از 
روش هاي پرداخت ديگر استفاده كنند. بر اساس 
گزارش رويترز، اپل قصد دارد براي خريدهاي درون 
برنامه اي كه از طريق سيستم پرداخت اين شركت 
انجام نمي شود، ۲۷ درصد كميسيون دريافت كند 
كه اندكي پايينتر از ۳۰ درصد كميسيوني است كه 

در سيستم پرداخت خود مي گيرد.

هند5۴اپچينيراممنوعكرد
دولت فدرال هند به دليل نگراني هاي امنيتي ۵۴ 
اپليكيشن موبايل چيني را ممنوع كرده كه برخي 
از آنها به شركت هاي بزرگي مانند علي بابا و تنسنت 
تعلق دارند. به گ��زارش خبرگزاري مهر به نقل از 
ايندپندنت، وزارت الكترونيك و فناوري اطلاعات 
هن��د در بياني��ه اي اعلام كرد: دلي��ل ممنوعيت 
اين اپ ها سوءاس��تفاده از محتوا و انتقال داده به 
سرورهايي در يك كشور متخاصم است. در بخشي 
از بيانيه آمده است: اپليكيشن هاي مذكور انبوهي 
از داده هاي خصوصي را اس��تخراج، جمع آوري و 
تحليل   مي كنند . در مرحله بعد داده هايي كه عليه 
يكپارچگي هند هس��تند را براي اقدامات مخرب 
عليه امنيت ملي كشور به كار   مي گيرند. البته اين 
نخستين باري نيست كه دولت هند اپليكيشن هاي 
چيني را حذف   مي كند. اين كشور در سال ۲۰۲۰ 
ميلادي و پ��س از تنش مرزي ميان دو كش��ور، 
حداقل ۴ بار اپ هاي چيني را مس��دود كرد. در 
ژوئن ۲۰۲۰ مي��لادي ۵۹ اپ چين��ي از جمله 
تيك تاك در هند مسدود شدند. در ۱۰ آگوست 
همان سال ۴۷ اپليكيشن ديگر نيز ممنوع شدند. 
پس از آن در ماه هاي س��پتامبر و نوامبر ۲۰۲۰ 
ميلادي به ترتيب ۱۱۸ و ۴۳ اپليكيش��ن چيني 

در اين كشور آسيايي ممنوع شدند.

توقيفاولينNFTدريك
پروندهمالياتيدرانگلستان

اداره درآمد و گمرك انگلس��تان )HMRC(، سه 
دارايي   غيرهمت��ا )NFT( را به دليل كلاهبرداري 
مالياتي ضبط كرده اس��ت. به گزارش پيوست، به 
نقل از كوين تلگراف، اين نهاد مالياتي اولين آژانس 
دولت انگلس��تان است كه دس��ت به توقيف يك 
NFT زده اس��ت. بر اس��اس گزارش شبكه خبري 
بي بي سي، اين NFT پس از دستگيري سه متهم 
كه از ابزاره��اي پيچيده در راس��تاي فرار مالياتي 
استفاده كرده بودند به عنوان دارايي متهمان توقيف 
ش��د. طبق گزارش هاي منتشرشده، متهمان اين 
پرونده با اس��تفاده از هويت هاي جعلي و س��اخت 
۲۵۰ شركت پوششي قصد داشتند ۱.۴ ميليون پوند 
)۱.۸ ميليون دلار( ماليات ارزش افزوده )VAT( را 
دور بزنند. به همين منظور HMRC حكمي براي 
توقيف دارايي هاي ديجيتالي به ارزش ۶ هزار و ۷۶۵ 
دلار به همراه سه NFT را دريافت كرد. نيك شارپ، 
معاون رييس  HMRC، مي گويد اين پرونده توقيف 
NFT و دارايي هاي ديجيتالي هشدار براي آنهايي 
است كه در فكر مخفي كردن پول از مقامات هستند. 
او مي گويد: »ما دايماً خود را با تكنولوژي جديد وفق 
مي دهيم تا با راهكار تبهكاران و فراريان براي مخفي 
كردن دارايي همپا شويم.« با اينكه هشدار مقامات 
مالياتي در اين رابطه به يك عرف تبديل شده اما بايد 
گفت اين دارايي هاي ديجتالي و NFTها به عنوان 
دارايي توقيف ش��ده و مقامات معمولًا پس از طي 
شدن روند دادگاه از دارايي هاي ضبط شده به عنوان 
منبعي براي جبران زيان استفاده مي كنند. البته اين 
كلكسيون و دارايي ديجيتالي به خودي خود ابزار 
جرم محسوب نشده و در راه ارتكاب جرم استفاده 
نشده اند. NFTها كه در زبان فارسي با نام هاي توكن 
غيرمثلي و دارايي غيرهمتا هم شناخته مي شوند 
در سال ۲۰۲۱ و با ش��هرت يافتن رمزارزها به اوج 
شهرت خود رسيدند و برند ها و مردم عادي پا به اين 
عرصه گذاش��تند. با افزايش شهرت و كاربرد  اين 
دارايي هاي ديجيتالي، حالا توجه قانون گذاران 

هم به اين حوزه جلب شده است.

بازيابي نسبي بازار ارزهاي ديجيتال پس از عبور از روزهاي نزولي

عبور   بيت كوين از ۴۴,۰۰۰ دلار

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات: 

برابريسرعتاينترنتايرانوافغانستانراتكذيبميكنم
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: بر اساس آمار 
وب سايت اسپيدتست، ايران ۱۰۰ پله از نظر سرعت 
اينترنت از كشور افغانستان جلوتر است و اينكه سرعت 
اينترنت ما با افغانس��تان براب��ري مي كند را تكذيب 
مي كنم. به گزارش ايس��نا، عيسي زارع پور در مراسم 
افتتاح پروژه ملي توسعه شبكه فيبر نوري )FTTX( در 
محل وزارت ارتباطات، اظهار كرد: امروز زندگي بشر 
با اين تكنولوژي گره خورده و همه جنبه هاي زندگي 
بش��ر را تحت تاثير قرار داده است. نمي توان گفت كه 
امروز بدون استفاده از فناوري اطلاعات چرخ زندگي 
انسان ها مي چرخد. اكنون تصور زندگي بدون ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات مح��ال اس��ت. دوران كرونا نيز 
ظرفيت هاي واقعي فناوري اطلاعات در كشور را بهتر 
از گذشته نشان داد و وابستگي بشر به اين فناوري بيش 
از گذشته شد. وي با بيان اينكه زيرساخت لازم براي 
استفاده از اين خدمات، ارتباطات است، افزود: اكنون 
مردم به جاي تردد در جاده ها و اتوبان ها در فيبرهاي 
نوري حركت مي كنن��د و در واقع راه جديد ارتباطي، 
شبكه فيبرنوري است. بايد نگاه به حوزه ارتباطات را 
تغيير داد و روي صحبت من نيز با سياست گذاران اين 
حوزه است. اين حوزه را بايد جدي گرفت تا تحولات 
بزرگي را در كشور ايجاد كند. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات با اش��اره به اظهارات رييس رگولاتوري كه 
هر ۱۰ درصد افزايش توسعه پهناي باند مي تواند يك 
درصد توسعه ناخالص ملي را افزايش دهد، بيان كرد: 
با درك اين اهميت، دولت س��يزدهم به دنبال ايجاد 
زيرساخت ارتباطي پرسرعت، پايدار و امن براي همه 
مردم ايران است. از ابتداي حضورم در وزارت ارتباطات 
توسعه ارتباطات در دستور كار قرار گرفته است. يكي 

از سخت ترين كارها را انتخاب كرديم زيرا بسيار زمانبر 
اس��ت و بخش خصوصي بايد به شكل جدي پاي كار 
بيايد. وي افزود: براي اين كار نياز است مشوق هاي لازم 
را در نظر بگيريم. همچنين نياز به تداركات خاص داريم. 
بر همين اس��اس در جلس��اتي با كميسيون تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي تصميم گرفتيم بين سه 
تا پنج درصد حق سهم دولت را براي توسعه توسعه 
شبكه فيبر نوري منازل )ftth( اختصاص دهيم. براي 
توسعه فيبرنوري، سراغ ابزارهاي حمايتي ديگر نيز 
رفتيم و از تعاملات جديد استفاده كرديم. در لايحه 
بودجه ۱۴۰۱، ما دو كار اساس��ي انجام داديم. ابتدا 
اينكه همه دستگاه هاي اجرايي كشور مكلف شدند 
هرگونه زيرس��اختي اعم از كانال، داكت، تير چراغ 
برق و دكل هاي انتقال كه در اختيارشان است را در 
صورتي كه براي توسعه شبكه فيبرنوري كشور نياز 
باش��د، با تعرفه اي كه كميسيون مصوب مي كند در 

اختيار بخش خصوصي قرار دهند.

هزينهاستفادهازفيبرنوري
برايمردمكاهشمييابد

وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات ادامه داد: موضوع 
ديگر تس��هيلات اس��ت كه مي توان در اختيار بخش 
خصوصي قرار داد تا از طريق اپراتور در اختيار مردم قرار 
گيرد تا اين پروژه به سرعت جلو برود. اكنون در كشور 
۳۰ درصد ظرفيت منصوبي داير است، زيرا يكي از موانع 
همين است كه مردم به دليل هزينه هايي كه استفاده 
از شبكه فيبرنوري دارد، معمولا به آن رغبت ندارند؛ 
بنابراين سعي داريم اين مساله را رفع كنيم. زارع پور 
ادامه داد: در آن صورت بال اول ش��بكه ملي اطلاعات 

كه اينترنت پرسرعت، امن و با كيفيت در سراسر كشور 
است، فراهم مي شود. اگر اين هدف محقق شود، قدم 
دوم كه ارايه خدمات كاربردي بر بس��تر ش��بكه ملي 
اطلاعات است را برخواهيم داشت و همچنين كيفيت 
خدمات ب��الا خواهد رفت و س��رويس هايي كه مورد 
نياز مردم اس��ت از اين طريق در دسترس  قرار خواهد 
گرفت. در يك كلمه با تحقق دو بالي كه براي ش��بكه 
ملي اطلاعات در نظر گرفته ايم، مي توانيم طعم شيرين 
فناوري را در حكمراني و جامعه به مردم بچش��انيم. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: در آينده نزديكت��ر مردم هر 
كاري كه با بخش هاي دولت��ي دارند را بدون مراجعه 
حضوري در بستر يك شبكه پرسرعت و از طريق يك 
پنجره واحد دريافت مي كنند. دراين راس��تا فاز اول 
پنجره دولت هوشمند، سال آينده در هفته ارتباطات 
راه اندازي مي ش��ود. با همكارانم در امور استخدامي 
رياس��ت جمهوري كه تحول اداري را دنبال مي كنند 
هماهنگ هستيم و در قانون بودجه ۱۴۰۱ نيز بندي 
به تصويب رسيد و به واسطه آن تمام دستگاه ها مكلف 
شدند كه خدمات خود را از طريق اين پنجره واحد كه 
وزارت ارتباطات راه اندازي مي كند در اختيار مردم قرار 
گيرد. سياست ما اين است به گونه اي پيش برويم كه 

مردم را از هرگونه رفت و آمد بي نياز كنيم.

سرعتاينترنتازابتدايدولتسيزدهم
افزايشيافتهاست

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات همچنين درحاشيه 
اين مراس��م درباره كندي اينترنت ايران نس��بت به 
افغانس��تان اظهار كرد: اينكه س��رعت اينترنت ما با 
سرعت اينترنت افغانستان برابري مي كند را تكذيب 
مي كنم. بر اس��اس آمار وب سايت اسپيدتست، ايران 
۱۰۰ پله از نظر س��رعت اينترنت با كشور افغانستان 
تفاوت دارد. افغانس��تان در رتبه ۱۸۳ و كش��ور ما در 
رتبه ۷۷ است. سرعت متوسط اينترنت در افغانستان 
۱.۷ مگابيت بر ثانيه است، در حالي كه سرعت اينترنت 
ايران در حوزه تلفن همراه ۲۴ مگابيت برثانيه اس��ت. 
زارع پور با بيان اينكه ميانگين جهاني سرعت اينترنت 
۲۹ مگابيت برثانيه است، گفت: برخي اين روزها دروغ 
مي گويند و به راحتي برچسب مي زنند كه مي بينيم 
سرعت انتشار اينگونه اخبار در فضاي مجازي چقدر بالا 
است. در ابتداي دولت سرعت اينترنت در كشور ما ۱۸ 
مگابيت برثانيه بوده كه اكنون به ۲۴ مگابيت  برثانيه 
رسيده و اين نشان مي دهد كه طي اين مدت سرعت 
اينترنت افزايش يافته است. وي در خصوص سقوط ۷ 
پله اي در سرعت اينترنت همراه بيان كرد: اين موضوع 
به خاطر سرعت ساير كشورها است. متأسفانه در حوزه 
توسعه ارتباطات ثابت عقب بوده ايم. يكي از دلايل اين 
موضوع اين اس��ت كه يك كار را نمي توان يك شبه 
پيش برد و نياز به كار مداوم دارد. اين پروژه توس��عه 

دسترسي به اينترنت مبتني بر فيبر نوري بوده كه بنا 
داريم آن را با سرعت ادامه دهيم تا سرعت ارتباطات 
سيار و ثابت افزايش يابد. مردم شريف ايران شايسته 

سرعت هاي چندصد مگابيت برثانيه هستند.

تاپاياندولتسيزدهم،20ميليونپورت
فيبرنوريراراهاندازيميكنيم

وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات با بي��ان اينكه اگر 
مردم كمي صبور باش��ند بنا داريم تا پاي��ان دولت ۲۰ 
ميليون پورت فيبر نوري پرس��رعت را برايشان فراهم 
كنيم افزود: اما اين پروژه به زيرس��اخت هايي نياز دارد. 
بسياري از كشورها كمبود فيبر نوري دارند و تهيه برخي 
تجهيزات براي اين موض��وع از جمله چالش هاي پروژه 
در اين كشورها است. ما براي رفع اين چالش ها تدابيري 
انديشيده ايم و بنا داريم با بومي سازي، نياز به فيبرهاي 
نوري و تجهيزات آن را برطرف كنيم. زارع پور درخصوص 
بودجه و هزينه تامين پورت فيبر نوري طي ۳.۵ س��ال 
آينده گفت: پيش بيني كرده ايم كه اين پروژه به بيش از 
۶۰ هزار ميليارد تومان اعتبار نياز دارد. دولت قدم اول را 
براي تحقق بودجه اين پروژه برداشته و حق السهم خود از 
اپراتورها را به آن اختصاص داده است؛ همچنين يك سوم 
اعتبار مورد نياز پروژه در قالب هاي مختلف تسهيلاتي 
در نظر گرفته شده است اما موضوع اصلي پروژه به بخش 
خصوصي بازمي گردد كه بايد در اين زمينه نقش آفريني 
كنند. وي خاطرنشان كرد: در دنيا دولت، سرمايه گذار 
چنين پروژه هايي اس��ت؛ به دليل اينك��ه اين پروژه ها 
كوتاه مدت نيستند، دولت هايشان ۳۰ ميليارد دلار روي 
چنين پروژه هايي سرمايه گذاري مي كنند. همه دولت ها 
اجراي چني��ن پروژه هايي را ج��دي گرفته اند و دولت 
سيزدهم هم اراده كرده كه پروژه را به خوبي دنبال كند 
تا طعم شيرين فناوري را به مردم بچشاند. همچنين به 
دليل هزينه هاي بالاي راه اندازي فيب��ر نوري، در حال 
برنامه ريزي هستيم تا امكاني را براي مردم فراهم كنيم 
كه به شكل اقساطي تجهيزات اين فناوري را تهيه كنند.

هيلچكلسدرجمهورياسللاميايران
بهدنبالقطعاينترنتومسدودسازينيست

وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات با اش��اره به طرح 
صيانت بيان كرد: هيچ كس در جمهوري اسلامي ايران 
به دنبال قطع اينترنت و مسدودسازي نيست و ما هم 
در وزارت ارتباطات به دنبال چنين موضوعي نيستيم. 
هدف از طرح صيانت اين اس��ت ك��ه فضاي فعاليت 
در حوزه فضاي مجازي قاعده مند و نظام مند ش��ود تا 
حداكثر اس��تفاده از آنها صورت گيرد. نگاه دولت نيز 
همين است و ما به دنبال فرصت هاي فناوري هستيم. 
فضاي مجازي چالش ها و مخاطراتي دارد كه گريبانگير 
همه جاي دنيا است و ما هم بايد تدابيري بيانديشيم تا 

مشكلات مختلف در اين زمينه را برطرف كند.
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تعادل | فرشته فريادرس |
»سهم دولت و نهادهاي فرادولتي از كيك اقتصاد 
85درصد وبخش خصوصي تنها 15درصد است؛ 
نهادهايي كه با برخ�ورداري از قدرت اقتصادي 
وسياس�ي وان�واع رانت ها، بخ�ش خصوصي را 
به راحتي كنار زده وس�كان اقتصاد را به دس�ت 
گرفته اند.« اين را»محمود جام ساز« استاد اقتصاد 
مي گويد. او معتقد است، اين بخش ها آنقدر بزرگ 
 و پر قدرتند كه بازار را به نفع خود مصادره كرده اند؛
 اين درحالي اس�ت كه اگر اقتصاد بر بازار آزاد كه 
شاكله آن رقابت اس�ت مبتني نباشد، قيمت ها 
براساس مكانيسم عرضه وتقاضا تعيين نمي شود 
و همواره به صورت دس�توري از سوي نهادهاي 
فرادولت�ي تعيين مي گ�ردد كه ب�ه زيان بخش 
خصوصي و مصرف كننده نهايي اس�ت. به گفته 
جام ساز، اگر قرار باشد كه بخش خصوصي با غول 
بزرگ�ي مثل دولت و نهاده�اي فرادولتي مواجه 
ش�ود، ياراي حركت نخواهد داشت و در چنگال 
پنجه پر قدرت انحصار حاكم ب�ر بازار له خواهد 
ش�د. نس�خه او اما براي رهاي�ي از اين وضعيت 
اين است كه بخش خصوصي تنها در يك مسير 
رقابتي و اقتصاد آزاد، حركت كند. جام س�از دو 
انتقاد جدي ديگر را به اركان نظام گوشزد مي كند. 
نخس�ت اينكه س�اختار كنوني اقتصاد كش�ور 
معيوب، رانتي و نفتي است كه تمام منابع طبيعي 
كش�ور را در خدمت اهداف خود گرفته اس�ت. 
انتقاد ديگرش اينكه سيستم وساختار فعلي نه 
بر شايسته سالاري بلكه با تكيه بر فاميل سالاري 
و رفاقت مآبي ش�كل گرفته است. او راه حل را در 
شايسته سالاري مي بيند؛ چراكه نتيجه عملكرد 
مديريت بي دانش و بي خ�رد در حوزه اقتصادي 
باعث تورم، فقر، بيكاري، كوچك ش�دن سفره 
معيشت مردم وده ها مس�اله ريز ودرشت ديگر 
است. او در نهايت توصيه مي كند، تصميم سازان 
اقتصادي انديشه دگماتيسم خود را تغيير داده 
ونخبگان را به كار گيرند؛ هرچند معتقد اس�ت، 
چنين اراده اي در مجموعه بي نظم اقتصاد دولتي 
ومس�وولان كشور مشاهده نمي ش�ود. به گفته 
اين اقتصاددان، سيس�تمي ك�ه نخبگان بخش 
خصوصي را به راحتي كنارمي زند و از خود مي راند 
و دس�ت به انتصابات فاميل�ي وجناحي مي زند، 

محكوم به شكست است.

  آيا واقع�ا دولت ها در اي�ران بخش خصوصي را 
ناديده مي گيرند؟ 

اساسا اركان حاكميت اعتقادي به تأمين منافع بخش 
خصوصي ندارد، اين در حالي است كه در اصل 44 قانون 
اساسي نيز بخش خصوصي چندان مورد توجه قانونگذار 
قرار نگرفته و به عنوان بخش مكمل بخش هاي تعاوني 

و دولتي شناخته شده است. 
 دليل تضعيف بخش خصوصي را در چه مي بينيد؟ 
  بخش خصوصي ايران ضعيف اس��ت؛ چون حدود 15 
درصد از حجم اقتصاد را در اختيار دارد؛ اين در شرايطي 
است كه 85 درصد اقتصاد در دست دولت و نهادهاي 
فرادولتي است. و اين نهادهاي با برخورداري از قدرت 
اقتصادي و سياسي و بهره گيري از انواع رانت ها، بخش 
خصوصي را به راحتي كنار مي زنند. نهادهاي فرادولتي 
ي��ا هم��ان خصولتي ه��ا در پيمان��كاري وزارتخانه ها 
ياپروژه هاي عمراني، عملا جايگزين بخش خصوصي 
واقعي مي شوند، اين تبعيض از مواردي است كه تعرض 
بين منافع بخش خصوصي را با بخش هاي دولتي و فرا 

دولتي آشكار مي سازد. 

 خب چرا خصوصي سازي نتوانست رافع تعارض 
منافع بي�ن بخش خصوص�ي با دولت ي�ا همان 

فرادولتي ها باشد؟ 
  آنچه تاكنون به اس��م خصوصي س��ازي انجام شده، در 
حقيقت فربه كردن نهاده��اي فرادولتي و خصولتي ها 
بوده است. اين بخش ها آنقدر بزرگ و پر قدرتند كه بازار 
را ب��ه نفع خود مصادره كرده اند. اين درحالي اس��ت كه 
اگر اقتصاد بر بازار آزاد كه شاكله آن رقابت است مبتني 
نباشد، قيمت ها براساس مكانيسم عرضه وتقاضا تعيين 
نمي شود، برهمين اس��اس، قيمت ها همواره به صورت 
دستوري از سوي نهادهاي فرادولتي تعيين مي گردد كه 
به زيان بخش خصوصي و مصرف كننده نهايي است. اين 
مشكل زماني حل مي شود كه ساختار اقتصادي از تغيير 
و تحول بنيادين برخوردار شود. حال آنكه ساختار كنوني 
اقتصاد كشور معيوب، رانتي و نفتي است كه تمام منابع 
طبيعي كشور چه منابع زير زميني و چه روي زميني را در 
خدمت اهداف خود گرفته است. اين دست درازي به منابع 

طبيعي به منافع آيندگان نيز آسيب مي زند. 
   با وجود چنين ش�رايطي آيا مي توان به توسعه 

دست يافت؟ 
 در چنين شرايطي نه تنها به توسعه پايدار و همه جانبه 
كه غايت آمال همگان اس��ت نمي رس��يم، بلكه توسعه 
اقتصادي را هم درك نخواهيم كرد، زيرا بنا بر اولويت هاي 
حاكميت در زمينه هايي سرمايه گذاري خواهد شد كه 
حاصل آن رش��د نامتوازن است. بنا بر علم و تجربه رشد 
نامتوازن كه نهايتا توده ها را از دسترسي به يك زندگي 
حداقلي هم محروم مي كند، اقتصاد را از درون متلاشي 

مي كند. 
  به عنوان يك اقتص�اددان بفرماييد، چرا ما در 

اقتصاد عملكرد خوبي نداريم؟ 
ما در بخش هايي نظير بخش هاي نظامي و تسحلياتي رشد 
بالايي داش��ته ايم، اما در بخش هاي ديگر رشد اقتصادي  
نامطلوب بوده؛ به طوري كه در س��ال هاي 97 و 98 حتي 
رشد منفي 5 تا 6 درصدي را تجربه كرديم. كه ميانگين 
رش��د اقتصادي دهه 90 را به صفر تقليل داده است. اين 
بيانگر نادي��ده گرفتن و ميدان ن��دادن آگاهانه به بخش 
واقعي اقتصاد يعني بخش خصوصي است كه در كشورهاي 

پيشرفته موتور محركه رش��د اقتصادي تلقي مي شود. 
بديهي است كه تضعيف بخش خصوصي به منزله نابودي 
قابليت ها و استعدادهاي درخشاني است كه مي توانند در 

رشد و توسعه اقتصادي كشور نقش محوري ايفا كنند. 
   راه رهاي�ي بخ�ش خصوصي از اي�ن گرفتاري 

چيست؟ 
 بخش خصوصي تنها در يك مسير رقابتي و اقتصاد آزاد 
اس��ت كه مي تواند حركت كند. اگر قرار باشد كه بخش 
خصوصي با غول بزرگي مثل دولت و نهادهاي فرادولتي 
مواجه ش��ود، ياراي حركت نخواهد داشت و در چنگال 

پنجه پر قدرت انحصار حاكم بر بازار له خواهد شد. 
    وظيفه دولت در اينجا چيست؟ 

 تكليف و وظيفه دولت در اقتصاد حمايت از حقوق ذاتي 
آحاد جامعه من جمله حق مالكيت بخش خصوصي است 
كه مورد صيانت قرار نگرفته است. اين درحالي است كه 
مدام در برابر رشد و شكوفايي بخش خصوصي از طريق 
وضع مقررات و دس��تورالعمل هاي خلق الس��اعه بنفع 
بخش هاي دولتي و فرادولتي سنگ اندازي كرده و با ايجاد 
انحصارات و محدويت اعطاي تسهيلات و واردات بي رويه 
از سوي نهاد هاي دولتي و وابسته، افزايش بهره بانكي و 
بهاي خدمات دولتي از جمله حامل هاي انرژي اسباب 
افزايش بهاي تمام شده كالاهاي توليد داخلي را فراهم 
و با س��ركوب قيمت ها بخش خصوصي را فلج مي كند. 
با اين كارشكني ها است كه بسياري از كارخانجاتي كه 
فعال بودند، ي��ا در حد ظرفيت ش��ان كار نمي كنند، يا 
نيروي كار خود را اخراج كرده اند. همين موارد افزايش 
بيكاري به ويژه در ميان قش��ر تحصيلك��رده را رقم زده 
است. به طوري كه اخيرا معاون دانشگاه آزاد از چهار برابر 
شدن نرخ بيكاري دانش آموختگان نسبت به ديگر اقشار 

جامعه خبر داده است. 
   با همه اينها، اقتصاد كش�ور قرار اس�ت چگونه 

سامان پذيرد و توسعه اقتصادي شكل گيرد ؟ 
توسعه اقتصادي زماني شكل مي گيرد، كه رشد اقتصادي 
در همه زمينه ها به طور متوازن محقق ش��ود. پس از آن 
توسعه اقتصادي وتوسعه پايدار شكل گيرد. به عبارتي 
ديگر، در نقشه راه توسعه پايدار، بايد تمامي مسائل زيست 
محيطي از جمله مساله بحران آب، تخليه سفره هاي آب 

زير زميني، فرو نشست و  رانش زمين، به خشكي گراييدن 
تالاب ها، رودخانه ها، درياچه ها بحران هايي مثل زلزله و 
سيل، آلودگي هوا، انباش��ت زباله ها و پسماندها و غيره 
كه با فرآيند توس��عه همه جانبه و پايدار گره خورده اند، 

ديده شوند. 
    اينكه بخواهيم رش�د اقتصادي را به هر قيمتي 

رقم بزنيم؛ فرمول درستي است؟ 
پرس��ش خوبي اس��ت و اتفاقا بايد مطرح كرد كه رشد 
اقتصادي و توسعه پايدار را قرار است به چه قيمتي رقم 
 بزنيم؟ آيا قرار است اين رشد و توسعه به قيمت بيابان زايي،
 از دست دادن محيط زيست، خشك كردن سفره هاي 
آب هاي زيرزميني، خش��ك كردن تالاب ه��ا و... اتفاق 
بيفتد؟ به نظر بنده، براي برون رفت از چنين وضعيتي بايد 
يك اقتصاد آزاد شكل گيرد كه در راس آن تصميم سازان 
اقتصادي انديشه دگماتيس��م خود را تغيير داده و افراد 
متخصص و نخب��گان را به كار گيرن��د. هر چند چنين 
اراده يي در مجموعه بي نظم اقتصاد دولتي و مسوولان 

كشور مشاهده نمي شود. 
   وضعيت فعلي اداره اقتص�اد را چگونه ارزيابي 

مي كنيد؟ 
سيستم و ساختار فعلي كشور نه بر شايسته سالاري 
بلكه با ابتناء بر فاميل سالاري و رفاقت مآبي شكل گرفته 
است. بنابراين زمانيكه شايسته سالاري حاكم نباشد، 
نتيجه عملكرد مديريت بي دانش و بي خرد در حوزه 
اقتصادي بار آور تورم، فقر، بيكاري، كوچك شدن سفره 
معيشت مردم، فاصله طبقاتي، عدم رفاه ومسائلي از 
اين دست و  در بعد اجتماعي؛ خودكشي، روسپيگري، 
طلاق، قتل، اعتياد، س��رقت و ديگ��ر ناهنجاري هاي 
اجتماعي و در عرصه فرهنگي فقدان انگيزه آموزشي 
در آموزگاران، دبيران و اس��اتيد دانشگاه متأثر از فرو  
غلتيدن در باتلاق فقر و تنگدستي، فرار مغزها، افزايش 
مهاجرت دانش آموختگان دانش��گاهي، پزش��كان، 
پرستاران و ساير اقشار كشور در پي دستيابي به زندگي 
بي دغدغه و آينده بهتر ب��راي خود و فرزندان خويش 
است. سيس��تمي كه نخبگان بخش خصوصي را به 
راحتي كنارمي زند و از خود مي راند و دست به انتصابات 

فاميلي وجناحي مي زند، محكوم به شكست است.
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صادرات دام اسير بازي هاي 
وزارت كشاورزي شد

رييس ش��وراي تامين دام كش��ور گفت: وزارت 
كشاورزي دولت س��يزدهم در راستاي حمايت از 
دامداران طرح هاي حمايتي از جمله صادرات دام 
را در پيش گرف��ت كه در اجراي آن ناتوان مانده و 
محموله دام بلاتكليف در بندرعباس در حال تلف 

شدن است.
منصور پوري��ان در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
ايلنا، با اش��اره به عقيم ماندن طرح هاي حمايتي 
وزير كشاورزي از دامداران، گفت: وزارت كشاورزي 
در تصميمات خ��ود ش��فافيت و قاطعيت ندارد. 
مجوز خروج 1500 راس دام از بندر شهيد باهنر 
)بندرعباس( داده ش��ده اما از روز س��ه شنبه اين 
محمول��ه بلاتكليف مان��ده  و 27 راس دام در اين 

اسكله تلف شده است.
وي ب��ا بيان اينك��ه صادرات دام اس��ير بازي هاي 
وزارت كشاورزي شده است، گفت: اگر قرار است 
مانع صادرات ش��وند پي��ش از بارگي��ري بايد به 
صادركنندگان اعلام مي كردند. وزارت كشاورزي 
در اين راس��تا ضعيف عمل ك��رد و بدون اطلاع و 
بدون استناد به هيچ بخش��نامه يا دستورالعملي 

روند صادرات را متوقف كرد.
پوريان مستندات بارگيري اين محموله را قانوني 
اعلام كرد و افزود: اين محموله در تاريخ 19 بهمن 
وارد لنج شده است اما اجازه خروج آن به عمان را 
نمي دهن��د. دام ها بدون خوراك و آب در اس��كله 
مانده اند و در حال تلف ش��دن هستند. آيا كنترل 
ش��تاب قيمت در بازار با ض��رر زدن و اخذ چنين 
تصميماتي مي توان جبران كرد؟ ما انتظار داريم 
ك��ه وزارتخانه طرح هاي حمايت��ي خود از جمله 
خريد دام و صادرات دام زنده را پيش ببرد نه اينكه 
در ابت��داي اجراي اين طرح ها خود مانع عملياتي 

شدن آنها شود.
وي با اشاره به بخشنامه صادرات دام زنده تا پايان 
1400، گفت: وزارتخانه مجوز خروج 30 هزار راس 
دام از كشور را داده است. اما نمي دانم با چه منطقي 
بدون اطلاع قبلي مانع صادرات دامي شده اند كه 
دامدار براي پروار كردن آن هزينه زيادي متحمل 

شده است.
رييس شوراي تامين دام كشور با طرح پرسش هاي 
از وزير كش��اورزي ادامه داد: بايد از س��اداتي نژاد 
پرسيده شود آيا وزارتخانه اي كه ناتوان در اجراي 
پروژه هاي حمايتي خود است مي تواند طرح هاي 
كلان در صنع��ت كش��اورزي را پيش بب��رد؟ آيا 
وزارتخانه توانايي اين را دارد كه مشكلات پيشروي 
كش��اورزان و دامداران را حل كند؟ پاس��خ من به 
اين پرس��ش ها منفي اس��ت و در اين مساله خود 
وزير بايد ورود و درباره چرايي توقف صادرات دام 

شفاف سازي كند.
رييس مجمع ملي صادركنندگان دام خاطرنشان 
كرد: انتظار داشتيم كه وزارتخانه موجبات ضرر و 
زيان دام��داران را فراهم نمي كرد. وزير در ابتداي 
روي كار آمدنش بارها به م��ا اعلام كرد كه هدف 
وزارتخان��ه حماي��ت از توليد اس��ت از اين رو هر 
چه س��ريعتر نس��بت به خروج اين محموله بايد 
اقداماتي صورت بگيرد. حداقل به صورت مكتوب 
به دام��داران اع��لام مي كردند كه ص��ادرات دام 
متوقف ش��ده اس��ت تا هزينه گزاف ص��ادرات به 

دامداران متحمل نمي شد.
وي با انتقاد از عملكرد سازمان پشيباني امور دام، 
گفت: اين س��ازمان در بخش تولي��د و بازار نقش 
منفي ايفا كرد، چون خريد حمايتي را بدون طرح 

دليل آن متوقف كرده است.

 خبري از خريدار خودرو نيست!
برخلاف تمام س��ال ها كه بازار ش��ب عيد خريد و 
فروش خودرو رونق قابل توجهي داشت امروز ركود 
معاملات در بازار حاكم شده و همه با اين تصور كه 
قيمت خودرو روند كاهش��ي تري پيدا خواهد كرد 
تمايلي به معاملات ندارند. بازار خريد و فروش خودرو 
در مقايس��ه با هفته گذش��ته همچنان با نوسانات 
قيمت��ي در انواع محص��ولات داخل��ي و مونتاژي 
روبروست البته نوسانات قيمتي در اين بخش بيشتر 
به سمت كاهش قيمت ها بوده است چرا كه در هفته 
جاري قيمت دلار روند نزولي را تجربه كرده و همين 
امر عاملي شده تا بازار خودرو نيز متاثر از اين موضوع 

شاهد كاهش قيمت ها باشد.
البته نكته قابل تامل اينجاست برخلاف تمام سال ها 
كه بازار شب عيد خريد و فروش خودرو رونق قابل 
توجهي داشت، اكنون ركود معاملات در بازار حاكم 
ش��ده و همه با اين تصور كه قيمت خ��ودرو روند 
كاهش��ي تري پيدا خواهد كرد تعايلي به معاملات 
ندارند. بررسي قيمتها در بازار خوردو نشان مي دهد 
اين هفت��ه قيمت اكثر خودروهاي داخلي ش��يب 
كاهش قيمت را طي كرده است. به نحوي كه پرايد 
111 از 188 ميليون تومان به 186 ميليون تومان 
رسيده است. همچنين تيبا با قيمت 180 ميليون 
توم��ان، تيبا2 با قيمت 185 ميلي��ون تومان، تيبا 
دو پلاس با قيمت 202 ميليون تومان، س��اينا اس 
با قيم��ت 206 ميليون توم��ان و كوييك دنده اي 
با قيمت 192 ميليون تومان به فروش مي رس��د. 
همچنين در بازار براي كوئيك اتوماتيك پلاس نيز 
رقم 281 ميليون توماني و پرايد 151 پلاس قيمت 
180 ميليون توماني درنظر گرفته ش��ده است. در 
محص��ولات ايران خودرو ني��ز همانند محصولات 
سايپا كاهش قيمت ها به وجود آمده است. برهمين 
اساس س��مند ال ايكس با موتور  اي اف7 با قيمت 
281 ميليون تومان، رانا پلاس با قيمت 310 ميليون 
تومان، دنا معمول��ي با قيمت 353 ميليون تومان، 
پژو 206 تيپ دو با قيمت 267 ميليون تومان، رانا 
پلاس توربو اتوماتيك 490 ميليون تومان و سمند 
سورن پلاس 312 ميليون تومان به فروش مي رسد.

نماينده وزير صمت
در اتاق اصناف منصوب شد 

ط��ي حكمي از س��وي وزي��ر صنع��ت، معدن و 
تجارت، قاس��م نوده فراهاني ب��ه عنوان نماينده 
وزير صمت و عضو هيات رييس��ه ات��اق اصناف 
ايران منصوب شد .س��يدرضا فاطمي امين وزير 
صنعت، معدن و تجارت راستاي اجراي ماده 43 
قانون نظام صنفي و براساس صورتجلسه يكصد 
و بيست و چهارمين جلس��ه هيات عالي نظارت 
بر سازمان هاي صنفي كشور، طي حكمي قاسم 
نوده فراهاني رييس اتاق اصناف تهران را به عنوان 
نماين��ده وزير صمت و عضو هيات رييس��ه اتاق 

اصناف ايران منصوب كرد.

افتتاح بيمارستان
120 تختخوابه در ني ريز 

توسط ستاد اجرايي فرمان امام

بيمارس��تان 120 تختخوابه »شهداي سلامت بنياد 
بركت« در زميني به مس��احت 7 هكت��ار و زيربناي 
12200 مترمرب��ع در ني ريز به بهره برداري رس��يد. 
صبح ديروز )سه شنبه 26بهمن ماه( و همزمان با سالروز 
ولادت پربركت امام علي)ع( و روز پدر، بيمارس��تان 
شهداي سلامت بنياد بركت ني ريز با حضور سرپرست 
ستاد اجرايي فرمان امام، استاندار فارس و ساير مقامات 
استاني افتتاح شد. سرپرست ستاد اجرايي فرمان امام 
كه در سفري يكروزه به فارس رفته در آيين بهره برداري 
ازاين بيمارس��تان ضمن گراميداشت ياد امام و شهدا 
اظهار داشت: سال 90 وزير وقت بهداشت ليست حدود 
100 بيمارستان موردنياز كشور را تهيه كرد و از ستاد 
اجرايي فرمان امام درخواس��ت كمك براي ساخت و 
تجهيز آنها كرد كه دكتر مخبر ساخت 12 بيمارستان 
را تقبل كرد و ني ريز يكي از آن بيمارستان ها بود.  عارف 
نوروزي افزود: امروز دوازدهمين بيمارستان را همزمان 
با سالروز ولادت مولي الموحدين افتتاح و تقديم مردم 
شريف اين منطقه مي كنيم تا بخش زيادي از مشكلات 
آنها براي دسترسي به كادر سلامت و درمان و تجهيزات 

پزشكي مرتفع شود.
وي خاطرنش��ان كرد: س��تاد اجرايي فرمان امام در 
سال هاي اخير بيش از 7000 ميليارد تومان در استان 
فارس سرمايه گذاري كرده كه 6000 ميليارد تومان 
آن براي پروژه عظيم پتروشيمي اتان گيري مُهر بود 
كه پروژه اي مل��ي، ارزآور و از جنس اقتصاد مقاومتي 
است و 90 درصد كاركنان آن نيز از افراد بومي هستند.  
سرپرس��ت س��تاد اجرايي فرمان امام در ادامه گفت: 
1253 ميلي��ارد تومان ديگر در قال��ب 8طرح بنگاه 
محور با ظرفيت حدود 4005 نفراش��تغال و مجموع 
158ميلي��ارد و 600ميليون تومان س��رمايه گذاري 
و 8723 ط��رح اش��تغال محور خ��رد و خانگ��ي ب��ا 
ظرفيت اش��تغال 26169 و مجموع سرمايه گذاري 
1029ميلي��ارد تومان از اين س��رمايه گذاري ها بوده 
اس��ت.  سرپرست س��تاد اجرايي بيان داشت: اجراي 
928 پروژه عمراني و زيربنايي با ارزش 107.7ميليارد 
تومان شامل 114مدرسه و 34مسجد و 721 مسكن 
محرومي��ن نيز بخ��ش ديگري از خدمات س��تاد در 
استان فارس مي باش��د. نوروزي با اشاره به پروژه هاي 
در دست اجراي س��تاد نيز گفت: 503 پروژه عمراني 
و زيربنايي شامل 53مدرسه، 13مسجد و 109پروژه 
عمراني ديگر ب��ا ظرفيت حدود 72ميلي��ارد تومان 
سرمايه گذاري را در دست اجرا داريم. فرهاد طهماسبي 
نماينده مردم ني ريز در مجلس ش��وراي اسلامي نيز 
دراين مراسم ضمن قدرداني از خدمات ستاد اجرايي 
فرمان امام، اظهار داشت: آغاز ساخت اين بيمارستان 
در جلس��ه مربوط به شهدا مطرح ش��د و امروز هم در 
ايام س��الروز پيروزي انقلاب اس��لامي و ولادت امير 
مومنان به بهره برداري رسيد. طهماسبي تأكيد كرد: 
س��تاد اجرايي فرمان امام كاملا بي ادعا ودرعين حال 
حس��اب ش��ده و مدبرانه درمناطق محروم تلاش و 
محروميت زدايي مي كند و درسال هاي سخت اخير 
چه به لحاظ اقتصادي و معيشتي و چه به لحاظ درماني 
و دستاوردهاي بزرگ ضدكرونايي دركنار مردم ايران 
ايستاد.  سرپرست دانش��گاه علوم پزشكي شيراز نيز 
دراين مراسم با بيان اينكه در اختيار گذاشتن امكانات 
براي مردم مهم است، اظهار داشت: بالغ بر 115 ميليارد 
تومان هزينه اين بيمارستان شده كه حدود 90 ميليارد 
تومان هزينه ساختماني و 30ميليارد هزينه تجهيزات 
شده است. سيدوحيد حسيني افزود: بنياد بركت در 
مقطع حساس��ي كه منابع در اختيار نداشتيم به داد 
مردم اين منطقه رسيد.  استاندار فارس نيز ضمن تشكر 
از حضور سرپرست ستاد اجرايي فرمان امام در آيين 
بهره برداري از بيمارستان بزرگ شهداي سلامت بركت 
اظهار داشت: با افتتاح بيمارستان ني ريز تقريبا تمام 
شهرستان هاي استان فارس صاحب بيمارستان شدند 
كه تمام اين بيمارس��تان ها هم بعد از انقلاب ساخته 
شده اند كه باعث افتخار و باليدن است.  محمدهادي 
ايمانيه افزود: س��تاد اجرايي فرمان امام دركنار انجام 
پروژه هاي بزرگي مثل ساخت و تجهيز اين بيمارستان 
و 10 بيمارستان ديگر كه در كشور ساخته، مشغول 
فعاليت هايي بزرگي در استان فارس مانند انتقال آب 
روستاييان، ايجاد اشتغال محرومين، احياي كارگاه هاي 
توليدي و توزيع اقلام معيشتي در مناطق محروم است 
كه ازاين بابت بايد قدردان اين مجموعه پرخير و بركت 

انقلابي و جهادي باشيم.

محمود جام ساز استاد اقتصاد در گفت وگو با »تعادل« پاسخ مي دهد

سيستمي كه نخبگان را كنارمي زند ودست به انتصابات فاميلي وجناحي مي زند، محكوم به شكست است

سكان اقتصاد دست كيست؟

آغاز برنامه جامع كنترل قاچاق كالا از ۱۴۰۱ 
فاطمي امين: 

وزير صنع��ت، معدن و تجارت گفت ك��ه از 15 فروردين 
1401 برنامه جامع كنترل قاچاق با ح��وزه لوازم يدكي 
خودرو آغاز مي شود. »سيد رضا فاطمي امين« در جشنواره 
»توليد ملي- افتخار ملي« اف��زود: از 15 فروردين 1401 
برنامه جامع كنترل قاچاق با حوزه لوازم يدكي خودرو آغاز 
مي شود، قطعات تقلبي را با اين پروژه شناسايي مي كنيم و 
پانزدهم هرماه يك گروه جديد به اين كالاها اضافه مي شود. 
وزير صنعت، معدن و تجارت در ادامه با بيان اينكه پروژه درج 
قيمت توليدكننده نيز در دستور كار است، تصريح كرد: اين 
پروژه براي شفافيت بازار كالاهاي واسطه اي و نهايي بوده 

است، 3300 قلم كالا مشمول اين پروژه شده است كه از 
شنبه همين هفته مرحله چهارم طرح آغاز شد و سه هزار 
قلم كالاي ديگر به آن اضافه شده است. فاطمي امين با بيان 
اينكه اي��ن ابزار در كنترل بازار به ما كمك مي كند، گفت: 
ش��فافيت از مهم ترين نتايج اين طرح است و واحدهاي 
توليدي نيز استقبال خوبي از آن به عمل آوردند. وي با بيان 
اينكه شفافيت جريان كالا در 16 رشته فعاليت به صورت 
كامل اجرايي شده است، گفت: اين شفافيت مبتني بر ثبت 
فاكتور در سامانه جامع تجارت اس��ت و از مهم ترين ابزار 
براي كنترل قاچاق مي باشد.وزير صمت خاطرنشان كرد: 

اگر به دنبال ارزيابي ثروت يك كش��ور باشيم، مولفه هاي 
اين ثروت را بايد بشناسيم كه كسب و كارها از مهم ترين 
مولفه ها هس��تند.وي با بيان اينكه به كسب و كارها بايد 
به چشم دارايي نگاه كرد و آنها را رشد و تعالي داد، تصريح 
كرد: در ساختار جديد وزارت صمت علاوه بر ايجاد دفاتر 
موضوعي جديد، در هر دفتر يك گروه تحت عنوان سرمايه 
انساني و كسب و كار ها ايجاد شده است. وزير صنعت، معدن 
و تجارت اظهار داشت: در 30 دفتر تخصصي زيرمجموعه 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 30 گروه ب��راي ارتقاي 
سرمايه انساني و كس��ب و كارها در نظر گرفته شده، كه 

كسب و كارها را رش��د و تعالي مي دهد.فاطمي امين در 
بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينكه رتبه بندي 
واحدهاي صنعتي، معدني و تجاري را سال آينده اجرا 
خواهيم كرد، اضافه كرد: بر اين مبنا امتيازاتي را به بنگاه ها 
خواهيم داد و مناسبات و رفتارهاي ما با بنگاه ها بر مبناي 
همين رتبه بندي خواهد بود. وي يكي از كارهاي سال 
آينده را رده بندي رشته فعاليت ها عنوان كرد و گفت: 
ميزان ثبات، توازن و تعالي رشته فعاليت ها دسته بندي و 
ارزيابي مي شود. در اين نوع نگاه، علاوه بر توجه به صنعت 
به عنوان بنگاه به رشته فعاليت ها نيز توجه خواهيم كرد.

انتقاد پارلمان بخش خصوصي از عملكرد اقتصادي دولت 
نمايندگان بخش خصوصي مي گوين��د با وجود آنكه 
شوراي گفت وگو در جلس��ات قبلي مصوباتي را نهايي 
كرده اما دولت نس��بت به اجراي آنه��ا اقدام نمي كند. 
ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي به عنوان 
يكي از نهادهاي مشورتي قوه مجريه در حوزه اقتصاد، 
از سال ها پيش جلساتي را با محوريت بخش خصوصي و 
با رياست وزير اقتصاد برگزار كرده و مصوباتي را در اين 
حوزه نهايي كرده است. هرچند شوراي گفت وگو از نظر 
شان قانون گذاري، امكان نهايي كردن قوانين جديد را 
ندارد اما با توجه به حضور نمايندگان دولت، امكان آن 
وجود دارد كه مصوبات اين ش��ورا از سوي دولت رسما 
اجرايي شود. با اين وجود به نظر مي رسد كه در جلسات 

اخير اين شورا مصوباتي نهايي شده كه دولت اجراي آنها 
را در دس��تور كار قرار نداده است.حسين سلاح ورزي، 
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران، در اين زمينه گفته است: 
اجرايي نشدن مصوبه شورا با موضوع معافيت مالياتي 
سود تفاوت نرخ ارز ناشي از تسعير ارز حاصل از صادرات 
در اين نشست مطرح و قرار شد رييس كميسيون اقتصاد 
مجلس طي نامه اي به رييس جمهور بر لزوم اجراي اين 
مصوب��ه تاكيد كند. همچنين مقرر ش��د نامه اي هم از 
سوي دبيرخانه ش��وراي گفت وگو براي وزارت اقتصاد 
به عنوان دستگاه متولي در اجراي مصوبه مذكور ارسال 
و علت اجرايي نش��دن آن را پيگير ش��ود.نايب رييس 
اتاق ايران پيگيري مصوبه ديگر نشست قبل با موضوع 

مشكلات س��رمايه گذاران و مجريان طرح ها در اراضي 
مشاع زراعي درباره تغيير كاربري و ارايه سند شش دانگ 
مالكيت را موضوع ديگري عنوان كرد كه در اين نشست 
مورد بررس��ي قرار گرفت و قرار ش��د در اين رابطه نيز 
نامه نگاري از سوي دبيرخانه شوراي گفت وگو با وزارت 
راه وشهرسازي به عنوان متولي اجراي اين مصوبه صورت 
گيرد و درخواست شود اين دستگاه ظرف 10 روز آينده 
نقطه نظرات خود را براي دبيرخانه ارسال كند.بر اساس 
اظهارات او افزايش نرخ عوارض جابه جايي كالا از 4 به 9 
درصد و تعارض بين ضوابط و مقررات حاكم بر نرخ حمل 
كالا و قيمت گذاري كالاهاي اساسي دو موضوع ديگري 
بودند در اين جلسه مطرح شد و در نهايت اعضاي شورا 

تصميم گرفتند درباره افزايش نرخ عوارض جابه جايي 
ظرف 10 روز آينده با تشكيل كميته اي با محوريت وزير 
صنعت، معدن و تجارت موضوع را بررسي و نظر نهايي 
را در اختيار اعضاي ش��ورا قرار دهند.بر اساس گزارش 
سايت اتاق ايران، سلاح ورزي درباره تعارض بين ضوابط 
و مقررات حاك��م بر نرخ حم��ل كالا و قيمت گذاري 
كالاهاي اساسي نيز گفت: با توجه به اهميت موضوع و 
مشخص نبودن برخي زواياي امر و ميزان درگير بودن 
سيستم حمل ونقل كشور با پديده هزينه پشت بارنامه، 
مقرر ش��د براي تصميم گيري در اي��ن مورد مطالعه 
كارشناس��ي به همت وزارت صنعت، معدن و تجارت 

انجام و نتيجه آن به دبيرخانه اعلام شود.
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خبرروز

برنامه ريزي براي مهارت آموزي ۵۰۰ هزار سرباز در ۱۴۰۱
دستيار و مشاور عالي قرارگاه مركزي مهارت آموزي كاركنان وظيفه ستاد كل نيروهاي مسلح از پوشش ملي مهارت آموزي سربازان 
در سال ۴۰۱ با آموزش ۵۰۰ هزار نفر خبر داد. سردار موسي كمالي گفت: در سال ۱۴۰۰ كه به عنوان سال گسترش مهارت ها است 
و در راستاي طرح جامع توانمندسازي و مهارت آموزي كاركنان وظيفه نيروهاي مسلح، تا بهمن ماه تعداد ۱۰۹ هزار نفر از كاركنان 
وظيفه طي ۱۵ ميليون نفر ساعت در ۱۸۶۴ كارگاه آموزشي و ۵۶۵۴ محيط واقعي كار در ۵۰۰ رشته مختلف مهارتي، در مراكز و 
يگان هاي نيروهاي مسلح، دوره هاي آموزش تخصصي فني و حرفه اي را طي كرده اند. همچنين تعداد ۴۵ هزار سرباز در ۱۰ رشته 

كشاورزي و ۱۰ هزار سرباز در رشته هاي ICT، فرهنگي و هنري و ورزشي آموزش هاي تخصصي را با موفقيت سپري كرده اند.

ادامهازصفحهاول

وعده هاي تكراري مسوولان 
ادامه دارد

 همانط��ور ك��ه ط��رح همسان س��ازي حقوق 
بازنشس��تگان به صورت نصفه و نيمه اجرا شد 
و خيلي از بازنشستگان با وجود نياز مبرمي كه 
به اجرايي ش��دن اين طرح داش��تند از گردونه 
انتخاب و اجرا عقب ماندند. همانطور كه قرار بود 
حقوق كارگران با توجه به تورم افزايش پيدا كند 
و با رقم هايي كه اين روزها اعلام مي ش��ود گويا 
قرار است تعداد بيشتري از مردم به زير خط فقر 
سقوط كنند و در اين بين هستند مسوولاني كه 
اصلا نمي دانند خط فقر چقدر است و چه اتفاقي 

قرار است براي مردم رخ بدهد.
در حال��ي كه قيمت مرغ و گوش��ت س��ر به فلك 
گذاش��ته و ديگر كمت��ر ايراني پيدا مي ش��ود كه 
توان خريد برنج ايراني را داشته باشد، مسوولان از 
اهداي زمين رايگان به خانواده هايي خبر مي دهند 
كه بيش از 3 فرزند داش��ته باشند. اما كسي از اين 
مسوول محترم نمي پرسد با اين شرايط اقتصادي 
و وضعيت بغرنج معيشتي يك خانواده قرار است 
با آن زمين مجاني كه معلوم نيست دولت در كدام 
ناكجا آبادي قرار است به او اهدا كند، چه مي تواند 
بكند؟ با كدام سرمايه بايد اين زمين را بسازد و اصلا 
اين زمين ها چقدر كاربري مسكوني دارند؟ آيا باز 
هم قرار است شهرك هاي اقماري و حاشيه نشيني 
را در كشور بيشتر از پيش رواج دهيم، همانطور كه 
در حال حاضر بيش از 2۰ ميليون ايراني حاش��يه 
نشين هستند و اين آماري است كه اگر دولتمردان 
قرار باشد در قبال آن احس��اس مسووليت كنند 
مي دانن��د يعني نزديك به ي��ك چهارم جمعيت 
كشوري كه از ثروتمندترين كشورهاي دنيا از نظر 
منابع زيرزميني به حساب مي آيد. در اين شرايط 
چقدر ديگر مي توان با وعده هايي كه هيچ ضمانت 
اجرايي ندارند، مردم را س��رگرم كرد. اسفند ماه از 
راه رسيده و هنوز معلوم نيست بازنشستگان قرار 
اس��ت چه ميزان عيدي دريافت كنند، هنوز رقم 
حقوق آنها در س��ال جديد مشخص نشده است. 
هنوز معلوم نيست وضعيت كارگران در سال جديد 
چه خواهد بود و معوقات سال جاري آنها چه زماني 
پرداخت خواهد شد. وقتي قرار است در روز ميلاد 
علي )ع( مقام پدر را ارج بگذاريم به دس��تان خالي 
پدراني فكر كنيم كه هر روز صورت خود را با سيلي 
س��رخ مي كنند و هر شب سر افكنده وارد خانه اي 
مي ش��وند كه مدت هاست شور و ش��ادي در آن 
جايي ندارد چون سفره هايشان خالي از نان است و 
قلب هايشان سرشار از اندوه. اين وظيفه دولتمرداني 
است كه وقت برگزاري انتخابات مردم را ولي نعمت 
خود مي دانند، تا كاري كنند هيچ پدر ش��رمنده 
فرزندانش نباشد، آن هم نه در مورد خواسته هاي 
نامعقول بلكه در برابر تامين معاش و هزينه تحصيل 
و درمان كه قطعا طبق قانون اساس��ي حق قانوني 
هر فردي است كه در اين جغرافيا زندگي مي كند.

رويداد

در فريدونكن��ار قاچ��اق پرن��دگان رخ مي دهد و 
گردش مالي اين قاچاق ها بس��يار بالاست. بخش 
عمده س��ود آن نيز به واسطه ها يعني فروشندگان 
پرندگان قاچاق مي رسد. رييس اداره كل حفاظت 
محيط زيست استان مازندران درباره يورش دسته 
جمعي بيش از ۱۰۰ ش��كارچي به تالاب ميانكاله 
و قتل عام پرن��دگان مهاجر در روزه��اي اخير، با 
اعلام دستگيري اين شكارچيان گفت: اين افراد را 
تحويل مرجع قضايي داده ايم. با هماهنگي كه بين 
دس��تگاه ها و همكاري دو اداره كل محيط زيست 
مازندران و گلستان وجود دارد، خوشبختانه توان 
اجرايي محيط زيس��ت ب��راي مقابله ب��ا اين افراد 
بالا رفت. حدود ده روز پيش يك مورد ش��ليك از 
سوي اين شكارچيان به سمت يكي از محيط بانان 
اتفاق افتاد كه خوش��بختانه به دليل اينكه سلاح 
ساچمه اي و شليك از مسافت دور بود، كسي آسيب 
نديد. نياز داريم درمقاب��ل قانون گريزان محكم تر 

ايستادگي شود و همه دستگاه ها كنار هم باشند. 
حس��ينعلي ابراهيمي كارنامي دراي��ن ارتباط كه 
گفته مي شود اقدام دست جمعي اين شكارچيان در 
اعتراض به صادر نشدن مجوزهاي شكار براي آنان 
بوده است، گفت: صدور مجوز در آيين نامه شكار و 
صيد، نياز به تصويب در شوراي عالي محيط زيست 
اس��ت. وقتي تاييديه ش��وراي عالي محيط زيست 
داده نش��ود، اصلا امكان ص��دور پروانه طبق قانون 
وجود ندارد. حتي اگر پروانه اي صادر شود، در داخل 
پناهگاه حيات وحش و ذخيره گاه زيستگاهي مانند 
تالاب ميانكاله پروانه نمي دهيم و صدور اين پروانه 

براي شكار در اين منطقه اساسا موضوعيت ندارد. 

    سخت گيري براي صدور پروانه شكار
او افزود: در كنار همه اينه��ا، براي صدور پروانه بايد 

بررس��ي ها و ظرفيت س��نجي هاي متعددي شود. 
باتوجه به اينكه امسال به دلايل اقليمي تعداد ورودي 
پرنده هاي كوچنده بسيار كمتر شده است، هرگونه 
پيش��نهاد صدور پروانه بايد مورد كار كارشناس��ي 
جدي قرار بگيرد. اين افراد فشنگ را دانه اي ده هزار تا 
بيست هزار تومان مي خرند، اما يك پرنده مگر چند 
گرم گوش��ت دارد كه اين مقدار براي شكار آنها بايد 
هزينه شود؟ شكار از لحاظ اقتصادي براي اين افراد 
به صرفه نيست و صدور پروانه در اين موارد چندان 

موضوعيتي نخواهد داشت. 
او در ارتباط علل وقوع هرس��اله شكارهاي گسترده 
پرندگان مهاجر به اين استان در فصل زمستان، گفت: 
 يكي از گرفتاري هاي اصلي ما كمبود نيروي محيط بان 
اس��ت. امكانات و تجهيزات محيط زيست و تعداد 
نيروهاي آن بايد با مس��ووليت واگذار ش��ده به اين 
سازمان قابل مقايسه باشد. متناسب سازي مجازات 
با جرايم مساله ديگري است كه بايد به آن رسيدگي 
شود و از امكانات قانوني كه اشد مجازات را براي مقابله 
با شكارچيان است، استفاده شود. مساله لازم ديگر 
همكاري همه سازمان ها با سازمان حفاظت محيط 
زيس��ت اس��ت. ابراهيمي افزود: براي مثال علت 
اينكه ما در كنترل ش��كار در فريدون كنار موفق 
نمي ش��ديم اين بود ك��ه مقامات محل��ي نه تنها 
همكاري نمي كردند بلكه مقابل سازمان حفاظت 
محيط زيست مقاومت نيز داشتند. زماني كه همه 
دس��تگاه ها با يكديگر براي مقابله با ش��كارچيان 

متفق القول باشند چنين اتفاقي رخ نمي دهد. 

   كمبود نيرو در اداره محيط زيست
او در توضي��ح وضعيت كمب��ود ني��رو در اداره كل 
محيط زيس��ت مازندران گفت: در محيط زيس��ت 
استان مازندران درحال حاضر ۶۰ درصد رديف هاي 

شغلي مصوب خالي است. باوجود اينكه همين مقدار 
مصوب هم كفاف مسووليت ها را نمي دهد اما اگر اين 
رديف هاي خالي پر ش��ود بازهم در مقابله با عوامل 
مخرب محيط زيست بس��يار كمك كننده است. از 
لحاظ امكانات خودرويي متاسفانه در وضعيت تقريبا 
بحراني قرار داريم و ميانگين عمر خودروهايي كه در 
عمليات ها اس��تفاده مي كنيم، نزديك به ۱۴ سال 
است، درحالي كه كارهاي ما در مناطق صعب العبور 
و دورافتاده اس��ت. درحال حاضر كه اين خودروها 
مستهلك شده اند، هزينه هاي تعمير و نگهداري و 
سوخت آنها بسيار بالاست و اعتبارات جاري ما اصلا 
كف��اف آن را نمي دهد. دوربين هاي��ي كه بايد روي 
لباس محيط بانان نيز مهم است و در نقاط حساس 
باي��د از امكان��ات روز بهره گيري كني��م. ابراهيمي 
كارنامي ادامه گفت: اگر همه اينها تقويت شود شكار 
پرندگان مهاجر در اس��تان مازن��دران قابل كنترل 
است و كاري نشدني نيست. بايد از همه ظرفيت ها 
از جمله فرهنگسازي استفاده كنيم و در كنار آن از 
برخوردهاي قانوني براي برخوردهاي محكم با كساني 

كه قانون شكني مي كنند استفاده كنيم. 
ابراهيم��ي كارنامي درارتباط با آس��يب ناش��ي از 
بازار محلي فريدون كنار كه فعالان محيط زيست 
خواهان بسته ش��دن آن به دليل فروش پرندگان 
مهاجر شكار شده، بودند، گفت: اين بازار صددرصد 
غيرقانوني اس��ت. هميش��ه هم گفته ايم اين بازار 
بايد تعطيل شود و وجود اين بازار باعث شده است 
كنترل شكار و صيد در فريدون كنار بسيار سخت 
شود، زيرا زماني كه عرضه نباشد متقاضي نيز پيدا 
نمي ش��ود. اگر تخلفاتي در زمينه شكار پرندگان 
مهاجر مي شود، عمدتا زير س��ر بازار فريدون كنار 
است. براي جلوگيري از اين بازار نيز علاوه بر محيط 

زيست بسياري از دستگاه ها مسوول هستند.

دستگيري تمام شكارچيان مهاجم در تالاب ميانكاله
رويخطخبر

بارش پراكنده برف و باران در اغلب نقاط كشور 
رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات 
وضع ه��وا از بارش پراكنده برف و ب��اران و وزش باد در 
اكثر نقاط كشور خبر داد. صادق ضياييان درباره شرايط 
جوي كش��ور اظهار كرد: طي روزه��اي آتي در برخي 
مناطق آذربايجان غربي و آذربايجان ش��رقي، اردبيل، 
گيلان و بصورت پراكنده در مازندران بارش باران و برف 
پيش بيني مي شود. او افزود: چهارشنبه )2۷ بهمن ماه( 
در اردبيل، گيلان، مازندران، غرب گلستان و ارتفاعات 
رشته كوه البرز بارش باران و برف و در آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي، دامنه هاي جنوبي البرز در برخي نقاط 
استان هاي زنجان، قزوين، البرز، تهران و همچنين در 
اس��تان هاي همدان و مركزي ب��ارش پراكنده و وزش 
باد پيش بيني مي شود. رييس مركز ملي پيش بيني و 
مديريت بحران مخاطرات وضع هوا ادامه داد: پنج شنبه 
)2۸ بهمن ماه( گستره بارش به شرق گيلان، مازندران، 
غرب گلستان و استان هاي البرز، تهران، قزوين و مركزي 

محدود مي شود و در برخي نقاط شرق و جنوب شرق 
نيز بارش پراكنده و وزش باد رخ مي دهد. ضياييان با بيان 
اينكه جمعه )2۹ بهمن م��اه( جوي آرام و پايدار در كل 
كشور حاكم مي شود، اظهار كرد: شنبه )3۰ بهمن ماه( 
افزايش غلظت آلاينده هاي جوي و كاهش كيفيت هوا 
در شهرهاي صنعتي و پر جمعيت اصفهان، اراك، تهران، 
كرج و تبريز پيش بيني مي شود و دوشنبه )2 اسفند ماه( 

درياي خزر مواج خواهد بود.

بيش از ۴۱۴ ميليون مبتلا به كرونا در دنيا
مجموع مبتلايان به كوويد-۱۹ در جهان تاكنون به ۴۱۴ 
ميليون و ۱۹ هزار و ۱۱۸ نفر رسيده، مرگ پنج ميليون 
و ۸۴۵ هزار و ۵۸ نفر بر اثر اين بيماري تأييد شده و 33۶ 
ميليون و ۱۰۸ ه��زار و ۹3 نفر از مبتلايان نيز تاكنون 
بهبود يافته اند. بر اساس آمارهاي رسمي همه گيري 
كرونا، امريكا همچنان با بيش از ۷۹.۵ ميليون مبتلا و 
بيش از ۹۴۶ هزار قرباني در صدر فهرست كشورهاي 
درگير با اين بيماري قرار دارد. هند نيز هم اكنون با آمار 
بيش از ۴2.۶ ميليون مبتلا پس از امريكا در رتبه دوم 
جهاني به لحاظ ميزان ابتلا قرار گرفته و آمار مبتلايان 
به كووي��د-۱۹ در برزيل هم از 2۷.۵ ميليون نفر فراتر 
رفته و در حال حاضر س��ومين كشور جهان به لحاظ 
بالاترين شمار مبتلايان اس��ت. برزيل با بيش از ۶3۸ 
هزار جان باخته پس از ايالات متحده، دومين ركورددار 
تعداد قربانيان كوويد ۱۹ در جهان محسوب مي شود 
و هند با بيش از ۵۰۹ هزار قرباني، س��ومين كشور به 

لحاظ ثبت بالاترين آمار م��رگ و مير كرونايي در اين 
فهرست جهاني است. روسيه نيز با گذشتن از آمار 3۴۰ 
هزار قرباني تاكنون بالاترين مرگ و مير كرونايي را در 
بين كشورهاي اروپايي داشته و در جهان نيز چهارمين 
كش��ور با بالاترين نرخ فوتي هاي اين بيماري اس��ت. 
فرانسه همچنين با ثبت بيش از 2۱.۷ ميليون مبتلا 
هم اكنون ركورددار ابتلا در قاره سبز و چهارمين كشور 

با بيشترين آمار بيمار كرونايي در جهان است.

مرگ مشكوك و ناگهاني صدها پرنده در شمال مكزيك
تصاوير ضبط شده توس��ط دوربين هاي مدار بسته 
ش��هرداري »چ��ي واوا« از توابع »آل��وارو ابُرگون« 
مكزيك نشان  مي دهد كه يك  دس��ته پرنده از نوع 
»سياه  مرغ سر زرد« در حين پرواز ناگهان به زمين 
مي افتند و به  طرز عجيب و مشكوكي تلف مي شوند. 
به دنبال اين حادثه حدود ۱۰۰ پرنده از بين رفته اند. 
در حالي كه اين حادثه دوش��نبه گذشته در شمال 
مكزيك اتفاق افتاده اما تصاوير آن به  تازگي رسانه اي 
شده اس��ت. محل حادثه در مسير مهاجرت فصلي 
پرندگان از ش��مال كانادا به مكزيك قرار دارد. يك 
دامپزش��ك محلي به پليس گزارش كرده كه علت 
مرگ اين پرن��دگان احتمالا يا به دليل استنش��اق 

گازهاي سمي از دودكش��ي در حوالي محل حادثه 
يا تخليه بار الكتريكي از كابل هاي برق منطقه بوده 
است. بنابر گزارش يورونيوز، مقام هاي مسوول تاكنون 

در مورد علت اين حادثه اظهار بي اطلاعي كرده اند.

گليماندگار|
 خيلي زود روياي به پايان رسيدن كرونا با 
از راه رسيدن سويه جديد و بالا رفتن تعداد 
مبتلايان و فوتي ها، به كابوسي تلخ بدل شد. پيك ششم 
از راه رسيد اين بار آمار ابتلاي كودكان ركورد شكست و 
سرعت بالاي انتقال اميكرون يكي از دغدغه هاي اصلي 
مسوولان حوزه سلامت ش��د. اما حالا هم با اينكه تعداد 
فوتي ها از روزي 2۰ نفر به بيش از ۱۶۰ نفر رس��يده و هر 
روز بر آمار ابتلا و فوتي اضافه مي ش��ود، مردم خسته تر از 
آن هستند كه ديگر ميل و رغبتي به رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي، فاصله اجتماعي و... داشته باشند. باز دوباره با هر 
تعطيلي بدون توجه به اينكه مرگ باز هم خيلي راحت در 
اطرافمان جولان مي دهد، جاده هاي منتهي به شهرهاي 
شمالي با ترافيك سنگين مواجه اس��ت و البته بازارها و 
خيابان ها هم مملو از آدم هايي است كه حتي اگر قصدي 
براي خريد ندارند يا حتي پولي براي اينكه بتوانند خريد 
ش��ب عيد كنند، باز هم از خير تماشاي مغازه ها و گشت 
و گذار در شهر نمي گذرند، اين در حالي است كه به گفته 
پزشكان هر فرد مبتلا به اميكرون اگر قرنطينه را رعايت 
نكند مي تواند صدها نفر را مبتلا كند و البته كه اگر افراد 
داراي بيماري زمينه هاي به اين سويه كرونا مبتلا شوند، 
به راحتي بقيه افراد نمي توانند دوره درمانشان را بگذرانند و 

قطعا برايشان خطر جاني به همراه خواهد داشت. 

    ۱67 فوتي ديگر
طبق آخرين آمار اعلام شده از سوي وزارت بهداشت 
و درمان ۱۶۷ بيمار ديگر بر اثر ابتلا به كرونا جان خود 
را از دست دادند و 2۵ هزار و 3۴ بيمار جديد در كشور 
شناسايي شده اند. به اين ترتيب آمار مرگ و مير كرونا 
در كش��ور به ۱3۴ هزار و ۵3 نف��ر و مجموع بيماران 
به ۶ ميليون و ۸۶۰ هزار و 2۵۵ نفر رس��يده است. در 
حال حاضر 2۴۷ شهرستان در وضعيت قرمز، ۱۱2 
شهرس��تان در وضعيت نارنجي، ۸۹ شهرس��تان در 
وضعيت زرد قراردارند و در اين بين هيچ شهرستاني 

در وضعيت آبي به سر نمي برد.

    دلتا و اميكرون همزمان در كشور هستند
دكتر مس��عود مرداني، عضو ستاد ملي مقابله با كرونا 
در پاسخ به اين سوال »تعادل« كه چرا با وجود اينكه 
مي گويند اميكرون خطر مرگ ندارد و دوره درمانش 
نيز بس��يار كوتاه تر از سويه هاي قبلي اس��ت، با آغاز 
پيك شش��م دوباره آمار مرگ و مير در كش��ور بر اثر 
كرونا افزايش پيدا كرده، مي گويد: نبايد اشتباه كنيم، 
سويه هاي قبلي كرونا هنوز به طور كامل از بين نرفته اند، 
سويه دلتا همچنان در كشور وجود دارد، و البته بيشتر 
افرادي كه فوت مي كنند بر اثر ابتلا به سويه دلتا جان 
خود را از دست مي دهند، در حالي كه نكته مهم ديگر 
توجه به ميزان سرايت پذيري در سويه اميكرون است 
كه بسيار بالاتر از سويه هاي ديگر كرونا است و همين 
امر باعث مي شود كه افراد داراي بيماري هاي زمينه اي 
با كوچك ترين غفلتي به اين سويه مبتلا شوند و در اين 

صورت مي تواند براي آنها مرگ آفرين باشد.
او در بخش ديگري از س��خنانش به ميزان بس��تري 
مبتلايان اميكرون اش��اره كرده و مي افزايد: در حال 
حاضر ميزان مبتلايان به اميك��رون بيش از ۸ برابر 
ش��ده اس��ت. اين رقم يعني تكميل شدن ظرفيت 
تخت هاي آي سي يو، اين آمار يعني افزايش مراجعه 
به بيمارستان ها و درگيري دوباره كادر درمان با تعداد 
زيادي بيمار كه رسيدگي به آنها مي تواند بسيار سخت 
و طاقت فرسا باش��د، اما نكته قابل توجه ديگري كه 
بايد ذكر ش��ود، افزايش ابتلا كودكان به اين بيماري 
است و اگر اين روند ادامه داشته باشد قطعا با كمبود 
تخت هاي آي سي يو و حتي تخت هاي بيمارستاني 

براي كودكان مواجه خواهيم شد.
مردان��ي مي گويد: در واقع يك بار ديگر س��هل انگاري 
و كوتاه��ي از جانب م��ردم و بي توجهي مس��وولان به 
سختگيري براي رعايت پروتكل ها كشور را در شرايط 
بحراني كرونا قرار داده اس��ت و اين در حالي است كه ما 
هنوز به قله پيك شش��م هم نرسيده ايم و در هفته هاي 
آتي ممكن است وضعيت از اين هم بدتر شود و شرايط 

سخت تري را در در پيش رو داشته باشيم. 

    سرماخوردگي اميكرون است
دكتر داود جب��اري، فوق تخص��ص بيماري هاي 
عفوني درباره علايم بيماري كرونا و سويه اميكرون 
به تعادل مي گويد: با توجه به اينكه علائم اميكرون 
بس��يار نزديك به س��رماخوردگي اس��ت، عمده 
افراد زماني كه اين نش��انه ها را در خود يا نزديكان 
مي بينند، بر اين باور هستند كه به دليل سردي هوا 
دچار سرماخوردگي شده اند، اگر اين علايم بيش از 
سه روز ادامه داشت، ابتلا به اميكرون قطعي است 
و بايد به پزش��ك مراجعه و خود را قرنطينه كنند. 
در واقع همين ساده انگاري و بي توجهي مي تواند 
باعث افزايش تعداد مبتلايان به اين بيماري شود. 
او مي افزايد: اگر مي خواهيم زنجيره انتقال بيماري 
را قطع كنيم بايد هر علائمي از سرماخوردگي را به 
منزله ابتلا به اميكرون در نظر گرفته و خيلي سريع 
به پزشك مراجعه كرده و خود را قرنطينه كنيم، به 
خصوص افرادي كه در خانه كودك خردسال يا افراد 
سالخورده با بيماري هاي زمينه اي دارند بايد به اين 

موضوع توجه خاصي داشته باشند. 

    افراد داراي تب و سرفه تست بدهند
دكتر جباري مي گوي��د: افرادي كه علايم تب بالا و 
س��رفه مداوم دارند بايد در اسرع وقت تست بدهند 
و استفاده از ماسك، حفظ فاصله گذاري اجتماعي و 
شستن مرتب دست ها از اصلي ترين شيوه نامه هاي 
بهداشتي محس��وب مي شود. مدت زماني كه طول 
مي كش��د علائم بيماري در فرد مبتلا به اميكرون 
مشاهده شود در مقايسه با سويه هاي ديگر كوتاه تر 
بوده و اين مدت زمان ممكن اس��ت كمتر از سه روز 
باشد و به يك هفته هم برس��د. همين كوتاه بودن 
دوره نهفتگي يكي از دلايلي است كه منجر به شيوع 
بيشتر اميكرون مي شود، البته تزريق دز سوم واكسن 
كرونا مي تواند در صورت ابتلا به اين بيماري، عوارض 

كمتري ايجاد كند و شديد نباشد.
اين فوق تخصص بيماري هاي عفوني مي افزايد: ش��ايد 

به طور كلي بگوييم ميزان مرگ و مير سويه دلتا بيشتر از 
اوميكرون است، اما از آنجا كه جمعيت زيادي با اميكرون 
آلوده مي شوند، در نهايت مرگ و مير ناشي از اميكرون 
كم نخواهد بود. ضمن اينكه گزارش مرگ و مير ناشي از 
كرونا در كودكان از شهرهاي مختلف هم اعلام مي شود. 
از آنجا كه وضعيت كودكان به گونه اي است كه بدن آنها 
مايعات زيادي را از دست مي دهد، احتمال شدت گرفتن 
اين بيماري در كودكان بيشتر است و خصوصا در سنين 

پايين تر موارد نياز به بستري در كودكان رخ مي دهد. 

    سويه دلتا به پايان نرسيده
معاون درمان ستاد كروناي استان تهران نيز با اشاره 
به گردش همزمان اُميكرون و دلتا، به ايسنا گفت: 
به طور تخميني ۸۰ تا ۸۵ درصد موارد ابتلا با سويه 
اُميكرون است، اما ۱۰ تا ۱۵ درصد موارد نيز مربوط 
به دلتاست. در حال حاضر تعداد مراجعين سرپايي 
ما مجموع��ا در حوزه بهداش��ت و درم��ان حدود 
۱۸۰۰۰ نفر بوده اس��ت. همچنين تعداد بستري 
جديدمان هم بالا بوده است به طوري كه روز گذشته 
۱2۰۰ نفر بستري جديد داشتيم. در عين حال در 
حال حاضر ۴2۶۶ بيمار در بيمارستان هاي تهران 
بس��تري هس��تند. نادر توكلي با بيان اينكه در روز 
گذشته ۵۵ فوتي ناشي از كرونا در تهران داشتيم، 

گفت: از تعداد ۴2۶۶ بستري در تهران ۱2۰۰ نفر در 
بخش ويژه بستري هستند. البته روزانه حدود ۸۰۰ 
بيمار هم ترخيص مي كنيم. در عين حال مي توان 

گفت كه يك چهارم بيماران بدحالند.

    ۵۰  درصد بستري هاي كرونايي
 در پيك ششم؛ زير ۵۰ سال

توكلي درباره وضعيت ابتلاي كودكان در تهران نيز 
گفت: ۱۵ تا 2۰ درصد از ابتلاها در افراد زير ۱۰ سال 
است. به طور كلي برخلاف سويه هاي قديم، ۵۰ درصد 
بستري ها زير ۵۰ سال هستند. البته در كودكان آنچه 
بيش��تر منجر به بستري مي ش��ود، با علائمي مانند 
استفراغ، سرفه هاي شديد كه بيشتر علتش التهاب 
در مجاري تنفسي فوقاني بوده و حالت خروسك دارد، 
است. اين علائم و سرفه هاي شديدي كه ايجاد حالت 
خفگي مي كند، كودكان را به بيمارستان مي كشاند. 
درگيري ريه ناشي از كرونا در كودكان بسيار كم است.

وي ب��ا بيان اينك��ه مرگ ومير ناش��ي از كرونا هم 
در كودكان بس��يار كم اس��ت، گفت: در عين حال 
بيشترين ميزان مرگ ومير ناشي از كرونا همچنان 
در س��نين بالاي ۶۰ سال اس��ت. روال مرگ ومير 
كماكان همان الگوي س��ني قبلي را دارد و بيشتر 

مرگ ها در سنين بالاي ۶۰ سال اتفاق مي افتد.

    وضعيت بحراني كرونا در تهران
توكلي با بي��ان اينك��ه در حال حاضر مي ت��وان گفت 
ك��ه وضعيت كرون��ا در ته��ران بحراني اس��ت، درباره 
وضعيت تخت هاي بيمارس��تاني، گفت: فع��لا از نظر 
تخت بيمارستاني مشكلي نيس��ت. طبق برنامه ريزي 
كه ش��ده، از آنجايي كه تعداد اطفال مبت��لا زياد بوده، 
بيمارستان هاي اطفال آماده باش كامل هستند و تقريبا 
تمام ظرفيت شان را براي كروناي امُيكرون گذاشتند و 
تمام فعاليت هاي الكتيوشان را كنسل و غيرفعال كرديم. 
بخش هاي عادي بيمارستان ها هم در وضعيت آماده باش 
هستند. البته در پيك قبلي ۱۱ هزار بستري داشتيم، اما 
اكنون ۴2۰۰ بستري داريم و اينطور نيست كه بگوييم 

بيمار در بيمارستان ها سرريز شده است.

    توسعه سريع تخت هاي ويژه اطفال
اودرباره وضعيت تخت هاي اطفال نيز گفت: با دس��تور 
وزير بهداشت اقدام خوبي انجام شد و توسعه سريعي در 
تخت هاي ويژه كودكان )PICU( داده شد و خوشبختانه 
س��ريعا تجهيزات هم داده ش��د و تع��داد قابل توجهي 
تخت ويژه اطفال راه اندازي ش��د و فعلا كمبود بحراني 
نداريم. نكته اساسي اين است كه كماكان بحث رعايت 
پروتكل ها، استفاده از دو ماسك در محيط هاي شلوغ، لغو 

نشست ها و سمينارها تا حد امكان انجام شود.

گزارش

گردش همزمان اميكرون و دلتا در كشور

جولان دوباره مرگ
وضعيت ابتلاي كودكان بحراني است
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